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پشت پرده حملات تروریستی راسک 
چه کسانی هستند؟

شهادت ۱۱ نفر از افسران ارشد، سربازان و نیروهای فراجا

2

 بار دیگر »تروریسم« چهره کریه خود را 
در مرزهای شرقی جمهوری اسلامی ایران 
به تصویر کشید تا باز هم مجبور شویم در 
انگاره های ذهنی خود پیرامون »تروریسم«، 
ریشه های »تروریسم«، حامیان »تروریسم« و 
اهداف»تروریست« ها، تغییراتی ایجاد کنیم. 
بد نیست بازگشتی داشته باشیم به گذشته و 
گفته های »هیلاری کلینتون« در کتاب خود 
،ـ بانوی اول آمریکا   ـگزینه های دشوار 
در زمان ریاست جمهوری »بیل کلینتون«، 
وزیر امور خارجه ی آمریکا در دور اول 
ریاست جمهوری »باراک اوباما« و نامزد 
شکســت خورده ی ریاست جمهوری 
در انتخابات 2016 کــه درباره »داعش« 
می نویسد:» ما در جنگ عراق، سوریه و لیبیا 
شرکت کردیم و همه چیز خوب بود اما به 
یکباره انقلاب سی ام ژوئن در مصر علیه 
دولت اخوان المسلمین روی داد و همه 
چیز در مدت ۷2 ساعت تغییر کرد. توافق 
کرده بودیم دولت اسلامی در سینا تشکیل 
شود. قرار بود بخشی از سینا به حماس و 
بخش دیگر آن به اسرائیل واگذار شود و 
حلایب و شلاتین به سودان ملحق شود 
و دولــت مصر مرزها با لیبیا را در منطقه 
السلوم باز کند. قرار بود ما در روز پنجم 
جولای سال 201۳ در نشستی با دوستان 
اروپایی خود دولت اسلامی را به رسمیت 
بشناسیم. من به 112 کشور سفر کردم تا 
نقش امریکا و توافق با بعضی از دوستان را 
درباره به رسمیت شناختن دولت اسلامی 
بلافاصله پس از تشکیل آن، توضیح دهم. 
اما به یکباره همه چیز در برابر چشمان ما 
فرو ریخت. ما از طریق اخوان المسلمین در 
مصر و دولت اسلامی که قرار بود، تشکیل 
شود منطقه را تقسیم می کردیم و پس از آن 
توسط عوامل خود از اخوان المسلمین به 
سراغ کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس 
می رفتیم. ابتدا کار از کویت آغاز می شد و 
به ترتیب به سراغ امارات، بحرین و عمان 
می رفتیم. در پی آن، تقسیمات منطقه عربی 
و مغرب عربی به طور کامل تغییر می کرد و 
ما تسلط کامل بر منافع نفتی و گذرگاه های 

دریایی پیدا می کردیم.«
البته پیش از این اســنودن؛ کارمند سابق 
آژانس امنیت ملی امریکا تاکید کرده بود: 
انگلیس  امریکا،  اطلاعاتی  »سازمان های 
و رژیم صهیونیستی در شکل گیری گروه 
موسوم به دولت اسلامی در عراق و شام 
»داعش« نقش داشــتند و در عملیاتی با 
نام »لانه زنبور« گروه داعش را تشــکیل 
دادند.« ادوارد اســنودن فاش کرد: »گروه 
داعش برای حمایت از اسرائیل تشکیل 
شده است و هدف عملیات »لانه زنبور« 
تشکیل گروهی با شعارهای اسلامی است 
که تندروها را از سراسر جهان جذب کند 
و بر اســاس اندیشه های تکفیری، سلاح 
خود را به ســوی کشــورهای مخالف 
موجودیت اسرائیل نشانه بگیرد.« اسنودن 
همچنین فاش کرد: »سرکرده داعش دوره 
فشرده ای را به مدت یکسال زیر نظر عوامل 
موساد پشت سر گذاشته است؛ وی در این 
 دوره آموزش های نظامی و سخنوری را 

دیده است.«
بعد هــا ترامپ و در زمــان رقابت های 
انتخاباتی خود به این موضوع پرداخت و 
صراحتاً دولت اوباما را مؤسس »داعش« 

معرفی کرد.
دو ســال بعد از آنکه گروه تروریستی 
داعش اعلام خلافت کرد، دونالد ترامپ 
در یکی از سخنرانی های انتخاباتی اش در 
اوت 2016 در دوره ریاســت جمهوری 
باراک اوباما، او و هیلاری کلینتون نامزد 
وقت دموکرات هــا در انتخابات و وزیر 
 خارجه پیشین آمریکا را بنیانگذاران داعش 

معرفی کرد.
ترامپ در ســخنرانی آن زمان خودش 
در میــان حامیان جمهوری خــواه در 
ایالت فلوریدا گفته بــود: داعش دارد به 
رئیس جمهور اوباما احترام و ارج می نهد. 

سایه ترسناک تروریسم بر نظام بین الملل

سوگنامه ای برای شهدای راسک
منصور مظفری
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همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

شهدا، هویت ملت ایران؛
هویت ملی نباید فراموش شود

رفتار و اهداف »باکو« هیچ تغییری نکرده است بررسی آخرین تحولات »قفقاز« در گفت و گوی آفتاب یزد
3با »احسان موحدیان«، کارشناس سیاست بین الملل
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در هر بازی فوتبال، اشــتباهات داوری موجبات 
تضییــع حقوق یک تیــم می گردید و در جهت 
رفع این اشــتباه و اجرای عدالت در امر قضاوت 
 )VAR) video assistant referee ،فوتبال
وارد سیستم فوتبال گردید که با نظارت حداکثر 
داوران و اینکــه یک موضوع بحــث برانگیز، با 
حوصله و بــا دقت کافی از طریــق کمک داور 
ویدیویی، اشــتباهات داوری رفع گــردد و این 
دســتگاه نظارتی در چهار مورد اجازه دخالت و 
مشورت دادن به داور وسط را دارد که عبارتند از:
۱- گل شدن یا نشدن توپ و به بیان دیگر توپ 

از خط دروازه گذشته یا خیر
۲- پنالتی بودن یا نبودن خطا در محوطه جریمه 

(محوطه ۱۸ قدم(
۳- کارت قرمز مستقیم برای بازیکن خاطی

 ۴- تشــخیص بازیکن اشــتباه برای کارت زرد 
یا قرمز

در صــورت وقوع هر یک از ۴ مــورد فوق و در 
صــورت موافق نبودن اتــاق VAR با رای داور، 
کمک داورهای ویدئویی نظر خود را به داور وسط 

اعلام می کند.
خلاصه با وجــود کمــک داور ویدیویی، خیال 
بازیکنان و مربیان و همچنین تماشاگران، راحت 
می باشد که اشتباهی دیگر وجود نخواهد داشت 
و شــاهد یک بازی منصفانــه و به دور از هرگونه 
مصلحت طلبــی، خواهند بود و لذا به نســبت 
هر اتفاق به همــان میزان به دقایق بازی افزوده 

می گردد.
در نتیجــه با وجــود var بعد از بــازی حرف و 

حدیثی در خصوص داوری باقی نمی ماند.
اما در بازی دربی تهران بین دو تیم پرسپولیس 
و استقلال، بعد از بازی، این حرف و حدیث ادامه 
پیدا کــرده و حتی کارشناســان داوری نظرات 
مختلفــی را بیان نموده انــد و افکار عمومی نیز 
به منصفانه بــودن داوری این بازی نظر ندادند، 
چگونه ممکن اســت خطائی رخ دهد و مجازات 
این تخلف، کارت مســتقیم قرمز باشد و بارها، 
شــبکه تلویزیونی، صحنه خطای ایجاد شــده 
را پخش نماید و نه گزارشــگر بازی بدان توجه 
 نموده و نه کمک داور ویدئویی و طبق قانون نیز 
کمک داور ویدئویی می بایست دخالت می نمود و 
لذا با وجود var این چشم پوشی ها نباید وجود 
داشته باشد و این موضوعات به نفع فوتبال ایران 
و لیگ برتر نخواهد بود و در صحنه پنالتی گرفته 
شده برای تیم استقلال، داور وسط جناب بنیادفر 
خم شــده و ناظر دقیق صحنه بوده بوده و ادامه 
بازی داده و در صحنــه ویدئویی واضح بوده که 
آقای رضاوند خود را به روی نعمتی انداخته است 
و اکثر داوران نیز این صحنه را بعد از بازی پنالتی 
ندانســته اند و پنالتی اعلام کــردن کمک داور 
ویدئویی امری بعید به نظر می رســید و جالب تر 
اینکه زمان های تلف شده برای var مورد لحاظ و 
محاسبه واقع نشده است و وقت اضافه کم گرفته 

شده است.

کمک داور ویدئویی 
و به صفر رساندن درصد اشتباه داوری

رضا طیبی سورکی
دانشجوی رشته حقوق 

یادداشت-2

آغوش صداوسیما برای 
همه هنرمندان باز شده است؟

آفتاب یزد: صدا و ســیما شــرایط سختی را 
سپری می کند به جهت آنکه با ریزش مخاطب 
روبرو اســت مســئله ای که حالا بــه دغدغه 
مسئولینش تبدیل شده است. از همین رو با اما 
و اگرهایی همیشه پای هنرمندان مغضوب شده 
این سازمان را وسط می کشند. یعنی می گویند 
درهای این سازمان بر روی هنرمندان جدا شده 
از صدا و سیما باز است اما با شرط های عجیب. 
در واقع مسئولان صدا و سیما می گویند که باید 
این هنرمندان بر مدار فکری آن ها باشند. همین 
مداری که باعث شده تلویزیون مخاطب چندانی 

نداشته باشد.
به تازگی مدیر شبکه ســه سیما گفته است: 
»ممکن اســت با برخی هنرمنــدان اختلاف 
سلیقه داشــته باشــیم اما آغوش صداوسیما 
برای همــه هنرمندان باز اســت.« به گزارش 
ایسنا علی فروغی گفت: »ممکن است با برخی 
سلبریتی ها اختلاف ســلیقه داشته باشیم اما 
آغوش صداوســیما برای تمام هنرمندانی که 
می خواهنــد برای مردم و نظــام کار کنند باز 
است و ممنوعیتی وجود ندارد. قاطبه هنرمندان 
و چهره های محبوب مردمی علاقه مند نظام و 
انقلاب هستند و حاضرند با رسانه ملی کار کنند 
و ما هم از حضور ایــن چهره ها در برنامه های 
مختلف صداوسیما اســتقبال می کنیم.« وی 
اظهار کرد: »این دســته از چهره ها مرجعیت 
و محبوبیت اجتماعــی دارند و معتقدیم نباید 
نســبت به این طیف جامعه بی تفاوت باشیم 
و آن هــا را رها کنیم.« فروغــی در عین حال 
به رسالت ســنگین صداوسیما در چهره سازی 
انقلابــی و هدایت فکری جامعه اشــاره کرد و 
گفت: »از مجموع رســانه های متعهد و دلسوز 
انقلاب می خواهیم با هم افزایی و دغدغه مندی، 
ما را در معرفی چهره های انقلابی و جریان ساز 
در حوزه هــای مختلــف هنــری، ورزشــی، 
 فرهنگی، اجتماعی و رســانه ای یاری کنند.« 
مدیر شبکه سه سیما همچنین لازمه موفقیت 
در فعالیت های فرهنگی را هم افزایی همه نهادها 
و جریان های دلسوز انقلاب دانست و بیان کرد: 
»تجربه موفق این هــم افزایی را می توانیم در 
جریان ســازی کارهای اثرگذار ســرود سلام 
فرمانده، جشــن ۱۰ کیلومتری غدیر، پویش 
حریفت منم، برنامه محفل و جشــن فرشته ها 
دید که همــه جریان ها پای کار آمدند و بدون 
هیچ چشمداشتی برای انقلاب کار کردند.« وی 
افزود: »۵ درصد از چهره های معروف جامعه در 
اغتشاشات پارسال با رسانه های معاند همراهی 
کردند و سیاست قاطع ما این است آن هایی که 
در فتنه علیه نظام محکم عمل کردند جایی در 
رسانه ملی ندارند مگر اینکه از رفتار و کردارشان 

ابراز پشیمانی کنند.«

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار 
اعضای ستاد مرکزی کنگره بزرگداشت 
ده هزار شهید آذربایجان شرقی:

واکنش ها به فساد در ایران و ژاپن

یک همزمانی نا بهنگام
فساد چای دبش در ایران و فساد در کابینه ی »کیشیدا« در ژاپن

در کنفرانس مطبوعاتی پوتین با خبرنگاران 
مطرح شد

شروط سه گانه 
برای برقراری صلح؛
ریشه کنی نازیسم، 

خلع سلاح 
و بی طرفی اوکراین
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سال ۱۴۰۳ سرانه مالیات قابل پرداخت برای هر 
ایرانــی بیش از ۱۳ میلیون تومــان خواهد بود و 
سهم مالیات از درآمدهای دولت به حدود ۱.۱۲۲ 
هزار میلیارد تومان خواهید رسید. از طرفی، وقتی 
قرار اســت با وجود تورم ۵۰-۴۰ درصدی، حقوق 
کارکنــان تنها ۱۸ درصد اضافه شــده و معافیت 
مالیاتی آنان نیز افزایش نیابد، مشــخص نیست 
مسئولان چطور استدلال میکنند فشار بر این قشر 
تشدید نخواهد شد؟ ظاهراً مطابق معمول همه این 
سالها، وقتی مسئولی میگوید خیالتان راحت، باید 

تن و بدن همه شهروندان بلرزد.
در حالیکه رئیس ســازمان برنامه، لایحه بودجه 
۱۴۰۳ را بســیار قابل دفــاع می داند رئیس اتاق 
بازرگانی از این لایحه به عنوان مبهم ترین ســند 
بودجه از مشــروطه تا به امروز یاد میکند. تشدید 
فشــار بر مردم در این لایحه به قدری محسوس 
اســت که صدای مجلسی ها را نیز در آورده است، 
هرچند بعید نیســت این اعتــراض، بی ارتباط با 
انتخابات پیش رو نباشد. نماینده لنجان در مجلس 
افزایش ۵۰ درصدی مالیات را به معنای فشــار بر 
تولید عنوان نمود و جلال محمــودزاده، افزایش 
۱۸درصدی حقوق کارکنان دولت را مغایر با تورم ۴۰ 
 تا ۵۰درصدی دانست. بعلاوه، نماینده شاهین شهر 
ضمن اشــاره به کسری ۴۰۰ هزار میلیارد تومانی 
لایحه بودجه سال آینده، این ناترازی را به معنای 

تشدید فشار بر مردم و مودیان مالیاتی دانست.
مســئولان باید پاســخ دهند افزایش درآمدهای 
مالیاتی در سالهای اخیر که با رشد قابل توجهی 
تــوام بوده، چه رفاهی را برای شــهروندان در پی 

داشته اســت. کامران ندری، کارشناس اقتصادی، 
معتقد است دولت، کسری بودجه را از طریق فشار 
به قشر متوســط و کم درآمد حل میکند که این 
موضوع تشدید ۸۰ درصدی فقر در جامعه را سبب 
گردیده و فشار مالیاتی را به قشر متوسط و ضعیف 
منتقل نموده اســت. روزنامــه اعتماد نیز تحلیل 
می کند دولت از مردم مالیاتهای سنگین می گیرد 
تا هزینه دستگاههای غیربهره ور خود را تامین کند 
بدون اینکه متوجه باشــد در ازای مالیات دریافت 
شده باید ارائه خدمات اجتماعی، رفاهی، تفریحی، 

آموزشی و... افزایش یابد.
در شرایط تورمی، بسیاری کشورها از جمله ترکیه 
با افزایش چندبــاره حقوق و مزایــای کارکنان، 
توانســته اند قدرت خرید آنان را حفظ کنند زیرا 
که شهروندان دارای درآمد ثابت آسیب پذیرترین 
قشــر در برابر کاهش ارزش پول ملی هستند. با 
وجود این، شگفت انگیز است که برخی مسئولان 
از جمله رئیس ســازمان برنامه و بودجه، علیرغم 
عقب ماندگی مشهود افزایش درآمد از تورم سالانه، 
همچنان عملکرد خــود و همکارانش را در خلق 
چنین عدم توازنی قابل دفاع می داند. مســئولانی 
که حتی نتوانسته اند قدرت خرید قشر حقوق بگیر 
را ثابت نگه دارنــد، اکنون با افزایش ۵۰ درصدی 
درآمدهای مالیاتی به ســراغ دیگر اقشار جامعه 

رفته اند.
تردیدی وجود ندارد که با تشــدید فشار بر مردم، 
 نارضایتی هــای عمومی گســترش خواهد یافت. 
از یک سو، ریخت و پاشــهای بودجه ای را پایانی 
نبوده و از دیگر سو، امیدی به بهبود وضع عمومی 
اقتصاد نمی باشــد. در یک طرف، شهروندانی قرار 
دارند که سال به سال تکالیف قانونی شان تشدید 
گردیده و در سمت دیگر مسئولانی جولان میدهند 
که ایده ای برای برون رفت از باتلاق فقر، رکود، تورم 

و تحریم در چنته ندارند.

مردمی »دست به گریبان« با
تشدید فشارهای اقتصادی

حمیدرضا بوستانی
دکترای مدیریت دولتی

یادداشت-1

بازتاب متوقف شدن واردات 
SMA داروی بیماران

به داد 
سیناها برسید!

8

آفتاب یزد
تلفنی آگهی 

می پذیرد
09128197782

صفحه 2

»شهدا«
همچنان و بیشتر از همیشه 

»شرمنده ایم«!
صفحه 6
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1941- م��ردم رف��اه و امی��د و زندگ��ی آرام 
می خواهند. حق مس��لم آنها هم همین است. 
انگار برای برخی مسئولان اهمیت ندارد اوضاع 

مردم به کجا کشیده؟
2011- تفکرات برخی افراد به گونه ای است که 
جمهوریت نظام را تهدید می کند. رأی مردم را 
ب��ه هیچ می پندارد. رفتار و تفکر اینها با آرمان 

اصلی انقلاب در تضاد است. 
2101- روزنامه کیهان مدعی شده رسانه های 
اصلاح طلب با س��یا و موساد و ام آی 6 ارتباط 
دارند! از نظر این روزنامه کلا منتقدان یک ربط 

و بسطی با عوامل بیگانه دارند!
آفتاب یزد: خوب است اسناد و مدارک خود 

را تحویل دستگاه های امنیتی  بدهند.
1905- برخی افراد در مجلس مناس��ب این 
سمت نمی باشند برخی با رای حداقلی آمدند. 

در  فرونشس��ت ها  موض��وع  اخی��را   -1915
برخی مناطق کشور نگران کننده شده. چقدر 
کارشناسان از مدتها قبل در این زمینه هشدار 

دادند، توجه نشد. 
1925- پدیده حمله به پرسنل بیمارستان ها 
توس��ط همراه��ان بیم��ار دارد تبدیل به یک 
معضل در کشور می ش��ود. زودتر فکری برای 

حل این مشکلات بکنند. 
1745- یکی از مسائلی که می تواند برای برخی 
مدیران گران تمام ش��ود و سوءمدیریت آنها را 
برملا کند غرور آنها و پافش��اری بر روش های 

غلط گذشته است. 
1801- تولید موادصنعتی مخدر در افغانستان 
افزایش یافته. همین می تواند یک هش��دار و 
زن��گ خطر برای ورود این مواد به کش��ورمان 

باشد!
1821- بسیج دانش��جویی اعلام کرده ایجاد 
رستوران ها و کافی شاپ ها در اطراف دانشگاهها 
جنگ نرم دشمنی علیه دانشجویان است. واقعا 

این ادعا چقدر کارشناسی و دقیق است؟ 
آفت�اب ی�زد: بزرگترین دش�من فروش 
پایان نامه ه�ا در اطراف دانش�گاه تهران 
اس�ت که جنگ نرم محسوب می شود تا 

توان علمی کشور را کاهش دهد. 
1625- یک��ی از چیزهایی که باعث ناراحتی 
و نگرانی مردم ش��ده مش��اهده باندبازی ها و 
رانت بازی ه��ا در بدنه مدیریت ه��ا و انتصابات 

براساس رابطه است! 
1510- برخی افراد تفکراتی دارند که اصلا با 
نیاز ام��روز جامعه همخوانی ندارد. حرف هایی 
می زنن��د که به مذاق اکثری��ت جامعه خوش 
نمی آید. چرا آنقدر ساز مخالف با مردم می زنند؟ 
1521- جالب اس��ت چیزی حدود 40 س��ال 
است فیلم و سریال ها با محوریت حجاب تولید 
ش��ده. اما چطور آقای پناهیان می گویند 2 تا 
س��ریال در مورد حجاب ساخته نشده وگرنه 
مش��کل حجاب حل می ش��د! با ای��ن حرفها 
می خواهند ضع��ف فعالیت ه��ای فرهنگی و 

روش های نادرست خود را پنهان کنند. 
1425- تحریم  های ظالمانه یکی از عوامل مهم 
فشار اقتصادی به مردم بود اما دلیل دیگر عدم 
مدیریت صحیح و سوءمدیریت بود. متأسفانه 
تاوان ای��ن نوع مدیریت ها را ه��م فقط مردم 

می دهند. 
1431- آقای حمید استیلی پیشکسوت فوتبال 
در مورد حواله خ��ودروی وارداتی به بازیکنان 
فوتبال حرف هایی زدند ک��ه جای تأمل دارد. 

واقعا برخی مسائل بسیار سوال برانگیز است.
1445- طبق آخرین آمارها بس��یاری از افراد 
جامعه در حال سرازیرشدن به خط فقر هستند. 
آیا این کارنامه درخشانی برای مدیران جامعه 

است؟! 
1405- واقعا متأسفم بعد از آن هم شعارهای 
رنگارنگ آقای قالیباف باز هم وعده های جدید 
می دهد که اصلا شدنی نیست. ضمن اینکه از 
مجلس یازدهم دفاع هم می کند. چی در این 
مجلس قابل دفاع است؟ طرح صیانت از فضای 

مجازی یا اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها؟! 
1415- یکی به برخی از مس��ئولان بگوید با 
ش��عور مردم بازی نکنید وعده ه��ای توخالی 
ندهید. چ��را مردم را به ب��ازی گرفته اند؟ چرا 

پاسخگوی سال ها مدیریت های غلط نیستند؟
1321- ی��ک بازیک��ن خارجی پرس��پولیس 
پس از رفت��ن از این تیم ادعا کرده لیاقت من 
را نداش��تید. ادع��ای وی جالب نبود اما برخی 
ورودی ها و خروجی های تیم ها واقعا مسئله دار 

هستند. 
1345- یکی از عواملی که جذابیت برنامه های 
تولیدی و تفریحی و س��رگرمی را کم می کند 

افزایش عامل سانسور و ممیزی است. 
1220- موض��وع فس��اد چند میلی��اردی در 
واردات چ��ای یک موضوع ب��زرگ دیگر برای 

نظام اقتصادی و مدیریت های آن بود.
1225- آیا واقعا در مشهد فاضلاب بیمارستانی 
را وارد اراض��ی کش��اورزی کردن��د و تولیدات 
کش��اورزی با این فاضلاب ها انجام شده؟ واقعا 
جای برخورد جدی با این مسائل خالی است! 

1301- اینک��ه دلار در کان��ال 49 ی��ا 50 
هزارتومان و 51 هزارتومان ثابت بماند چندان 
چیزی به اسم ثبات و آرامش بازار نیست. دلار 

چند بود چند شده است؟ این مهم است. 
و  بیمارس��تان ها  مش��کلات  ب��ه   -1141
کمبودهای آن اگر رس��یدگی نش��ود باز هم 
شاهد درگیری های همراهان بیماران با پرسنل 
کادر درم��ان خواهیم بود مث��ل اتفاقی که در 

بیمارستانی در یاسوج افتاد!
1152- روزنام��ه کیه��ان جز مته��م کردن 
رس��انه های اصلاح طلب و نسبت دادن آنها به 
عوامل بیگانه کاری بلد نیست چیزی که دیگر 

نخ نما شده است. 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب 
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واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

مت��ن بیانات رهب��ر معظم انقلاب اس��لامی در دیدار اعضای س��تاد مرکزی کنگره 
بزرگداشت 10 هزار شهید استان آذربایجان شرقی که در تاریخ چهار شنبه 15 آذر 

1402 برگزار شده بود،  در محل برگزاری همایش در تبریز منتشر شد.
حض��رت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اس��لامی در این دی��دار، آذربایجان 
ش��رقی را مهد از جان گذشتگان و شهیدان خواندند و تاکید کردند: نباید گذاشت 
جوش��ش خون شهیدان فرو بنشیند زیرا شهیدان هویت ملت ایران هستند و ملت 

نباید هویت خود را فراموش کند.
ایش��ان با تاکید بر اینکه گرامیداشت یاد ش��هیدان به معنای خاطره پردازی صِرف 
نیس��ت، گفتند: برگزاری مراس��م بزرگداشت ش��هیدان و تکرار آن با فواصل کوتاه، 
کاری لازم و ضروری اس��ت اما این جلسات باید زمینه ساز انتقال روحیات و صفات 
برجس��ته ش��هدا همچون ایمان، تقوا، ش��هادت طلبی، فداکاری و شجاعت به نسل 

جوان شود.
رهبر انقلاب اسلامی شهدا را بهترین الگو برای جوانان خواندند و با تاکید بر اینکه 
چنین پدیده های درخشان و کم نظیر باید در حافظه تاریخی ملت ایران ثبت شوند، 
خاطرنش��ان کردند: باید در آثار هنری همچون فیلم، ش��عر و کتاب روحیه و گوهر 

درخشان شهدا به نسل جوان منتقل شود.
حضرت آیت الله خامنه ای با تاکید بر لزوم فراموش نشدن خانواده های شهدا و ثبت 
و ضبط خاطرات آنها و هم چنین دوستان شهدا گفتند: در انتقال روحیات و صفات 
ش��هدا به نس��ل جدید باید زمینه حرکت آنها نیز مشخص باشد و نسل جوان بداند 

ک��ه عل��ت حرکت ها و قیام ها در دوران نهضت اس��لامی و قبل از پیروزی انقلاب و 
همچنین رش��ادت ها و فداکاری های ش��هدا و زمینه آن، بعد از پیروزی انقلاب چه 

بوده است. اگر چنین شود، آن حرکت و روحیه استمرار پیدا خواهد کرد.
ایشان افزودند: البته ما در زمینه انتقال علت و زمینه های حوادث مهم تاریخ انقلاب 
و روحیات ش��هدا و معرفی چهره های برجس��ته کم کاری هایی داشتیم و به همین 
دلیل خیلی از جوان ها از آنها بی اطلاع هس��تند بنابراین لازم اس��ت دس��تگاه های 

رس��می تبلیغی همچون صدا و سیما در این زمینه تلاش بیشتری انجام دهند و از 
ظرفیت رس��انه های غیر رس��می که امروز در اختیار مردم است نیز استفاده بهتری 
ش��ود.رهبر انقلاب اس��لامی، آذربایجان را هویت ممتاز ایران خواندند و با اشاره به 
ش��هدای این خطه از دوران نهضت امام خمین��ی)ره( تاکنون افزودند: اوج ارزش و 
منش والای آذربایجان را باید در دفاع مقدس و در ش��هیدان برجس��ته ای هم چون 
مه��دی باکری، حمیدباکری، علی تجلای��ی و مرتضی یاغچیان دید، ضمن آنکه دو 

شهید محرابِ از 5 شهید محراب کشور متعلق به آذربایجان شرقی است.

 رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار اعضای ستاد مرکزی کنگره بزرگداشت ده هزار شهید آذربایجان شرقی:

شهدا، هویت ملت ایران؛ هویت ملی نباید فراموش شود
|با حضور رهبر انقلاب اسلامی و جمعی از دوستداران آل الله علیهم السلام 
برگزار شد؛ مراسم عزاداری شب شهادت حضرت  زهرا سلام الله علیها 

در حسینیه امام خمینی)ره(
همزمان با ش�ب ش�هادت حضرت زهرای مرضیه س�لام الله علیها مراسم 
ع�زاداری با حضور رهبر انقلاب اس�لامی و جمعی از دوس�تداران آل الله 
علیهم السلام، در حس�ینیه امام خمینی)ره( برگزار ش�د.در این مراسم 
حجت الاس�لام و المسلمین رفیعی در س�خنانی به تبیین موضوع دفاع 
از مظلوم در س�یره حضرت زهراس�لام الله علیها پرداخت و در ادامه آقای 
محمود کریمی در رثای حضرت صدیقه طاهر ه سلام الله علیها مرثیه سرایی 

و نوحه خوانی کرد.

 آفت�اب ی�زد � رض�ا بردس�تانی: غلامعل��ی حدادعادل ک��ه این روزه��ا دوباره 
»حمله به اصلاح طلبان« را در دس��تور کار قرار داده)در جنایات اخیر صهیونیست ها 
در غزه، آمریکایی ها هم دخیل و ش��ریک هس��تند و حتی دیدی��د که قطعنامه های 
بشردوس��تانه شورای امنیت سازمان ملل را نیز وتو کردند، حال در این شرایط برخی 
چهره های اصلاح طلب به دنبال بزک مجدد آمریکایی ها هس��تند که جایگاه این گروه 
را بیش از گذشته در میان مردم انقلابی ایران متزلزل می کند( اما نمی داند در محکوم 
کردن جنایت اسرائیل تمامی جناح ها در ایران اسلامی یکصدا و یکدل هستند و گویی 
از یاد برده است که اولین بار عبارت یا ادعایی بزرگ به نام »ژاپن اسلامی« شدنِ ایران 
را او به کار برد؛ چهارم اسفند 1382، روزی بود که نماینده ی وقت مجلس هفتم بود 
در گفت و گو با »خبرگزاری فرانسه« داد سخن داد و مسئولیت هایی نیز از آن تاریخ 

به بعد در این مملکت داشت و حال باید پاسخگوی عملکرد خودش باشد. 

<حداد عادل: ايران يك ژاپن اسلامي خواهد شد
غلامعل��ي ح��داد ع��ادل نماینده مجل��س هفتم در گفتگ��و با خبرگزاري فرانس��ه 
)اس��فند1382( گفت:»ایران را به یک ژاپن مسلمان تبدیل خواهیم کرد.به گزارش 
مه��ر ب��ه نقل از خبرگزاري فرانس��ه غلامعلي ح��داد عادل ام��روز در گفتگو با این 
خبرگزاري گفت: ما تمام تلاش خود را براي این امر به کار خواهیم بس��ت. وي در 
مورد ش��عار مرگ بر آمریکا گفت: زماني که ما مي گوییم مرگ بر آمریکا منظور ما 
این نیس��ت که ما خواهان مرگ مردم آمریکا هس��تیم. ما همانطور که براي ملتهاي 
دیگر خواهان آرامش و صلح هس��تیم براي فلس��طینیان و مل��ت آمریکا هم صلح و 
آرامش مي خواهیم.حداد عادل ضمن ابراز مخالفت ش��دید با اعدام آغاجري که وي 
را همکار خود معرفي کرد، گفت: من راضي به اعدام آغاجري نیستم و معتقدم این 
حکم عادلانه نبوده اس��ت. وي گفت: محافظه کاران از جایگاه خود در مجلس براي 
در هم کوبیدن اصلاح طلبان اس��تفاده نخواهند کرد. ع��ادل گفت: هیچ تخلفي در 
انتخابات صورت نگرفته است. ما بر این باوریم که باید به ارزش هاي اسلامي احترام 
گذارده شود اما این دلیلي براي استفاده از زور نیست، بلکه این یک وظیفه فرهنگي 
اس��ت. وي در مورد شیرین عبادي و اینکه عبادي از پوشیدن حجاب در کشورهاي 
خارج��ي خودداري مي کند، گفت: برنده جایزه صلح نوبل باید به اعتقادات مذهبي 
ایرانیه��ا احترام بگذارد و حجاب خود را هم��ه جا حفظ کند...«از این گفته ها و این 
مصاحبه، بیس��ت س��ال می گذرد اما عجیب آن که، تمام��ی گفته های آن مصاحبه 
ی همچن��ان پر حرف و حدیث یک ما به ازای امروزی دارد؛ ژاپن اس��لامی، تخلف، 

استفاده ی محافظه کاران از جایگاه خود برای در هم کوبیدن اصلاح طلبان و...!

<همزمانی ه��ا می توان��د کام��لًا »اتفاق��ی« باش��د ام��ا در عال��م »سیاس��ت« هی��چ 
»اتفاقی«، اتفاقی نیست

همین چند روز قبل »آفتاب یزد« در یادداشتی به دو اتفاق عجیب که »همزمانی« آن 
با دیگر رویدادها شائبه برانگیز است اشاره کرد)بازی »طالبان« با افکار عمومی ایران(؛ 
این دو اتفاق، یکی به رفتارهای »کودکانه اما زش��ت« بر س��ر آزادس��ازی »حقآبه« 

ایران از رود هیرمند بود که صحنه هایی آزاردهنده به نمایش گذاش��ته ش��د آن هم 
در میان��ه ی درگی��ری ایران با بحث کم آبی و خشکس��الی و دیگ��ری بازگردانیدن 
بنزین های ارسالی از سوی برخی پالایشگاه های ایرانی)که برخی مسئولان از عنوان 
»پالایش��گاه های خصوصی« برای توجیه آن اس��تفاده کرده اند( آن هم در بحبوحه 
ی آلودگی ش��دید هوا در بس��یاری از شهرها و اس��تان های ایران که برخی مدعی 
هس��تند بر اثر »مازوت سوزی« نیروگاه ها رخ داده است و بعضی حمل نقل عمومی 
و خودروه��ای ش��خصی را متهم اصل��ی معرفی می کنند.تا پی��ش از این که از کنار 
این بازی جدید »طالبان« با افکار عمومی ایران عبور کنیم بد نیس��ت اش��اره ای نیز 
داش��ته باشیم به یک ادعا، ادعایی مطرح شده از سوی حسین سرگزی، رئیس اداره 
آبخیزداری و حفاظت خاک اداره کل منابع طبیعی اس��تان سیستان وبلوچس��تان و 
یکی از کارشناس��ان خبره منابع طبیعی این اس��تان که مصاحبه ای کرده و مدعی 
ش��ده، دلیل این که حقابه ایران توسط دولت طالبان آزاد نمی شود وجود نشانه ها و 
رد پای کش��ورهای عربی و ترکیه برای فش��ار بر ایران است. در این باره، آفتاب یزد 
از یکی از نمایندگان اس��تان سیستان و بلوچستان)اسماعیل حسین زهی( پرسشی 
مط��رح کرد که این نماین��ده ضمن اظهار بی اطلاعی گف��ت:»در این باره تا به الان 
مطلب��ی نش��نیده ام«. همین س��ؤال را از »رحمن قهرمان پور« نیز پرس��یدیم که 
این کارش��ناس گفت:»چنین ادعاهایی جنبه ی تحلیلی ندارد ضمن آن که نیاز به 
اس��ناد و مدارک متقن دارد اما می توان ریش��ه ی این ادعا را در نزدیکی »طالبان« 
با دولت قطر، دوس��تی ریش��ه دار قط��ر و ترکیه و ارتباطات س��ه جانبه بین کابل، 
آن��کارا و دوحه جس��ت و جو کرد.همزمانی دیگری که س��وژه ی اصلی این گزارش 
اس��ت؛ رخدادی به نام »فس��اد چای دب��ش« در ایران و پرونده ی فس��اد در ژاپن 
اس��ت که مواجهه با آن فاصله ی ایران و ژاپن در مبارزه با فس��اد را به خوبی نشان 
می دهد آن هم ایران که بنا بر ادعای »حدادعادل« قرار بود به »ژاپن اسلامی« بدل 
شود!نخست خبر فساد و استعفاهای پیاپی در ژاپن و کابینه ی دولت در این کشور 
 را مرور می کنیم و سپس سری می زنیم به خلاصه ی آن چه در باره ی فساد چای 

دبش رخ داد:

<استعفای چهار وزير کابینه ژاپن در پی فساد مالی
 نخس��ت وزیر ژاپ��ن، دولت خود را اصلاح می کند زیرا یک رس��وایی بزرگ فس��اد 

در ح��زب حاکم، چندین وزیر از جمله متحد نزدیک و س��خنگوی دولت هیروکازو 
ماتسونو را مجبور به استعفا کرد. 

به گزارش ایس��نا، به نقل از فیگارو، ماتس��ونو که عنوان رس��می او دبیر کل کابینه 
اس��ت، پس از اس��تعفای وزیر اقتصاد و صنعت یاسوتوشی نیشیمورا، استعفای خود 
را اعلام کرد.رس��انه های ژاپنی گفتند جونجی س��وزوکی، وزیر امور داخلی و ایچیرو 
میاش��یتا، وزیر کشاورزی نیز از س��مت خود کناره گیری می کنند و پنج معاون وزیر 
نیز کناره گیری خواهند کرد. وزرا همگی از جناح موس��وم به آبه هس��تند که به نام 
نخس��ت وزیر سابق ش��ینزو آبه نامگذاری شده اس��ت و بزرگترین و قدرتمندترین 
جن��اح در حزب حاکم لیبرال دموکرات )LDP( اس��ت. خبرگزاری ها گزارش دادند 
که دادس��تان های ژاپنی تحقیق��ات جنایی را در مورد این جناح ب��ه اتهام دریافت 
ح��دود 500 میلیون ی��ن )3.5 میلیون دلار( از درآمده��ای جمع آوری کمک های 
مالی که از حساب های حزبی گم شده است، آغاز کرده اند.ماتسونو در یک کنفرانس 
مطبوعات��ی گف��ت: »با توجه به اتهام��ات مختلف در مورد بودجه های سیاس��ی که 
اعتماد عمومی به سیاست را متزلزل کرده است، و اتهامات مختلف در مورد بودجه 
سیاس��ی خودم، اس��تعفای خود را ارائه کرده ام.« یوشیماسا هایاشی که تا سپتامبر 
وزی��ر امور خارجه بود، جایگزین وی می شود.کیش��یدا اع��لام کرد که دولت خود را 
در حالی که برای کنترل پیامدهای رس��وایی در حزبی که ژاپن را تقریباً بدون وقفه 
از پایان جنگ جهانی دوم هدایت می کند، اصلاح خواهد کرد. او گفت که متأس��ف 
اس��ت که این رسوایی بی اعتمادی سیاس��ی را عمیق تر کرده است و اصرار دارد که 
اقدامات فوری برای مقابله با آن انجام خواهد داد. بر اس��اس نظرسنجی اخیر شبکه 
ملی ان اچ کی ژاپن، کیش��یدا از زمان انتش��ار اخبار جدیدترین رسوایی چند هفته 
پیش، ش��اهد کاهش حمایت عمومی به حدود 23 درص��د بوده که کمترین میزان 
از زم��ان روی کار آم��دن او در اکتبر 2021 اس��ت. حمای��ت از LDP نیز کاهش 
یافته است.نخس��ت وزیر، ک��ه قبلًا دو بار کابینه خود را تغییر داده اس��ت، نیازی به 
برگ��زاری انتخابات تا اکتبر 2025 ن��دارد. گروه های اپوزیس��یون به رهبری حزب 
دموکراتیک قانون اساس��ی ژاپن روز چهارش��نبه یک طرح ع��دم اعتماد ناموفق را 
علیه کیش��یدا رهبری کردند. طبق گزارش رس��انه ها، ماتسونو، سخنگوی دولت در 
طول پنج س��ال گذش��ته بی��ش از 10 میلی��ون ی��ن )70600 دلار( را از پولی که 
از رویداده��ای جمع آوری کمک های گروهی جمع آوری ک��رده بود به یک صندوق 
ذخیره منتقل کرده اس��ت، در حالی که بنا به گزارش رسانه ها، نیشیمورا 1 میلیون 
ی��ن )7000 دلار( را نگه داش��ته اس��ت. هیرویوکی میازاوا، مع��اون وزیر دفاع، روز 
چهارش��نبه گفت که جناح آبه به او گفته است که »اشکال ندارد« اولین رشوه های 
خود را در سال های 2020-2022 در صندوق ها وارد کند و فرض او بر این بود که 
این یک رویه اس��ت که س��ال ها ادامه داشته و قانونی اس��ت. میازاوا همچنین گفت 
که در حالی که به او دس��تور داده شده که سکوت کند، احساس می کند که مجبور 
 است صحبت کند. مبلغی که او پذیرفت تنها 1.4 میلیون ین )9800 دلار( گزارش

 شده است. 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
رای شماره ۱402۶0۳0۱0۷۸002۵۵۹ مورخ ۱402/۷/۱۷ هیات 
اراضی و ساختمانهای  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  موضوع 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک یافت آباد 
تهران تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای رشید گلمحمدی 
در  آباد  بستان  از  صادره   4۵۱ شناسنامه  بشماره  قدرت  فرزند 
ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۵۵/۸۹ 
متر مربع در قسمتی از پلاک 2۳۸۹ فرعی از اصلی مفروز و مجزی 
تهران  واقع در بخش ۱2  اصلی  از 2  فرعی  از پلاک ۱۶2۷  شده 
خریداری از مالک ملک تاج پاک طینت محرز گردیده است لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول :۱402/0۹/۱2
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱402/0۹/2۷

خداداد بشیری رئیس ثبت اسناد و املاک یافت آباد 
تهران-14729

مفقودی
س��ند کمپانی و شناسنامه مالکیت خودرو پژو پارس مدل 1384رنگ نقره ای 
متالیک به شماره انتظامی77 ایران 387 ی 23به شماره موتور12484066463و 
شماره شاس��ی19311874به نام توکل طاهرزاده رضا قلی قشلاقی به شماره 

ملی1463386516مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
 شناس��نامه مالکیت خودرو پراید 131 مدل 1396رنگ سفید روغنی به شماره 
انتظام��ی 38 ای��ران 468 ل 24به ش��ماره موت��ورM13/5919499 و ش��ماره 
شاس��ی NAS411100H1028441 به نام فرهاد نعمت زاده به ش��ماره ملی 

1652950478مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

واکنش ها به فساد در ایران و ژاپن

یک همزمانی نا به هنگام؛ فساد چای دبش در ایران و فساد در کابینه ی »کیشیدا« در ژاپن
همزمانی ها می تواند کاملاً »اتفاقی« باشد اما در عالم »سیاست« هیچ »اتفاقی«، اتفاقی نیست حتی اگر واقعاً »اتفاقی« رخ داده باشد!

ادامه در صفحه4
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل: یک کارشناس مسائل قفقاز در گفتگو با آفتاب یزد 
درباره ی علت یا علل لغو و یا تعویق سفر رئیسی به آنکارا با مهم دانستن مسئله غزه و تفاوت دیدگاه های 
ایران و ترکیه خاطرنش��ان می کند: این که مابین ایران و ترکیه در بس��یاری مسائل اختلاف دیدگاه هایی 
وجود دارد قابل کتمان نیس��ت اما اگر چنین مطرح ش��ده که وجود برخی 
اختلافات باعث لغو یا تعویق این س��فر ش��ده باید مجموعه ای از مباحث را 

دخیل دانست و نه صرفاً بحث فلسطین و جنگ حماس علیه اسرائیل.
احس��ان موحدیان می افزاید: به طور طبیعی باید در نظر داش��ته باشیم که 
بازیگری ه��ای اردوغان و ترکیه در تمایل نش��ان دادن همزمان به ش��رق و 
غرب، اندک اندک از س��که افتاده و با دق��ت در موضع گیری ها و رفتارهای 
اخیر اردوغان می توان متوجه شد که یک گردش معنادار به سمت غرب در 

سیاست های ترکیه کاملًا مشهود است.
وی ادامه می دهد: در مسئله ی قفقاز هم مواضع ایران به صورت شفاف بیان 
ش��ده و هم واکنش آنکارا نس��بت به این مواضع بر کسی پوشیده نیست فلذا باید تعویق با لغو سفر آقای 
رئیسی به آنکارا را معلول مجموعه ای از علت ها)اختلافات( دانست اما حتماً جمهوری اسلامی ایران نسبت 
ب��ه ادامه ی همکاری ترکیه با اس��رائیل و تأمین مواد خام معدن��ی و همراهی در انتقال انرژی به تل آویو 
معترض است زیرا اگر انتقال انرژی به اسرائیل همانگونه که »مقام معظم رهبری« گفته بودند قطع شده 

بود قطعاً ماشین جنگی اسرائیل قادر به این همه جنایت علیه مردم بی دفاع و مظلوم غزه نبود.

<علی اف نامزد انتخابات ۲۰۲۴ جمهوری آذربایجان شد
ح��زب حاکم آذربایجان جمعه گذش��ته، الهام علی اف رئیس جمهوری این کش��ور را به عنوان نامزد این 
حزب در انتخابات ریاست جمهوری سال میلادی آینده اعلام کرد. به گزارش ایسنا، خبرگزاری »ترند« در 
جمهوری آذربایجان گزارش داد که سران حزب »آذربایجان جدید« در یک نشست مفصل، علی اف را به 

عنوان نامزد این حزب در انتخابات ریاست جمهوری انتخاب کردند.
قرار بود انتخابات ریاس��ت جمهوری بعدی در جمهوری آذربایجان در سال ۲۰۲۵ برگزار شود؛ اما چندی 
پیش الهام علی اف اعلام کرد که انتخابات باید در فوریه ۲۰۲۴ برگزار ش��ود. رئیس جمهوری آذربایجان 
دلیل این تصمیم خود را اعلام نکرد، اما برخی رسانه ها گزارش دادند که او می خواهد از افزایش محبوبیت 

خود در پی پس گرفتن کنترل منطقه قره باغ کوهستانی، برای پیروزی در انتخابات استفاده کند.

<استمرار علی اف یعنی استمرار سیاست هایی که برای ایران دردسرساز خواهد بود
احسان موحدیان با اشاره به اعلام نامزدی الهام علی اف برای انتخابات سال آینده ی میلادی که زودهنگام 
نیز خواهد بود به آفتاب یزد گفت: این زودهنگام شدن انتخابات یک دلیل بیشتر ندارد و آن استفاده ی 

تبلیغاتی علی اف از پیروزهای اخیر در جنگ با ارمنستان است.
وی ادامه می دهد: به طور طبیعی، استمرار علی اف در آذربایجان به منزله ی استمرار سیاست هایی است 

که قطعاً برای جمهوری اسلامی ایران دردسر ساز خواهد بود.موحدیان معتقد است: باکو چندین سیاست 
را به صورت همزمان دنبال می کند؛ ادامه ی اش��غالگری، تلاش برای بازگشایی کریدور جعلی »زنگزور«، 
باز کردن پای نیروی های تکفیری و نیروهایی که بی محابا علیه منافع ملی و مباحث امنیتی تهران اقدام 

خواهند کرد و تثبیت اسرائیل در منطقه و در نزدیک ترین فاصله با مرزهای ایران است.
این کارش��ناس مسائل قفقاز با مثبت ارزیابی کردن رفتارهای ایران در حوزه ی سیاست خارجه در مورد 
قفقاز با در نظر گرفتن غفلتی سی ساله که زیان های بیشماری به ما تحمیل کرد می گوید: حالا دیگر تهران 
علنی تر و در سطح عالی ترین مقامات از اجرایی و مجلس گرفته تا نیروهای نظامی و امنیتی، سیاست های 
منطقه ای ایران در حوزه  قفقاز را اعلام می کنند، به سیاست های کشورهای منطقه و فرامنطقه ای واضح تر 

نقد وارد می کنند و تلاش می کنند هرچه سریع تر راه های ارتباطی با ارمنستان تقویت شود.
احسان موحدیان می افزاید: نباید از نظر دور داشته باشیم که کشور ارمنستان برای منافع ملی و منطقه ای 
جمهوری اسلامی ایران بسیار بااهمیت است زیرا تنها مسیر دسترسی به بازار ۴۵۰ میلیون نفری اوراسیا 

همین 38 کیلومتر مرزی است که با ارمنستان داریم.
وی ادامه می دهد: رفتارها تغییر کرده، تأثیرگذار تر شده است اما باید سرعت بگیرد زیرا هرچه ما بیشتر 
به ارمنستان توجه نشان دهیم، ایروان را در تأمین انرژی و دیگر مباحث اقتصادی کمک کنیم وابستگی 
کمتری به جمهوری آذربایجان خواهد داش��ت و باعث خواهد شد امیدوارانه تر در تحولات منطقه ای گام 
بردارد.موحدیان با اشتباه خواندن این فرض که کشوری سه میلیون نفری چه اهمیتی می تواند برای تهران 
داشته باشد خاطرنشان می کند: سفرهای خوبی انجام شده، کلنگ زنی های بسیاری نیز به انجام رسیده 
اما باید به ذهن بسپاریم که این کلنگ زنی ها اگر به نتیجه نرسد حتماً شرایط تلخی رقم زده خواهد شد.

<آیا بحران غزه بر تحولات قفقاز تأثیرگذار بوده است؟
احس��ان موحدیان در پاسخ به این پرس��ش که:» آیا بحران غزه بر تحولات قفقاز تأثیرگذار بوده است؟« 
می گوید: آن چه در قفقاز طی سه دهه ی گذشته رخ داده، یک راهبرد کلان و بلند مدت بوده است که 

حتماً تغییری در آن داده نخواهد شد.
وی ادامه می دهد: کش��ورهایی مانند انگلستان به عنوان طراح اصلی، اسرائیل از آن جهت که می خواهد 
در نزدیکی مرزهای ایران حضور داشته باشد و سیاست هایی که ترکیه از زمان »آتاتورک« دنبال می کند 

قطعاً تحت تأثیر یک بحران منطقه ای قرار نخواهد گرفت.
موحدیان می افزاید: اس��رائیل در منطقه ی قفقاز جای پای محکمی دارد اما با توجه به جو ضد اسرائیلی 
که اینک بر بسیاری از مناطق جهان حکمفرما است اندکی شرایط را سخت تر کرده است اما در راهبردها 

همچنان در همان ریل سابق در حرکت هستند.
این کارشناس مسائل بین الملل همچنین خاطرنشان می کند: اسرائیل، علی اف، اردوغان و حتی پاشینیان 
بر همان بازیگری س��ابق تأکید دارند. از یک طرف جمهوری آذربایجان منکر ادامه اش��غالگری است و از 
سوی دیگر می خواهد بدون مزاحمت و ساختار اداری و حکمرانی ارمنستان از مناطقی از خاک این کشور 

استفاده کند.
موحدیان می گوید: این که در سیاس��ت های اعلانی تغییراتی می بینیم دال بر تغییر در راهبردها نیست. 
آذربایجان و ترکیه در عمل از مهم ترین و بزرگترین حامیان رژیم صهیونیس��تی هس��تند و با آرام شدن 
شرایط در غزه ما حتماً شاهد تحرکات بیشتری خواهیم بود یعنی هم کریدور جعلی زنگزور دنبال خواهد 

شد و هم ادامه ی اشغالگری ها.

<سیونیک بسیار مهم است
موحدیان با اش��اره به نقش ایران با یک دیپلماس��ی فعال و اثر گذار در تحولات منطقه ای ادامه می دهد: 
ما باید توجه بس��یار زیادی به سیونیک در ارمنستان داشته باشیم. مسیرهای ترانزیتی را توسعه دهیم و 

ارمنستان را در تهیه و تأمین انرژی تا می توانیم حمایت کنیم.
این کارشناس با اشاره به ادامه ی در اشغال بودن ارمنستان می گوید: روسیه هیچ کمکی نمی کند تا شاید 
به این طریق پاش��ینیان که متمایل به غرب ش��ده را تنبیه کند اما بازیگری روسیه در جای خود تثبیت 
شده است.موحدیان در پایان با اشاره به نقش مسائل فرهنگی � تاریخی و اهتمام جمهوری اسلامی ایران 
به گسترش مراودات فرهنگی، ادبی و تاریخی با کشورهای حوزه ی قفقاز و اوراسیا می گوید: این بخش از 

منطقه برای ایران از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است و ما نباید لحظه ای از آن غفلت کنیم.
احس��ان موحدیان با اش��اره به اقدامات خوب صورت پذیرفته تأکید می کند: ما باید فعال تر، هوشیارتر و 
حساس تر مسائل قفقاز را دنبال کنیم تا این منطقه به حیاط خلوت تکفیری ها، اسرائیلی ها، ناتو و غرب 

و دیگر دشمنان قسم خورده ی جمهوری اسلامی ایران تبدیل نشود.

 بررسی آخرین تحولات »قفقاز« در گفتگوی آفتاب یزد با »احسان موحدیان«، کارشناس سیاست بین الملل

رفتار و اهداف »باکو« هیچ تغییری نکرده است
 ـ علی اف و آذربایجان همچنان دو مسئله؛ ادامه سیاست های اشغالگری و تثبیت کریدور جعلی زنگزور را دنبال می کنند

ـ دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران فعال تر از همیشه در حوزه قفقاز عمل کرده است آن چه این فعال تر شدن را غنا خواهد بخشید سرعت 
عمل و دقت و هوشیاری در تحولاتی است که رخ داده یا در حال رخ دادن است

ـ این که تلقی شود پای مسکو از »قفقاز« بریده شده یک تلقی ساده انگارانه است، روسیه همچنان به دنبال بازیگری در منطقه است و نقش مهمی در 
تحولات منطقه ایفا می کند در کنار این مسئله آن چه اهمیت دارد عملی شدن وعده ها، کلنگ زنی ها و سرمایه گذاری ها است که اگر با تأخیر مواجه 

شود برای امنیت و منافع ملی ایران خسارت بار خواهد بود

در کنار اعلام کاندیداتوری ولادیمیر پوتین در انتخابات ریاس�ت جمهوری 
در روس�یه، اله�ام علی اف نیز ب�رای باقی ماندن در مقام ریاس�ت جمهور 
اعلام آمادگی کرده اس�ت. پوتین در کنفرانس مطبوعاتی س�الانه ی خود 
در مورد قفقاز، صراحتاً ایروان را مس�ئول دانسته می گوید:»آن ها خودشان 
انتخاب کردند که متحد غرب باشند« در کنار این مباحث اما، بحران غزه بر 
بسیاری از مناسبات بین المللی تأثیرگذاشته تا جایی که اخبار اوکراین، خبر 
اول رسانه های بین المللی ناگهان به خبری دست چندم و حاشیه ای تبدیل 
می شود. آفتاب یزد در گفتگو با احسان موحدیان، کارشناس مسائل قفقاز، 

آخرین تحولات و چشم اندازها را بررسی می کند

سوگنامه ای برای شهدای راسک
ادامه از صفحه اول:

او موس��س داعش اس��ت و به داعش کمک مالی کرد. من این 
را هم می گویم که هیلاری کلینتون حقه باز هم )به همراه اوباما( 
موسس داعش بوده است. بعد تر نیز ترامپ نوامبر ۲۰۱۹ در زمان 
ریاست جمهوری اش در جمع حامیانش در ایالت می سی سی پی 
بار دیگر اذعان کرد که اوباما رئیس جمهور س��ابق این کش��ور 
داعش را س��اخته اس��ت. وی در رد مواضع نیوی��ورک تایمز و 
واشنگتن پست علیه دولت خود به ادعای واشنگتن درباره کشتن 
س��رکرده داعش اش��اره کرد و گفت: شما هیچ وقت گزارش و 
روایت خوبی )درباره دولت ترامپ( را شاهد نیستید حتی وقتی 
که ما البغدادی را گرفتیم و واشنگتن پست گزارشی منتشر کرد 
و نوش��ت که او مانند یک فرد مذهبی فوق العاده بود. این حرف 
از کجا درآمده است؟ ببینید اگر اوباما این کار )عملیات ادعایی 
کشتن البغدادی( را انجام داده بود، خوب ببینید این فرد )اوباما( 

خلافت داعش را ساخت.
از میان همه ی این نقل قول ها و اس��ناد، روایت اسنودن، کارمند 
 س��ابق آژانس امنیت مل��ی آمریکا از همه مهم ت��ر، صریح تر و 
گره گشا تر است: »گروه داعش برای حمایت از اسرائیل تشکیل 
شده است و هدف عملیات »لانه زنبور« تشکیل گروهی با شعارهای 
اسلامی است که تندروها را از سراسر جهان جذب کند و بر اساس 
اندیشه های تکفیری، سلاح خود را به سوی کشورهای مخالف 
موجودیت اسرائیل نشانه بگیرد.« � »سرکرده داعش دوره فشرده ای 
را به مدت یکسال زیر نظر عوامل موساد پشت سر گذاشته است؛ 

وی در این دوره آموزش های نظامی و سخنوری را دیده است.«
حتی اگر این اقوال و اس��ناد نیز وجود نداش��ت عملیات اخیر 
»جیش الظلم« در مرزهای ش��رقی ای��ران در بحبوحه ی جنگ 
حماس علیه رژیم صهیونیستی که نشانه های آشکاری از شکست 
ارتش اسرائیل دیده می شود به خوبی نمایانگر این واقعیت بود که 
گلوله های شلیک شده به قلب نیروهای حافظ امنیت جمهوری 
اسلامی ایران، نه از سلاح »جیش الظلم« که از اسلحه ی آمریکا و 
رژیم صهیونیستی شلیک شده است تا اندکی از خفت و خواری 
شکس��ت از محور مقاومت)حزب الله لبنان، حوثی های یمن و 
نیروهای حماس( کاس��ته ش��ود اما غافل از این مهم هستند که 
اندیشه ی مقاومت با شهادت و بمباران منازل مردم و واحدهای 

آموزشی و بدتر از همه، بیمارستان ها از بین رفتنی نیست.
جمهوری اسلامی ایران بیش از 4 دهه است که قربانی اصلی تروریسم دولتی 
و نظام یافته از سوی دولت های غربی به رهبری آمریکا است. یک روز در 
لباس منافقین که این روزها دادگاه آن ها در حال برگزاری است، یک روز 
در قامت حزب بعث و صدام که سالگرد دستگیری او را پشت سر گذاشتیم، 

روز دیگر در نقش داعش و القاعده و حالا هم به نام جیش الظلم!
بد نیست اشاره ای هم به کتاب خاطرات »مادلین آلبرایت« وزیر امور خارجه 
پیشین ایالات متحده آمریکا داشته باشیم آن جایی که می نویسد:»من هنوز 
نفهمیدم در حالی که عملیات یازدهم س��پتامبر توسط عرب های طراحی، 
پشتیبانی و اجرا شده بود ما چرا به افغانستان حمله کردیم!« این نفهمیدم یک 
تجاهل بسیار آشکار است زیرا او به خوبی می دانست هدف نهایی، ناامن 
کردن مرزهای ش��رقی جمهوری اسلامی ایران، امنیت زدایی از پاکستان و 

افغانستان و کشانیدن زمین بازی به خاورمیانه و شرق ایران است.
س��وگوار جوانان وطن مان هس��تیم و به ملت ش��ریف ایران به خصوص 
خانواده های عزیز شهدای »راسک« از بنُ جان تسلیت می گوییم اما ذکر چند 

نکته را ضروری می دانم:
� س��رگرم دعواهای سیاسی شدن حتماً آسیب هایی به دنبال دارد که باید 
ضمن رقابت های سیاسی و نه دعواهای سیاسی، بر سر برخی اصول همچنان 

پایبند و پایمرد بمانیم.
� برخی مدعیان در اس��تان ش��رقی کش��ور که بین برادران مسلمان تفرقه 
می اندازند و مردم را به خیابان می آورند و علیه نظام اقدام می کنند به خود 
بیایند که اقدام ضدامنیت ملی آنان به وجود آورنده عملیات های تروریستی 

است و باید پاسخگوی ملت شریف ایران باشند. 
� اعتراض دیپلماتیک ایران به دولت های افغانستان و پاکستان باید توأم با 

اقداماتی باشد که تکرار این حوادث تلخ را دیگر شاهد نباشیم
� در برخی امور از جمله مهاجران غیر قانونی از هر مبدأ و مربوط به هرکشور 
باید با قاطعیت تمام رفتار کنیم، مهاجران قانونی یک بحث جهانشمول است 
و به جمهوری اسلامی ایران ختم نمی شود اما در بحث مهاجران غیر قانونی 

حتی کمتر از ذره ای مماشات می تواند افسوس ها به دنبال داشته باشد.
� و در نهایت امیدواریم در این فقره ی خاص که نیات و ریش��ه های فکری 
مسئله کاملاً معلوم است، برخورد جمهوری اسلامی همراه با تنبیه تمامی عوامل 

دخیل)داخلی و خارجی( در این جنایت آشکار باشد.
تروریسم این روزها به بخش ترسناک نظام بین الملل تبدیل شده و باید به یاد 
داشته باشیم در این نظام بین الملل که دولت های بزرگ، برخی از برنامه های 
خود را با کمک و به وس��یله ی تروریست ها و تروریسم عملیاتی می کند 

نسخه شفابخشی به جز مقابله به سخت ترین شکل ممکن وجود ندارد!

< توافق امارات و آذربایجان درباره صندوق سرمایه گذاری مشترک
امـارات و جمهوری آذربایجان با ایجاد یک بسـتر سـرمایه گذاری مشـترک به ارزش یک 
میلیارد دلار در بخش های دارای اهمیت برای دو کشور به توافق رسیدند. به گزارش ایلنا از 
»الشـرق«، صندوق دولتی هلدینگ ابوظبی )ADQ( و هلدینگ سرمایه گذاری آذربایجان 
)صنـدوق دولتی راهبـردی در باکو( از ایجاد طرحی مشـترک با هدف سـرمایه گذاری در 
بخش های دارای اولویت و منافع مشترک همچون کشاورزی، فناوری، دارو و زیرساخت های 

انرژی خبر دادند.
این بستر مشترک که ارزش آن به ارزش یک میلیارد دلار می رسد، به طور مساوی بین دو 
شرکت اماراتی و آذربایجانی تقسیم شده و بر یافتن فرصت های سرمایه گذاری برای تحقق 
بازده مالی پایدار سرمایه تمرکز دارد. توافق دو کشور همزمان با اهتمام شرکت های منطقه 
برای سرمایه گذاری در جمهور آذربایجان است. پیش از این دو شرکت آوا پاور عربستان و 
انرژی آینده ابوظبی از همکاری برای توسـعه انرژی های تجدیدپذیر به میزان 500 مگاوات 

در نخجوان )وابسته به جمهوری آذربایجان( خبر دادند.
امارات و جمهوری آذربایجان از سـال 1992 روابط اقتصـادی خود را حفظ کرده اند. ارزش 

تجارت غیرنفتی بین دو کشور در پنج سال گذشته بیش از سه برابر شده است.

< توافق ارمنستان و آذربایجان برای عادی سازی روابط و مبادله اسرای جنگی؛
      اتحادیه اروپا استقبال کرد

ارمنسـتان و جمهوری آذربایجان توافق کردند که پس از سـه دهه مناقشـه بر سر کنترل 
منطقه قره باغ کوهسـتانی، »اقدام های مشخصی« را برای تقویت اعتماد و آرامش میان دو 
کشـور انجام دهند. بر اساس بیانیه مشترکی که هفت دسامبر پس از گفتگوهای دولت های 
دو کشور منتشر شد، ایروان و باکو بر قصد خود برای عادی سازی روابطشان تاکید کردند.

به گزارش یورو نیوز، ارمنسـتان و جمهوری آذربایجـان همچنین توافق کردند که باکو ۳2 
اسیر ارمنستانی را آزاد کند و ایروان هم در مقابل، دو اسیر آذربایجانی را آزاد کند. تنش ها 
در قفقـاز از زمان عملیات برق آسـای جمهوری آذربایجان در بازپس گیـری منطقه قره باغ 

کوهستانی در ماه سپتامبر به بالاترین حد خود رسید.

< وزیر خارجه ترکیه: آمریکا تنها مانع میان قتل عام و آتش بس در نوار غزه است
وزیـر امـور خارجه ترکیه گفت: آمریـکا مانع توقف قتل عام در نوار غزه و آتش بس اسـت، 
واشـنگتن نبایـد در اجرای تصمیمات سـازمان ملـل دخالت کند. به گزارش ایسـنا، هفته 
گذشـته، واشـنگتن پیش نویس قطعنامه امـارات متحده عربی را که خواسـتار »آتش بس 
فوری بشردوستانه« و »آزادی فوری و بدون قید و شرط همه گروگان ها و همچنین تضمین 

دسترسی بشردوستانه« بود، وتو کرد.
هـاکان فیدان، وزیر خارجه ترکیه در یک کنفرانس مطبوعاتی با جیحون بایراموف، همتای 
آذربایجانی خود در باکو گفت: ما انتظار داریم که ایالات متحده دیگر مانع اجرای تصمیمات 
سـازمان ملل نشـود. در حال حاضر تنها آمریکا بین قتل عام نوار غزه و آتش بس ایستاده 
اسـت. ما شاهد بوده ایم که بسیاری از کشورهایی که قبلا رای ممتنع یا مخالف داده بودند، 
تصمیم گرفته اند در کنار فلسطین بایستند. این به وضوح اراده جامعه بین المللی برای پایان 
دادن به ظلم را نشـان می دهد. کسانی که از اسرائیل حمایت می کنند باید این تصویر را به 

خوبی درک کنند. اما این کافی نیست.
او گفت: نحوه شـریک بودن کشـورهای غربی که بـه اخلاق خود می بالند در کشـتار غزه 
نشـان دهنده فروپاشـی نظام جهانی کنونی اسـت. فیدان افزود: آنکارا خواستار آتش بس 

فوری و پایان دادن به حملات علیه فلسطینیان و آغاز روند صلح است.
وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه کشورش از موفقیت مذاکرات صلح جاری بین آذربایجان 
و ارمنسـتان استقبال می کند، گفت: شـتاب در مذاکرات صلح بین آذربایجان و ارمنستان 
همچنیـن به عادی سـازی روابط بین آنـکارا و ایروان کمک خواهد کرد. مـا هیچ مانعی در 
مسیر عادی سازی روابط با ارمنستان نمی بینیم و انتظار داریم توافقنامه صلح با آذربایجان 

)ارمنستان( تکمیل شود.

اخبارمرتبط



آفت�اب یزد – نجمه حمزه نی�ا: رحم یکی از مهمترین اج��زاء بدن یک خانم 
اس��ت و پیش آمدن هر مش��کلی برای آن، خلل در عملکرد کل اندام را به وجود 
می آورد. چسبندگی رحم یا سندروم آشرمن یک عارضه خطرناک برای زنان است 
که عوارضی مانند مش��کلات بارداری را به همراه دارد..چسبندگی رحم که به آن 
چسبندگی داخل رحمی نیز گفته می شود می تواند از نظر شدت و نیاز به درمان 
متفاوت و مشکل ساز باشد و کیفیت زندگی افراد را به صورت جدی کاهش دهد 
لذا ب��ا توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر فاطمه نعمت اللهی، 
متخصص زنان و زایمان و دکتر منیژه جوانمرد خوشدل، متخصص زنان و زایمان 
و دکتر اعظم الس��ادات موسوی، متخصص زنان و زایمان گفتگو کرده است.دکتر 
نعمت اللهی در این باره می گوید: رحم به  عنوان یکی از اجزاء مهم اندام تحتانی که 
تخمدان ها را دربر گرفته، نقش مهمی در باروری زنان ایفا می کند و کوچک ترین 
نقصانی در این اندام، احتمال ناباروری را برای آنها به  بار می آورد. وی ادامه داد: ایجاد 
هر گونه آس��یب، زخم یا عفونتی در داخل دیواره رحم می تواند بهانه ای برای آغاز 
چسبندگی رحمی باشد. به عبارتی، چسبندگی رحم به موقعیتی اطلاق می شود که 
در بافت دیواره پوششی رحم زخم هایی ایجاد می شود.این متخصص زنان و زایمان 
مطرح کرد: علائم حالت چسبندگی رحم روی حفره رحمی تاثیر گذاشته و معاینات 
دقیق پزشکی لازم است تا هرچه سریع تر جراحان زنان بتوانند بیماری را تشخیص 
داده و اقدامات درمانی را آغاز کنند. وی اظهار کرد: از شایع ترین علائم چسبندگی 
رحمی می توان به ناباروری، نامنظمی سیکل ماهیانه مانند کاهش خونریزی ها یا 
قطع ناگهانی س��یکل های قاعدگی، درد دوره ای در ناحیه لگن و سقط های مکرر 
جنین اشاره کرد.دکتر نعمت اللهی بیان کرد: ناباروری شایع ترین پیامد چسبندگی 
رحم به شمار می رود و به عبارتی، ۴۳ درصد از زنان مبتلا به چسبندگی های رحمی 
از ناباروری رنج می برند. بی نظمی های قاعدگی نیز بین زنانی که با این بیماری دست 

و پنجه نرم می کنند، به وفور مشاهده می شود.
این متخصص زنان و زایمان اش��اره کرد: آمارها نش��ان می دهد که نیمی از زنان 
مبتلا به چس��بندگی رحم دچار ناباروری می شوند و شمار زیادی هم هرگز دچار 
بی نظمی های قاعدگی نمی شوند. شواهد حاکی از آن است که حدود ۹۰درصد از 

موارد چسبندگی رحم از عوارض سقط جنین به شمار می رود.
وی ابراز داشت: از شایع ترین عوارضی که چسبندگی رحم به دنبال دارد، می توان 
به ناباروری و کاهش قدرت باروری زنان اشاره کرد. ولی جراحان زنان معتقدند که 
مبتلایان به انواع چسبندگی های خفیف تا متوسط رحم پس از درمان بین ۷۰ تا ۸۰ 
درصد قادر به بارداری هستند. در مقابل، مبتلایانی که دارای چسبندگی های شدید 

هستند تنها ۲۰ تا ۴۰ درصد پس از درمان شانس بارداری دارند.

 <عمل جراحی تخمدان از عوامل شایع بروز چسبندگی های رحمی است
 دکتر نعمت اللهی مطرح کرد: عمل جراحی تخمدان یکی از عوامل ش��ایع بروز 
چس��بندگی های رحمی محسوب می ش��ود. در واقع، در زنانی که از کیست های 
تخمدان رنج می برند و به دلیل بزرگ یا متعدد بودن آنها مجبور به عمل می شوند، 
شیوع چس��بندگی رحم بسیار بالا اس��ت.این متخصص زنان و زایمان ادامه داد: 
"آندومتریوز" اختلال و بیماری ای اس��ت که طی آن، بافت هایی مشابه آندومتر در 
نقاط دیگری از بدن غیررحم تشکیل می شود. مبتلایان به این بیماری غالبا تحت 
عمل جراحی قرار می گیرند تا بافت های اضافی برداشته شوند. این عارضه اغلب در 
نواحی لگن و شکم ایجاد می شود که با التهاب و چسبندگی های بالای رحمی همراه 
است. وی افزود: بافت های غیرعادی معمولا از طریق عمل جراحی خارج می شوند. 
روش جراحی »میومکتومی«، برداشتن بافت داخلی رحم اطلاق می شود که طی 
آن، تشکیل بافت های چسبنده رحمی از عوارض این عمل جراحی به شمار می رود. 
در نوعی دیگری از اعمال جراحی رحم، پزشک چسبندگی های رحمی را برمی دارد. 
این اقدام، بهبود زخم ها و رفع نقاط چس��بنده را تسریع کرده ولی از سوی دیگر، 

عاملی برای تشکیل مجدد چسبندگی های رحمی نیز محسوب می شود.
دکتر نعمت اللهی عنوان کرد: جراحی ترمیمی لوله های فالوپ داخل رحم، روش 
حساس��ی است که پزشک از طریق آن اقدام به برداشتن چسبندگی های موجود 
می کند ولی متاسفانه همین عمل جراحی عاملی برای تشکیل چسبندگی های 
جدید به  ش��مار می رود. از سوی دیگر، چسبندگی رحمی معمولا در زنانی که به 

بیماری های التهابی لگن و بیماری های واگیردار مبتلا هستند، بسیار شایع است.
 ای��ن متخصص زنان و زایمان گفت: آس��یب هایی که در طول عمل های جراحی 
به بافت رحم وارد می شود، اصلی ترین عامل بروز چسبندگی های رحمی به شمار 
می رود.وی خاطرنش��ان کرد: جریان خ��ون در طول عمل جراحی اغلب به دلیل 
برداشتن بافت ها، مختل می شود به طوری که احتمال تشکیل لخته های خونی در 
چنین شرایطی افزایش می یابد. این حالت باعث بروز مشکلی موسوم به »ایسکمی« 
یا کاهش جریان خون بافتی می شود که درنهایت منجر به چسبندگی های بافت 
رحم می ش��ود.دکتر نعمت اللهی متذکر شد: برخی اجسام خارجی مانند بخیه، 

پرزهای ناشی از اسفنج یا پودر تالک به جا مانده از دستکش های جراحی عواملی 
هستند که باعث بروز چسبندگی های بافت رحم می شوند. در واقع، اجسام خارجی 
نوعی واکنش التهابی در بدن ایجاد می کنند که باعث تش��کیل چسبندگی بین 
بافت های دیواره رحم می ش��ود.این متخصص زنان و زایمان توضیح داد: جراحان 
زنان معمولا برای درمان چس��بندگی رحم، عمل جراحی و برداشتن قسمت های 
چسبیده شده به دیواره رحم را توصیه می کنند که به »هیستروسکوپی« معروف 
است. جراح پس از عمل، نوعی وسیله همانند سوند پلاستیکی را به طور موقت داخل 
رحم قرار می دهد که دیواره های رحم را به منظور جلوگیری از چسبندگی مجدد، 
از هم جدا نگه م��ی دارد.وی افزود: علاوه  بر این، درمان های هورمونی که با تجویز 
استروژن و پروژسترون صورت می گیرد و نیز داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی 
نیز از گزینه های پیشنهادی جراحان زنان در مواجهه با مبتلایان به چسبندگی های 
رحمی به ش��مار می رود که غالبا پس از عمل جراحی و جهت کاهش خطر عود 
بیماری مورد اس��تفاده قرار می گیرد.دکتر نعمت اللهی مطرح کرد: جراحان زنان 
معمولا از روش سونوگرافی به منظور شناسایی و مشاهده ضخامت لایه های چسبنده 
داخل رحم استفاده می کنند و از این طریق می توانند دید بهتری نسبت به منطقه ای 
که باید مورد عمل جراحی قرار گیرد، پیدا کنند. از سوی دیگر، پزشک ممکن است 
از بافت داخل آندومتر )لایه پوششی داخلی رحم( نمونه برداری کند تا طبیعی یا 

غیرطبیعی بودن بافت داخل رحم را مورد بررسی قرار دهد.
این متخصص زنان و زایمان اظهار کرد: استروژن خوراکی که معمولا پزشک بعد از 
عمل جراحی برای بیمار تجویز می کند، علاوه  بر تقویت رشد پوشش داخلی رحم، از 
رشد مجدد بافت زخم در داخل رحم جلوگیری می کند. گاهی پزشک ممکن است 
هفت تا چهارده روز پس از انجام نخستین عمل جراحی، عمل دیگری را توصیه کند 

تا مانده های احتمالی چسبندگی رحمی را نیز خارج کنند
وی اف��زود: ط��ی این جراحی، پزش��ک از اب��زار کوچک و انعطاف پذی��ری به نام 
»هیستروسکوپ« برای شناسایی بافت های چسبنده ای استفاده می کند که مجدد 
تشکیل شده اند و در واقع به کمک این ابزار، این بافت ها را از بین می برند.این فرآیند 
جراحی در فواصل ۷ تا ۱۴ روزه از هم مجدد صورت می گیرد تا زمانی که دیگر بافت 
چسبنده ای داخل رحم مشاهده نشود ولی به طور کلی، این جراحی بیشتر از سه 

مرتبه برای بیماران انجام نمی گیرد. 
دکتر نعمت اللهی تصریح کرد: قرار دادن بالون داخل رحم از دیگر گزینه هایی است 
که جراحان زنان ممکن است جهت درمان چسبندگی رحم در دستور کار خود قرار 
دهند. آنها یک بالون باد شده یا وسیله ای را همانند »آی یوی دی« داخلی رحمی، 
پس از نخستین عمل جراحی در درون محفظه رحم قرار می دهند تا از رشد مجدد 

بافت های چسبنده جلوگیری کنند. 
این متخصص زنان و زایمان مطرح کرد: در بروز چس��بندگی های رحمی عوامل 
متعددی دخیل هستند ولی به  طور کلی، زنان با رعایت برخی موارد می توانند تا حد 
زیادی مانع از بروز چنین مشکلی شوند. برخی عادات و سبک زندگی های امروزی 

به گونه ای است که افراد را در معرض ابتلا به انواع بیماری ها قرار می دهد. 
وی ادامه داد: پوشیدن شلوارهای تنگی که غالبا فاق های کوتاهی دارند در سال های 
اخیر مد شده به حدی که به سختی می توان شلواری مناسب برای خرید پیدا کرد. 
پوشیدن این شلوارها از عمده دلایل بروز چسبندگی های رحمی در زنان و دختران 
جوان به  شمار می رود. در واقع، این شلوارها به دلیل تنگ بودن، مسیر گردش هوا 
را مسدود کرده و در اندام تحتانی رطوبت ایجاد می شود که علاوه  بر بالا رفتن خطر 
بروز عفونت های قارچی و نیز عفونت های میکروبی در ناحیه مقعد و گسترش آنها، 
احتمال چسبندگی رحم به دلیل فشار ایجاد شده روی این نقطه بسیار شایع است. 
دکتر نعمت اللهی گفت: حفظ بهداشت در زنان نیز از دیگر مواردی است که می تواند 

به کاهش خطر چسبندگی های رحم کمک کند.

< چسبندگی آندومتر می تواند دلایل ژنتیکی و ارثی داشته باشد
در ادامه نیز دکتر جوانمرد خوش��دل در اینباره خاطرنشان کرد: زمانی که دیواره 
داخلی رحم یا همان لایه آندومتر رحم به هم می چسبد، عارضه ای به نام چسبندگی 
رحم یا سندروم آشرمن ایجاد می شود. زنانی که به سندروم آشرمن مبتلا هستند، 

اغلب به دلیل مشکلات قاعدگی یا باروری به پزشک مراجعه می کنند. 
وی ادامه داد: خانم هایی که چسبندگی رحم دارند معمولا از دردهای مبهم شکمی 
یا لگنی در طول قاعدگی ش��کایت دارند. از دیگر علائم چسبندگی رحم می توان 
به عدم قاعدگی، هیپومینوره و قاعدگی های دردناک اشاره کرد البته ممکن است 
س��ندروم آش��رمن در بعضی از بانوان بدون علامت باشد البته این مورد بیشتر در 
چسبندگی های خفیف رحم دیده می شود. این متخصص زنان و زایمان عنوان کرد: 
چسبندگی هایی که داخل رحم ایجاد می شوند درجات مختلفی دارند. بر این اساس، 
انواع چس��بندگی رحم عبارت است از چسبندگی خفیف، چسبندگی متوسط و 

چسبندگی شدید می باشد.

وی اضافه کرد در چس��بندگی خفیف، چسبندگی در کمتر از یک سوم رحم رخ 
می دهد. چسبندگی خفیف رحم مشکلی برای قاعدگی فرد ایجاد نمی کند.

دکتر جوانمرد خوش��دل ادامه داد: چسبندگی متوسط نیز دو سوم رحم را درگیر 
می کند و از علائم آن قاعدگی های کم خون یا آمنوره است و در چسبندگی شدید 

نیز تمام رحم به هم می چسبد و قاعدگی شخص کاملا متوقف می شود.
 این متخصص زنان و زایمان مطرح کرد: چسبندگی آندومتر می تواند دلایل ژنتیکی 
و ارثی داشته باشد اما علت اصلی چسبندگی رحم، بروز هر زخم و آسیب به لایه 
آندومتر یا پوش��ش داخلی رحم اس��ت. وی ادامه داد: برخی عوامل در بروز آسیب 
به لایه آندومتر موثرند که شایع ترین آنها عبارتند از هر نوع التهاب یا عفونتی در 
رحم، ترومای ناشی از کورتاژ، زخم ناشی از جراحی های لگنی مثل درمان فیبروم، 
اندومتریوز، آپاندیس، جراحی های روده و غیره، خونریزی غیرطبیعی در رحم )آهن 
موجود در خون باعث چس��بندگی لایه داخلی رحم می ش��ود(، عفونت ناشی از 
گذاشتن آیودی برای پیش��گیری از بارداری و بیوپسی یا نمونه برداری از آندومتر 
اس��ت.دکتر جوانمرد خوشدل اضافه کرد: سزارین، خونریزی شدید یا جفت دفع 
نشده بعد از زایمان و سقط جنین از مشکلات زایمانی هستند که باعث ایجاد زخم 

و چسبندگی در لایه آندومتر رحم می شوند.
وی در پاسخ به این پرسش که "چسبندگی داخل رحمی چه عوارضی دارد "، گفت: 
خانم هایی که به سندروم آشرمن مبتلا هستند، به جز اختلالات قاعدگی به عوارض 
دیگری نیز دچار می شوند. این متخصص زنان و زایمان افزود: مشکلاتی که از جمله 
عوارض چسبندگی رحم در زنان هستند شامل بروز سقط جنین مکرر در صورت 
حاملگی، ناباروری، نازایی، افزایش ریس��ک ابتلا به آندومتریوز ومشکلات رشدی 
جنین درون رحم واختلال در لانه گزینی جفت است.وی متذکر شد: خانم هایی که 
چسبندگی رحم در آنها علائمی ایجاد نمی کند، با بروز عوارض گفته شده به پزشک 
مراجعه و چسبندگی رحم آنها تش��خیص داده می شود. دکتر جوانمرد خوشدل 
تش��ریح کرد: روش اصلی و دقیق ترین روش تشخیص چسبندگی داخل رحمی، 
عمل هیستروسکوپی رحم است که به کمک آن می توان داخل رحم را مشاهده 
کرد. همچنین ممکن است پزشک به کمک روش هایی مانند تشخیص چسبندگی 
رحم با س��ونوگرافی رحم و عکس رنگی از رحم این عارضه را تشخیص دهد.وی 
می گوید: لاپاراس��کوپی و هیستروسکوپی عمل های سرپایی هستند که هم برای 
تشخیص و هم برای درمان چسبندگی رحم به کار می روند. بعد از تشخیص عارضه 
و شدت آن با روش های گفته شده، پزشک می تواند روش درمانی مناسب را برایتان 
تجویز کند.وی بیان کرد: همزمان با تشخیص چسبندگی به کمک لاپاراسکوپی یا 
عمل هیسترسکوپی رحم می توان بافت های درگیر داخل رحم را با ابزارهای پزشکی 
و قیچی آزاد کرد. برای اطمینان از عدم چس��بندگی مجدد، معمولا از روش های 
مختلفی اس��تفاده می شود که عبارتند از یک دوره هورمون تراپی، آیودی گذاری، 
گذاشتن بالن رحمی در داخل رحم به مدت ۷ تا ۱۰ روز، گذاشتن یک نوع سوند 
پلاستیکی مخصوص در رحم، تجویز داروهای ضدالتهابی غیر استروئیدی است. 
این روش ها مانع از چسبندگی مجدد شده و به رحم فرصت ترمیم می دهند.دکتر 
جوانمرد خوشدل توضیح داد: مراقبت های بعد از عمل چسبندگی رحم بدین گونه 
است که بعد از عمل هیستروسکوپی باید یک دوره قرص های پیشگیری از بارداری 
که دارای استروژن و پروژسترون هستند، استفاده کنید تا رحم بهبود یابد. همچنین 
برای جلوگیری از عفونت باید آنتی بیوتیک های تجویزی را به موقع مصرف کنید. 
این متخصص زنان و زایمان متذکر ش��د: بعد از درمان چسبندگی های خفیف تا 
متوس��ط، تا ۸۰ درصد احتمال بارداری بالا است. اما در چسبندگی داخل رحمی 
ش��دید اگر آسیب به آندومتر زیاد باش��د، ۲۰ تا ۴۰ درصد احتمال بارداری بعد از 
درمان وجود دارد.وی گفت: برای پیشگیری از چسبندگی رحم تا حدی می توانید با 
جلوگیری از عفونت های لگنی و مصرف دارو برای سقط جنین به جای کورتاژ از این 
مشکل جلوگیری کنید و همچنین برای عمل های جراحی لگنی، در صورت امکان، 

اگر جراحی بسته انجام شود، بهتر است.

< هیستروسکوپی یکی از روش های درمانی برای چسبندگی رحم است
در ادامه نیز دکتر موسوی در اینباره ابراز داشت: برای باردار شدن، باید خانم ها به 
بررسی و ارزیابی وضعیت جسمانی و سلامتی خود بپردازند و از آن آگاهی داشته 
باشند. قبل از آن یکسری آزمایش جهت سلامت تخمدان ها انجام دهند زیرا نیاز 
است تا هر ماه تخمدان ها، تخمک تولید کنند. رحم باید شکل مطلوبی داشته باشد 
و لوله های رحمی باز باشند. در صورت عدم سلامت هر یک از این بخش ها، امکان 
بروز مشکل در بارداری وجود دارد. در صورت مسدود شدن لوله های رحمی به دلیل 
چسبندگی رحمی، اسپرم نمی تواند وارد رحم شود.وی بیان کرد: داخل رحم همانند 
بادکنکی است که دیوارهای عقب و جلو آن در مقابل هم صاف هستند و این عضو را 

آندومتر احاطه کرده است. در دوران قاعدگی، لایه بالای آندومتر ریخته می شود. در 
صورت بارداری، جنین درون آندومتر قرار می گیرد. در صورت صدمه دیدن یا عفونت 
آندومتر ممکن است آستر دچار مشکل شود و چسبندگی رحم یا همان بافت اسکار 

بین دیواره های داخلی رحم و چسبندگی غیرطبیعی دیوارها را سبب شود.
این متخصص زنان و زایمان اظهار کرد: نام دیگر بیماری چسبندگی رحم، سندروم 
آشرمن اس��ت که جهت توصیف چس��بندگی در داخل رحم به کار می رود. در 

شدیدترین موارد ممکن است، انسداد جزئی یا کامل داخل حفره رحم رخ دهد.
 وی مطرح کرد: یکی از ش��ایع ترین علل چسبندگی رحمی، صدمه دیدن پس 
از یک عمل جراحی اس��ت که سبب ایجاد حفره ای داخل رحم می شود. روشی 
به نام کورتاژ وجود دارد که به صورت سرپایی بوده که گردنه رحم و یا دهانه آن 
کشیده و باز می شود و هر آنچه که درون رحم وجود دارد، برداشته و از آن خارج 
می شود.خونریزی های غیر طبیعی رحمی، سقط جنین یا زایمان سزارین می تواند 
چسبندگی های رحمی را سبب شود.دکتر موسوی اضافه کرد: از دیگر عواملی که 
سبب بروز مشکل چسبندگی رحمی شوند، می توان به آندومتریوت )عفونت های 
پوشش رحمی(، جراحی فیبروم رحمی، زایمان سزارین و فرسایش آندومتر اشاره 
کرد. این متخصص زنان و زایمان تش��ریح کرد: در چسبندگی رحمی، شرایط با 
آنچه که در پولیپ های اندومتر و یا فیبروم های رحمی اتفاق می افتد، فرق می کند. 
این بیماری ممکن است هیچ نشانه ای نداشته باشد و زنانی که به آن مبتلا هستند 
متوجه این بیماری نشوند اما یکسری علائم هستند که چنانچه خانم ها با آن مواجه 
شوند باید به پزشک مراجعه نمایند. وی ادامه داد: از جمله این نشانه ها می توان 
به بروز مشکل در چرخه قاعدگی، کاهش خونریزی های رحمی، دوران قاعدگی 
دردناک، دردهای لگنی اشاره کرد. دکتر موسوی عنوان کرد: یکسری روش های 
تشخیصی وجود دارد که با استفاده از آن می توانند متخصصین اندام های داخلی 
را ببینند و بیماری چسبندگی رحم را تشخیص دهند. تست های تصویربرداری 
رایج ترین روش های تشخیصی هستند که می توانند جزئیات اندام های داخلی را 
با آن ببینند. برخی از این تست ها روی پوست انجام می شوند و تقریبا نیازی به 

آمادگی خاصی ندارند و برخی دیگر نسبت به دیگر تست ها، پیچیده تر هستند. 
این متخصص زنان و زایمان مطرح کرد: از جمله آزمایش های تصویر برداری برای 
چسبندگی های داخلی رحمی می توان به سونوگرافی اولتراسوند، هیستروسکوپی و 

سونوگرافی انفوزیونی سالین اشاره کرد. 
 وی افزود: در آزمایش تصویربرداری س��ونوگرافی اولتراسوند از امواج صوتی برای 
ایجاد تصویری از اندام های داخلی شما استفاده می کند. سونوگرافی را می توان به 
صورت خارجی، از روی پوست شما یا به صورت داخلی با سونوگرافی اندام تحتانی 

انجام داد. در این نسخه از آزمایش، یک گرز نازک به داخل واژن وارد می شود.
دکتر موسوی اظهار کرد: در طی روش هیستروسکوپی، ارائه دهنده مراقبت های 
بهداشتی از یک لوله باریک و نازک که یک دوربین در انتهای آن قرار دارد استفاده 
می کند تا داخل رحم شما را مشاهده کند. لوله هیستروسکوپی در اندام تحتانی 
شما وارد می شود و از طریق دهانه رحم به سمت بالا و داخل رحم حرکت می کند. 
هیستروسکوپی به متخصص این امکان را می دهد که نگاهی بسیار دقیق به داخل 
رحم شما داشته باشد. همچنین می توان از این روش برای درمان چسبندگی رحم 
نیز اس��تفاده کرد. این متخصص زنان و زایمان ابراز داش��ت: تست تصویربرداری 
س��ونوگرافی انفوزیونی سالین از اولتراسوند به همراه محلول سالین )مخلوطی از 
نمک و آب( برای ایجاد تصویر واضحی از داخل رحم اس��تفاده می کند. این مایع 
رحم شما را منبسط می کند تا پزشک بتواند جزئیات، شکل و نقایص حفره رحم 
شما را ببیند. این آزمایش دقیق تر از سونوگرافی ساده است و می تواند به خوبی 
سندرم آشرمن شما را نشان دهد. وی بیان کرد: هیستروسکوپی یکی از روش های 
درمانی برای چسبندگی رحم است که می تواند در تشخیص این بیماری زنان نیز 
موثر واقع شود. از لاپاراسکوپ نیز برای دیدن رحم جهت پیشگیری از سوراخ شدن 
با هیستروسکوپی نیز استفاده می شود که یکی از مزایای لاپاراسکوپی محسوب 
می ش��ود که در سونوگرافی نیز این مزیت وجود دارد و توسط آن می توان داخل 
رحم را مشاهده نمود.دکتر موسوی مطرح کرد: گاهی اوقات نیاز است تا متخصص 
آنکولوژی با ترکیب و استفاده از چند روش درمانی به درمان چسبندگی رحمی 
بپردازد. ممکن است در کنار هیستروسکوپی از دارو درمانی استفاده کند که معمولا 
داروهای ضد التهاب را توصیه می نماید. همچنین از نوعی سوند پلاستیکی نیز 
اس��تفاده می شود که باید چند روز تا چند هفته از دیواره رحم حفاظت نموده تا 
بهبود یابد.این متخصص زنان و زایمان در پایان گفت: بیماری چسبندگی رحم 
بهتر است در اسرع وقت درمان شود. ممکن است این بیماری در ناباروری تاثیر 
زیادی بگذارد، به همین دلیل بهتر است به طور منظم چکاپ های دوره ای انجام 

شود. که در روند آن را بسیار کند می کند.

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

آنچه زنان در باره  چسبندگی »رحم« باید بدانند
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
رای شماره ۱402۶0۳0۱0۷۸002۵۵۸ مورخ ۱402/۷/۱۷ هیات 
اراضی و ساختمانهای  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  موضوع 
یافت  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد 
آباد تهران تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای عباس طاهری 
فرزند اله رضا بشماره شناسنامه ۵ صادره از آوج در ششدانگ یک 
قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۵4/9۳ متر مربع در 
قسمتی از پلاک 2۳۸9 فرعی از 2 اصلی مفروز و مجزی شده از 
پلاک ۱۶2۷ فرعی از 2 اصلی واقع در بخش ۱2 تهران خریداری 
از مالک رسمی خانم ملک تاج پاک طینت محرز گردیده است لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول :۱402/09/۱2
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱402/09/2۷

خداداد بشیری رئیس ثبت اسناد و املاک یافت آباد 
تهران-14728

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
رای شماره ۱402۶0۳0۱0۷۸002۵۶0 مورخ ۱402/۷/۱۷ هیات 
اراضی و ساختمانهای  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  موضوع 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک یافت آباد 
تهران تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی حاجی نصیری 
فرزند عباس بشماره شناسنامه ۷۸ صادره از تاکستان در ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۶۸/۵0 متر مربع 
در قسمتی از پلاک 2۳۸9 فرعی از 2 اصلی مفروز و مجزی شده از 
پلاک ۱۶2۷ فرعی از 2 اصلی واقع در بخش ۱2 تهران خریداری 
از مالک رسمی خانم ملک تاج پاک طینت محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول :۱402/09/۱2
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱402/09/2۷

خداداد بشیری رئیس ثبت اسناد و املاک یافت آباد 
تهران-14727

ادامه از صفحه 2:
جم��ع آوری درآم��د حاص��ل از رویدادهای حزب��ی و پرداخت رش��وه به 
قانون گذاران، در صورتی که طبق قانون بودجه سیاس��ی به طور مناس��ب 
ثبت ش��ود، در ژاپن غیرقانونی نیست. گزارش نکردن چنین پرداخت هایی 
با جریمه ای تا پنج س��ال زندان همراه است، اما پیگرد قانونی دشوار است، 

زیرا اثبات گزارش نکردن نقل و انتقال، به دستورالعمل خاصی نیاز دارد.

<3.5 میلیون دلار کجا، 3.5 میلیارد دلار کجا؟!
طی دو هفته ی اخیر، یک پرونده ی عجیب که حتی هنوز رقم دقیق آن 
نیز مش��خص نشده)!( و رس��انه اصولگرا که سفت و سخت در تلاش برای 
سفید شویی این فساد آش��کار است مدعی نامعلوم بودن اصل ارقام و نیز 
شاکی از این که وقتی هنوز پرونده ای رسیدگی نشده چرا باید عدلیه درباره  
آن س��خن بگوید، در حوزه ی »چای« س��ر و صدای بس��یاری در محافل 
سیاسی � رسانه ای داخلی و نیز بین المللی)رسانه های عمدتاً فارسی زبان 
به اصطلاح آن طرف آب( به پا کرد، فسادی که رقم آن قطعا از سه میلیارد 

دلار بیشتر است و مربوط می شود به »چای و نهاده های دامی«.
آن ط��ور که محافل اقتصادی به جمع بندی رس��یده ان��د، »رانت ارزی« 
و فس��ادهای مربوط به آن، چالش نام آش��نای اقتصاد ایران اس��ت. فس��اد 
ارزی »چای دبش« بهانه ای ش��ده تا این مس��ئله دوباره به تیتر یک اخبار 
 سیاسی � اقتصادی تبدیل شود؛ متهم اصلی این اخبار نیز نرخ ارز ۴ هزار و 
۲۰۰ تومانی معرفی شده است. از زمان تخصیص این ارز سال ۹۷ تا کنون، 
گمانه زنی های زیادی درباره حجم رانت توزیع شده به واسطه این ارز خاص 

صورت گرفته است:
 �  س��ناریوی اول؛ محاس��به کل رانت توزیع ش��ده بر مبنای نرخ ۴ هزار و 

۲۰۰ تومانی؛ ۷۲۲ هزار میلیارد تومان.
 � س��ناریوی دوم؛ محاس��به کل رانت توزیع ش��ده بر مبنای نرخ نیمایی؛ 

۱۲۶ هزار میلیارد تومان.
�  س��ناریوی سوم؛ محاسبه رانت ارز ترجیحی با در نظر گرفتن هر دو نرخ 

دولتی و نیمایی.
فساد مورد اشاره در یک بازه زمانی ۴ ساله)آن طور که مسئولان به صورت 
رسمی اعلام کرده اند( از سال ۹۷ آغاز و تا پایان ۱۴۰۱ ادامه داشته است 
هرچند برخی رسانه ها مدعی شده اند این فساد تا همین اواخر نیز در حال 

رخ دادن بوده است!
وزارت خانه های کش��اورزی، صمت و سازمان ها و نهادهایی چون گمرک، 
بانک مرکزی، س��ازمان چای و... رسما به دست داشتن در به وجود آمدن 
ای��ن فس��اد محیرالعقول)البته تا این لحظه و تا وقتی از فس��ادی بزرگ تر 
رونمایی نش��ود!( داخل موضوع هستند اما آن سوی این فساد شبکه های  
پیچیده یک شرکت نام آشنا به چشم می خورد؛ »چای دبش«، نامی که آن 

را بارها از تبلیغات گسترده ی رسانه ای و تلویزیونی شنیده ایم.

در آن چ��ه در ژاپ��ن اتفاق افتاد و منجر به اس��تعفای چه��ار وزیر کابینه 
ی »کیش��یدا« ش��د و آن چه در ایران رخ داد و برگی از درخت نیفتاد)!( 
فاصله ای بس��یار اس��ت به تعبیری دقیق تر، ۳.5 میلیون دلار کجا و ۳.5 
میلیارد دلار کجا، استعفای چهار وزیر کابینه ی ژاپن کجا و این دعواهای 
عجیب و غریب در ایران کجا؟! البته این موضوع نافی زحمات قوای قضائیه 
و مجریه در مبارزه با این فس��اد نیست بلکه نوع عملکرد مدیران در جلب 

بیشتر اعتماد عمومی است. 
تا اینجای ماجرا ما با دو رخداد تقریباً همزمان، البته از منظر زمان رسانه ای 
ش��دن مواجه هستیم؛ یکی فس��اد در چای)دبش( و دیگر فساد در کابینه 
کیش��یدا. به طور طبیعی می ت��وان ابعاد این دو را دور از هم دانس��ت اما 
واکنش ها، قطعاً به مخاطب یک »ژاپن بدون رتوش« و یک »ژاپن ادعایی 

حداد عادل« تحویل می دهد تا خود با یکی از این دو کنار بیاید.
در »ژاپن بدون رتوش« تا این جا، ۴ عضو کابینه استعفا داده اند و دستگاه 
قضایی سخت مشغول بررسی پرونده ای است که از آن اسم برده شده و ۴ 
عضو کابینه را مجبور به استعفا کرده است که شاید این استعفا، برکناری و 

برخوردهای قضایی، تشدید نیز بشود.
و اما در »ژاپن ادعایی حدادعادل« گفته شده ۶۰ مدیر مرتبط با این فساد 
برکنار و به دستگاه قضایی معرفی شده اند ۶۰ نفری که هیچ نامی از آن ها 
برده نش��ده و دستگاه قضایی منکر معرفی آنان به عدلیه است. رئیس کل 
بانک مرکزی وقت که در بطن ماجرا بوده اس��ت هم اینک سفیر ایران در 
قطر است و هیچ نشانه ای که دلالت بر برخورد یا برکنار یا حتی استعفای 
نامبرده داشته باشد دیده نش��ده. وزیر وقت کشاورزی که بیشتر نگاه ها و 
انگش��ت اتهام ها به سمت او است گفته شده در انتخابات مجلس دوازدهم 
نامنویسی کرده، تأیید صلاحیت نیز شده است.دولت مشغول تبلیغ فساد 
س��تیزی و برخورد از درون است و دس��تگاه عدلیه نیز مدعی پیگیری تا 
حصول نتیجه. در این میان رس��انه های حامی دولت مشغول سفیدشویی 
 ای��ن فس��اد و متهم ک��ردن دولت قب��ل و رس��انه های منتق��د دولت در 
کند و کاو بررسی های بیشتر و روشنگری درباره ی تمامی ایعاد این فساد 
در نوع خود کم نظیر هستند.تا این لحظه هیچ اظهار نظر رسمی از سوی 
س��اداتی نژاد)وزیر وقت جهاد کش��اورزی(، علی صال��ح آبادی )رئیس کل 
بانک مرکزی وقت(، اکبر رحیمی درآباد)صاحب اصلی برند دبش( و دیگر 
 مدیران بالا و میانی دخیل در این پرونده در هیچ رس��انه ای منتشر نشده

 است!
اف��کار عمومی اینک در مواجهه با دو واژه اس��ت؛ یک��ی »ژاپن ادعایی« و 
دیگ��ری »ژاپن بدون رتوش« که ب��ا در کنار هم ق��رار دادن برخوردها با 
فس��اد، خود به یک نتیجه گیری تلخ و ناامید کننده رسیده است هرچند 
چندصباحی دیگر، این پرونده نیز مانند بس��یاری از پرونده های مفاسد که 
ناگهان از اذهان پاک شد به فراموشی سپرده می شود اما این فراموشی در 

نهایت رد و نشانه های دردناک برجای خواهد گذاشت.

یک همزمانی نا بهنگام؛ فساد چای دبش در ایران و فساد در کابینه ی »کیشیدا« در ژاپن
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aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 آفت�اب یزد – یوس�ف خاکیان: اپی��زود اول: آن قدیم ها زمانی 
که من کودک بودم زندگی ها این اندازه ای که امروز س��خت است، 
مشکل نبود، بالاخره جمعیت کمتر بود و خانواده ها با اینکه فرزندان 
بیش��تری داشتند، اما زندگی ش��ان ای بگویی نگویی به هر طریقی 
می گذشت، بین مردم فاصله طبقاتی هم البته وجود داشت، اما آنها 
که درآمد کمتری داشتند نسبت به آنانی که درآمد بیشتری داشتند 
از زندگی قابل قبولی برخوردار بودند، یعنی می شد گفت فقط زنده 
نیس��ت، بلکه در کنار زنده ب��ودن از نعمت زندگی هم برخوردارند، 
آن زمانها پدر خان��واده کار می کرد و با حقوقی که می گرفت خرج 
کل خان��واده را ت��ا آخر ماه تامین می کرد، البت��ه که آن زمانها هم 
م��ردم قناعت می کردند، اما این قناعت و کم مصرف کردن س��بب 
می ش��د ک��ه خانواده ها هر ماه مبلغی را به عن��وان پس انداز جمع 
کنند تا بتوانند س��الی یکبار مسافرتکی بروند و آب و هوایی عوض 
کنند، خاطرم هست که خود ما که جزء خانواده های کارگری بودیم 
و پ��درم حقوق چن��دان زیادی هم نمی گرف��ت در برهه ای از زمان 
دو ماش��ین داش��تیم که اتفاقا هر دوی آنها مدل جدید بود و چند 
س��ال از تولیدش��ان نگذشته بود، همین همس��ایه بغلی ما حاجی 
س��لیمیان نامی بود که هر سال در شب شهادت حضرت علی )ع( 
در منزلش افطاری می داد، او در آن ش��ب س��فره ای گسترده پهن 
می کرد، البته گس��ترده نه به معنای پر زرق و برق، بلکه به مفهوم 
وس��یع، ما در یک کوچه زندگی می کردیم و حاجی س��لیمیان در 
آن ش��ب بخصوص علاوه بر مهمانان خانوادگ��ی اش، تمام افرادی 
ک��ه در آن کوچه زندگی می کردند را ب��ه افطار دعوت می کردند و 
همه ی آنها هم می آمدند، خانه اش س��ه طبقه بود و خدابیامرز در 
هر س��ه طبقه س��فره پهن می کردند و مردم را طعام می داد، فردا 
روز هم اگر حاجی س��لیمیان را می دیدی با روی خوش و خاطری 
آسوده به تو لبخند می زند و سلامت را پاسخ می گفت، و این یعنی 
هزینه ای که او در شب پیش خرج کرده بود مشکل خاصی برایش 
ایجاد نکرده بود، خلاصه که همه چیز ارزان بود و حاجی سلیمیان 
ه��م این فکر در ذهنش خطور نمی کرد که: »حالا من باید اینهمه 
خرج کنم، از کجا بیارم؟ چیکار کنم ماه رمضون امس��ال رو، کاش 
می ش��د حداقل همس��ایه های نزدیک رو دعوت می کردم و....« این 
یعنی حاجی سلیمیان دغدغه مالی چندانی نداشت که بخواهد به 
آن فکر کن��د، دقت کنید به این »دغدغه مالی نداش��تن«، به این 
عب��ارت می توان از دو بعد نگاه کرد، اول اینکه دغدغه ندارد برایش 
اینکه وضعیت مالی اش خوب است، دوم اینکه دغدغه ندارد به این 
دلیل که پارس��ال و سالهای پیش��ترش هم تقریبا همین پولی که 
برای رمضان امس��ال در نظ��ر گرفته هزینه می کرده، این یعنی اگر 
پارسال توانسته پس امسال هم می تواند و لازم نیست که کلی پول 
روی پولی که پارسال هزینه کرده، بگذارد تا بتواند سفره احسانش 
را در ماه مبارک امسال پهن کند. این زندگی ای بود که ما در قدیم 
داشتیم، هر سال برای مسافرت به مشهد می رفتیم، در طول هفته 
حداقل یکبار مرغ می خوردیم، پدرم فقط کارگری می کرد و مجبور 
نبود با ماش��ین خودش مسافر کشی کند، همیشه در خانه ما میوه 
بود، گوش��ت بود، مادرم در روزهای خاصی از س��ال سفره حضرت 
ابوالفضل )ع( باز می ک��رد، همه اینها در حالی رقم می خورد که ما 

یک خانواده هشت نفره بودیم. زندگی در آن دوران دو حسن دیگر 
هم داشت، اول اینکه به دلیل کم بودن جمعیت، کار به وفور یافت 
می شد، کاری که کارفرمایش فقط به دادن حقوق کنارکنانش اکتفا 
نمی کرد و موارد دیگری نیز به عنوان پاداش، حق اولاد، سهیم شدن 
در سهام کارخانه، امکان ارتقای شغلی، امکان ادامه تحصیل و کلی 
امکانات و مزایای دیگر، برای کارگرش درنظر می گرفت دوم اینکه 
برای همه افرادی که س��ر کار می رفتند نه تنها امنیت شغلی وجود 
داش��ت، بلکه کارفرمایان همیشه هراس داش��تند که نکند نیروی 
کارش��ان در جای دیگری شغل بهتر با حقوق و مزایای بهتری پیدا 

کند و برود در آن شغل جدید فعالیت کند. 
اپی��زود دوم: امروز من تنها زندگی می کنم و خیلی ها هم مثل من 
تنه��ا زندگی می کنن��د، البته خیلی ها هم ازدواج کرده و تش��کیل 
خانواده داده اند، با اینکه جمعیت کش��ور ما زیاد شده، اما در میان 
این خانواده ها کمتر می بینی آدمی را که فرزند زیاد داش��ته باشد، 
اکثر یک فرزند و نهایتا دو فرزند دارند، خانه ها کوچک و آپارتمانی 
شده و اکثرا مستاجرند و خانه ای از خودشان ندارند، مستاجرانی که 
هر روز دغدغه تمام ش��دن موعد قراردادش��ان را دارند، به این فکر 
می کنند که قرارداد که تمام شود آقای صاحبخانه می خواهد چقدر 
روی پ��ول پیش و اجاره خانه بکش��د، خانه ای که او در یک س��ال 
اخیر در آن زندگی می کرده، همان خانه قبلی است، اما وقتی موعد 
قرارداد فرا می رسد صاحبخانه در قرارداد جدید مبلغ بیشتری را به 
عنوان پول رهن و اجاره ازمس��تاجر طلب می کند، این یعنی ارزش 
ملک صاحبخانه بالاتر رفته، اما ارزش پول مستاجر نه تنها بالا نرفته 
بلکه پایین هم آمده است. پر واضح است که وقتی صاحبخانه پول 
پیش و اجاره خانه را زیاد می کند، بقال سرکوچه هم قیمت شیر و 
پنیر و کره اش را زیاد می کند، قصاب هم قیمت گوشتهایش را بالا 
می ب��رد، آقای دکتر هم حق ویزی��ت بیمارانش را افزایش می دهد، 
نانوا هم همینطور، س��بزی فروش محله، آرایشگر دو کوچه بالاتر، 
راننده تاکس��ی، اداره مخابرات، اداره ب��رق، اداره آب، اداره گاز، لبو 
فروش س��ر چهارراه، چرخ و فلکی سر خیابان و... تمامشان قیمت 
کالا و خدماتش��ان را در حال��ی افزایش می دهن��د که همان کالا و 
خدمات را به مشتری ارائه می کنند. بسیار خب، حال بگویید بدانم 
در چنین ش��رایطی مصرف کننده چه باید بکند؟ آفرین، درس��ت 
گفتید؛ باید ش��غل دوم پیدا کند یا ش��اید هم شغل سوم و ای بسا 
ش��غل چهارم، اما وقتی تعداد جمعیت زیاد شده و همه دنبال کار 
می گردند چنین شغل هایی پیدا می شود؟ چه جالب! گفتیم »همه 
دنبال کار می گردند«، آیا این جمله معنای عبارت »کار نیست« را 
نمی دهد؟ وقتی کار نیس��ت یعنی کارفرما دغدغه رفتن کارمند یا 
کارگ��رش را ندارد، چرا که می دان��د کارگر یا کارمندش می خواهد 
زندگ��ی اش را بگذراند، برای همین ش��غلش را ترک نمی کند، این 
جاس��ت که کارفرم��ا با طیب خاطر روی صندلی اش می نش��یند و 
»همینجوری الکی« هوس می کند که حقوق کارکناش را کم کند، 
سر ماه در حالیکه حقوق کارکنان پرداخت شد و آقای رئیس پشت 
میزش نشسته، صدای تق و تق در زدن می آید؛ »اهِ دارن در می زنن، 
یعنی کی می تونه باش��ه، بفرمایید« در باز می ش��ود و دو س��ه تا از 
کارکنان جیگردار داخل می شوند و می گویند: »سلام، آقای رئیس 

ببخشید مزاحم شدیم، خواستیم عرض کنیم خطایی از ما سر زده 
که این ماه حقوقمون کم شده؟« کارفرما لبخندی ملیح روی لباش 
می آورد و می گوید: »نه خطایی نکردن هیچکدوم از کارکنان تو این 
ش��رکت.« آنها می گویند: »پس چرا این ماه حقوقمون کم شده؟« 
کارفرما می گوید: »این ماه نیست فقط، از این ماه به بعد حقوقتون 
همینه، بلک��م کمتر.« می گویند: »چ��را؟« می گوید: »همینطوری 
الکی، دیدم حقوقتون زیاده، کمش کردم، کاری نمی کنید شما، تازه 
م��ن دارم بهتون لطف می کنم.« می گویند: »خب اینطوری زندگی 
ما نمی چرخه، نمی تونیم کار کنیم.« می گوید: »مش��کلی نیس��ت، 
ترک کار می زنم براتون، اگه نمی تونید خداحافظ ش��ما، چیزی که 
زیاده کارگر، یکی دیگه رو میارم جای ش��ما.« وقتی چنین اتفاقی 
می افتد، وقتی جمعیت زیاد شده و چنین اتفاقی می افتد، وقتی کار 
نیست و چنین اتفاقی می افتد، بوی عدم امنیت شغلی می آید و این 
عدم امنیت ش��غلی به کارگر می گوید: »ولش کن بذار حقوقمو کم 
کنه، مجبورم وایستم کار کنم، چاره ای نیست.« در چنین شرایطی 
نمی توان خانه داشت، نمی توان پس انداز کرد، نمی توان به مسافرت 
رفت، نمی توان حتی یک ماش��ین خرید، چه رس��د به اینکه دو تا 
ماش��ین بخری، حاجی س��لیمیان بودن در چنین شرایطی سخت 
نیست بلکه ناممکن است، البته مخارج معنوی مثل سالهای گذشته 
صورت می گیرد، اما از حجمش بسیار کم شده یا چند نفر پولهایشان 
را روی ه��م می گذارد و چند نفره هزین��ه می کنند، در حالیکه در 
س��نوات گذشته هر کدامشان به صورت تک نفره هزینه می کردند، 
اما امسال دغدغه »از کجا بیارم؟« ایجاد شده که نمی توان به راحتی 

از کنارش گذشت. 
اپیزود س��وم: خاطرم هس��ت آن قدیمها وقتی به مش��هد مقدس 
می رفتیم، وقتی برای گ��ردش و خرید به بازار رضا می رفتیم، تنها 
چیزی که نمی توانستیم بخریم، زعفران بود، زعفرانی که آنقدر گران 
ب��ود که به صورت مثقالی )حتی نیم مثقالی( به فروش می رس��ید، 
هر کسی زعفران می خرید بقیه می گفتند: »طرف خیلی پولداره.« 
اما امروزه روز با ش��رایطی که مدتهاس��ت پایش را روی خِرخِره ی 
ما گذاش��ته، هر کس��ی هر چیزی )نه فقط زعفران( بخرد دیگران 
می گوی��د: »ط��رف خیلی پول��داره.« صحبت زعف��ران را که دیگر 
نکنید، باید چند نفر جمع شوند پولشان را روی هم بگذارند تا بلکه 
بتوانن��د یک مثقال زعفران خریداری کنن��د. مانده ام حیران از کار 
این اقتصاددانان که می نش��یند کلی بحث و بررسی می کنند، کلی 
جمع و تفریق و ضرب و تقسیم می کنند تا دریابند که آیا واقعا در 
کش��ور ما تورم وجود دارد یا مل��ت توهم زده اند که می گویند همه 
چیز گران است، باید خدمت این اقتصاددانان محترم عرض کنم که: 
»عزیزان من، چرا لقمه را دور گردنتان می پیچانید، فهمیدن اینکه 
تورم هس��ت یا نیست که اینهمه حساب کتاب ندارد، خیلی راحت 
می توان فهمید که در کش��ور تورم وج��ود دارد یا ندارد، اگر قیمت 
یک مثقال زعفران با قیمت یک پنت هاوس در تهران، بعلاوه چند 
خودروی لوکس، بعلاوه یک ویلای رو به جنگل و دریا در ش��مال، 
بعلاوه یک حساب پر و پیمان در بانک، بعلاوه یک نمایشگاه اتومبیل 
خیلی بزرگ و یک فرش فروش��ی عریض و طویل در بهترین نقاط، 
بعلاوه س��فر هر چند ماه یکبار به خارج از کشور، بعلاوه زندگی در 
بهترین ش��رایط ممکن برابری کند و یا حتی قیمت آن یک مثقال 
زعفران بالاتر از تمام مواردی که بر ش��مردیم، باش��د قطع به یقین 
در آن کش��ور تورم وجود دارد، آنهم یک تورم هولناک، پس ضمن 
اینکه کتمانش نمی کنید، آگاه باشید و بدانید که خورشید و ماه را 
می توان پشت ابر پنهان کرد، اما چنین تورم اژدها صفتی را پشت ابر 

که سهل است، پشت هیچ دیواری نمی توان پنهان نمود. 

 در باب گرانی بی حد و حصر مایحتاج زندگی مردم

زعفرانیسم ! 

آگهی مزایده اموال غیرمنقول
اجرای احکام دادگاه عمومی ماهیدشت

اجرای احکام دادگاه عمومی ماهیدش�ت در نظر دارد در پرونده 
اجرایی 0100142 حس�ب نیابت واصله از ش�عبه 4 اجرای احکام 
مدنی کرمانش�اه ملک مس�کونی و انباری محک�وم علیه آقای 
فریبرز نادری را مطابق قانون اجرای احکام مدنی از طریق مزایده 

حضوری به فروش برساند.
 مش�خصات ام�وال : 1- یک باب منزل مس�کونی به مس�احت

 500 مترمربع در روس�تای رحیم آباد سفلی بخش ماهیدشت با 
اعیان 115 مترمربع با اسکلت فلزی و سقف تیرچه بلوک و بتن و 
دارای تراس مسقف 32متری دارای حیاط و فاقد سند مالکیت، 
با پایان�کار دارای امتیاز آب و برق و گاز دارای پروانه س�اخت از 
بنیاد مسکن کرمانشاه 2- انبار علوفه با پلاک ثبتی 25 فرعی از 
316 اصلی بخش س�ه با مساحت 71.18 مترمربع و اعیان حدود 
26 متری با مصالح بنایی و سقف شیب دار با پوشش ورق آزبست 

و درب فلزی.
قیم�ت پایه و ش�رایط واگذاری : ارزش ملک مس�کونی با توجه 
ب�ه موقعی�ت آن و کلی�ه عوام�ل دخی�ل در قیمت گ�ذاری به 
مبل�غ 950/000/000 توم�ان و ارزش عرصه و اعی�ان انبار علوفه 
75/000/000 میلیون تومان توسط کارشناس رسمی دادگستری 

در مورخ 1402/09/10، برآورد و ارزیابی گردیده است.
زمان و مکان برگزاری مزایده : وقت مزایده برای روز چهارشنبه 
مورخ 1402/10/27 ساعت 11صبح در محل اجرای احکام دادگاه 
عمومی ماهیدش�ت تعیین گردیده اس�ت. خریداران می توانند 
پن�ج روز قب�ل از موعد مزایده به اجرای اح�کام دادگاه عمومی 
ماهیدش�ت مراجعه تا ترتی�ب بازدید آنها از مال م�ورد مزایده 
فراهم ش�ود. مزایده از قیمت ارزیابی ش�ده شروع و هرکس که 
بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید، برنده مزایده شناخته خواهد 
شد. برنده مزایده مکلف است 10درصد بهای پیشنهادی را در روز 
مزایده به عنوان سپرده به حساب سپرده دادگستری واریز نموده 
و باقیمان�ده آن را حداکثر ظرف مهلت یکماه از تاریخ مزایده به 
حس�اب مزبور واریز کند. درصورت پرداخت نش�دن باقیمانده 
ثم�ن  در موعد مقرر، مطابق ماده 129 قانون اجرای احکام مدنی 
 مبلغ س�پرده پس از کس�ر هزین�ه مزایده به نف�ع دولت ضبط

 خواهد شد.
مدیر اجرای احکام دادگاه عمومی ماهیدشت / محمدی

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
پلاک ١٤٣٤٨ بخش ۳۸ یزد 

چون تحدید حدود شش��دانگ اراضی مزرعه اقبال آباد بشماره ۱۴۳۴۸ اصلی 
واق��ع در گاری��زات –  جنب رحیم آباد بخش ۳۸ یزد بنا به علل منعکس��ه در 
پرونده ثبتی باید به عمل آید اینک برحس��ب درخواست کتبی آقای عباسعلی 
زارع علی آبادی احد از مالکین مش��اعی پلاک مذکور خریداری مع الواسطه از 
متقاضی ثبت و با رعایت مواد ۱۴ و ۱۵ قانون ثبت عملیات تحدید حدود آن در 
س��اعت ۹ صبح روز سه شنبه مورخه ۱۴۰۲/۱۰/۱۹ در محل شروع و به عمل 
خواهد آمد، لذا بدینوس��یله با انتش��ار این آگهی از متقاضی و صاحبان املاک 
مجاور دعوت می شود تا در روز و ساعت مقرر فوق در محل حضور بهم رسانند 
و هر ادعایی نسبت به حدود مرقوم یا حقوق ارتفاقی آن دارند به نماینده محدد 
اظهار و ابراز نمایند و چنانچه کس��انی به علت عدم حضور در محل نس��بت به 
عملیات تحدید حدود اعتراضی داشته باشند می توانند طبق ماده ۲۰ قانون ثبت 
از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی تا ۳۰ روز دادخواست خود را به مراجع 

ذیصلاح قضایی ارائه و گواهی آن را به این اداره تسلیم نمایند.
تاریخ انتشار : 1402/09/27 

تاریخ تحدید حدود: 1402/10/19 
علیرضا صادقی زارچی م.الف 1065 

رییس اداره ثبت اسناد و املاک نیر 

همیش��ه دیدن و پرس��ه زدن در کوچه و پس 
کوچه های ش��هرهایی چون قندهار، سمرقند، 
بخ��ارا و کاب��ل از آرزوهای ش��یرین من بوده 
اس��ت برای این که روحم، روحشان را به خود 
گیرد و ابراز آش��نایی کند و وجودم، رایحه ی 
کاهگل و هوای زیست ش��ان را استنشاق کند 
تا ای��رانِ بزرگی را به تصویر بکش��م که هنوز 
تندباده��ای روزگار پاره پ��اره اش نکرده بود، 
ایران��ی که چون ی��وزی مقتدر بر گس��تره ی 
وس��یعی از منطق��ه، تنومن��د و اس��توار س��ر 
برافراش��ته بود و اقتدار ِ ذات��ی اش، خواب را بر 
چشم بادیه نشینان همجوارش به کابوس بدل 
کرده بود.آن قلمروی وس��یع آریایی،  همچون 
 واحد جغرافیایی- فرهنگی گسترده ای، منجر 

به خلق هویتِ ایرانشهری شده بود.
نه، پرس��ه زدن در آن کوی و برزن ها ناممکن 
ش��ده اس��ت. تورم که جزئی جدایی ناپذیر از 
اقتص��اد بیمار ما ش��ده، آرزوه��ا را بر باد داده 
اس��ت و رویای گش��تن در کوچه های قندهار، 
بخارا، س��مرقند و کابل را باید در خواب دید. 
باید برای آرام کردن دل و آرزوهایش، قدم به 
بافت قدیم یزد گذاشت و پرسه های رویا پرور 
و زاینده ی اندیش��ه را در کوچه های باریکِ پر 
پیچ و خم و آش��تی کنان یزد دنبال کرد. باید 
آنج��ا رفت تا تاریخ و هویت ایرانش��هری را به 

یاد آورد.
پا در کوچ��ه پس کوچه های تاریخی ش��هرم 
می گذارم: ش��هری کهن و ریشه دار در خاکی 
تش��نه که هر خش��تِ آن عصاره ای اس��ت از 
اج��زای ب��دن زنانی رن��ج کش��یده و مردانی 
سختکوش که در طول تاریخ شاهد بازی های 
روزگار بوده ان��د. گذره��ای خش��ت و گل��ی و 
س��اباط های منزوی را پش��ت س��ر می گذارم 
 ک��ه ه��ر خش��ت و آج��ر آن چ��ون آینه ای 
ه��زار س��اله در ورای غب��ار کهن��ه ی خ��ود 
رازهایی در خود دارد. خشت ها و کاهگل های 
خش��کیده، ب��ا زبانی تاریخی و رم��زدار حرف 
می زنند. اجزای بافت قدی��م حافظه ای بزرگ 
دارن��د که گویی هر لحظ��ه ی زندگیِ گذرانده 
شده و تجربیات زیسته ی باشندگان خود را با 
 کوچک ترین جزئیات، در عمق گلین خود ثبت

 نموده اند.
خشت ها ش��اید قدمتی هفتصد هشتصد ساله 
داشته باش��ند و در روزگار ایلخانیان در قالبِ 
خش��تمالی زحمتکش جای گرفته باش��ند اما 

اج��زای گلین آندر چرخه ی تک��راری روزگار، 
تاری��خ را با خود هم��راه کرده ان��د. هریک از 
این اج��زا، سرخوش��انه، کامروایی های حاصل 
از اقدامات حکمران��انِ خردمند خود را به یاد 
دارند، همچنان که رنج های حاصل از س��بک 
مغزی ه��ای دیگر حاکمان خ��ود را در حافظه 

انباشته اند.
باید در س��کوت، کوچه های تاریخی را پیمود 
و به زندگی های س��پری ش��ده اندیش��ید. در 
ه��ر دوره ی تاریخ، چ��ه زمانی ک��ه به خاطر 
اندیش��ه های انس��انیِ حاکمان یزد، س��ایه ی 
س��عادت بر ای��ن دیار افت��اده ب��ود و چه در 
روزگاران س��یاهی ک��ه بی کفایت های��ی چون 
قاجاریه و دس��ت نش��اندگانش ب��ر آن فرمان 
می راندند و س��یه بختی همدم ع��وام بود، در 
ه��ر دوره، صدای مرگ و زندگی و ناله ی حزن 
و قهقهه ی ش��ادی، به کرات از دل خانه ها به 
گ��وشِ کوچ��ه می پیچیده اس��ت. کوچه های 
ش��هر با ص��دای ناله ی بی ج��انِ مردمی که با 
قحطی های هرچند وقت یک بارِ ش��هر دست 
و پنجه نرم می کردندآش��نا هستند، همانطور 
که صدای پ��ای قابله هایی را ب��ه خاطر دارند 
ک��ه ش��تابان در خان��ه ای فرو می جس��تند و 
متعاقب آن گریه ی نوزادی به گوش می رسید 
و همهمه ی ش��ادی اهل خانه و یا شیون های 

بازماندگانِ زائوی سرِ زا رفته.
در ه��ر ص��ورت کوچه های ش��هرِ تاریخی ما، 
بازت��اب دهن��ده ی زندگی ه��ای تاریخی ان��د. 
زندگیِ مردمانی که روزگاری زیر یوغ حاکمانی 
خداگونه و ش��لاقِ آفتابِ جهنم سوزِ کویر کار 
می کردند، با غم و ش��ادی می زیستند و پنهان 
و آش��کار عش��ق می ورزیدند و هرگز در ذهن 
هیچ ارباب و رعیت��ی از آن ها خطور نمی کرد 
که روزی در چنگ مرگ گرفتار خواهد شد و 
در کام خاک فرو خواهد رفت و خشتی خواهد 
ش��د برای آفرینش شهری که بعدها به عنوانِ 
نخستین شهر خشتی جهان به میراث ماندگار 

بشریت بدل خواهد شد.
آری خوشی ها، سختی ها و رنج های گذشتگان، 
در کالبد خش��ت های به جا مانده ی شهر فرو 
رفته اس��ت تا رهگ��ذران معاصر با عبور از این 
کوچه ها، آن را احس��اس کنند. این عشق های 
ورزیده ش��ده توس��ط اج��داد ما-نس��بت به 
س��رزمین مادری، نس��بت به زندگی و نسبت 
به هم نوع خود- اس��ت ک��ه چون عطر خوش 
کاهگل از درازنای اعصار برخاس��ته و در قلب 
ما راه یافته تا مش��تاقانه به خشت خشت این 
میراث کهن عشق بورزیم و ریشه در خاک آن 
بدوانیم تا هیچ بی مهری و ناملایماتی نتواند ما 

را به فکر جلای وطن ترغیب کند.

 مهدی دهقان منشادی

یادداشت

 در کوچه های
 آشتی کنان یزد

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای علی اکبر ده حقی طبق درخواست به شماره وارده 34796 مورخ 1402/09/21 
و با تقدیم دو برگ فرم استشهادیه محلی مصدق شده بشماره 569420 دفترخانه 
اس�ناد رسمی 29 کرمانشاه مدعی است که س�ند مالکیت ششدانگ پلاک 623 
فرعی از 132 اصلی بخش یک حومه ذیل ثبت 67765 و صفحه 453 دفتر 1/338 
به شماره س�ریال 130438 بنام علی اکبر ده حقی صادر و تسلیم گردید به علت 
جابجایی سند مالکیت بشماره سریال 130438 مفقود شده است لذا مراتب طبق 
م�اده 120 - آیی�ن نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می ش�ود تا چنانچه فرد یا 
افرادی مدعی انجام معامله یا وجود س�ند مالکیت در نزد آنان می باش�د از تاریخ 
انتشار این آگهی به مدت 10 روز مراتب را به این اداره اعلام دارند در غیراینصورت 
نس�بت به صدور س�ند مالکیت طبق مقررات اقدام و سند مالکیت اولیه از درجه 
اعتبار س�اقط و ابطال خواهد ش�د. صرفا بر اس�اس اطلاعات سامانه جامع املاک 

بررسی و فاقد بازداشت است.
سجاد مویدی 

مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک
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»شهدا« 
همچنان و بیشتر از همیشه 

»شرمنده ایم«!

آفتاب یزد: یک بار دیگر »شــهدا« نبض زمین را به دســت گرفتند و آمدند تا ما را در این وانفسای 
سرگردانی و حیرت نجات دهند. عملیات تروریستی در شرق کشور با 11 شهید و تشییع جنازه پیکر 
شهدای»گمنام« هشت سال دفاع همچنان و تا همیشه مقدس، گویی »مقلب القلوب و الابصار« ایرانیان 
شــده است تا قلب ها به جای چشم ها اشک بریزند و دیده ها به جای اشک ریختن، بینا تر از همیشه با 

مکثی طولانی به آن چه پیرامون ما زمینی های غفلت زده می گذرد، بنگرند.
چونان همیشــه، مردمان قدرشناس ایران برای شهدای شان »سنگ تمام« گذاشتند و فارغ از همه ی 
سختی ها، شانه زیر »تابوت« شهدا دادند تا به خیلی ها یادآوری کنند، همه ی آن چه این روزها بر سر 
آن به مجادله می پردازند حاصل رشادت ها، جانفشانی ها و شهادت طلبی های جوانانی است که زمین را 

رها کرده، آسمانی شدن را برگزیدند.
یک بار دیگر عطر و بوی شهادت در ایران سرافراز پیچید. یک بار دیگر زمین لبریز از معنویت و مهربانی 
 شــد تا پرده ها از جلوی دیدگان غفلت زده مان کنار زده شود، ایران و ایرانی همدل شد، همراه شد، 
یکی شــد برای بدرقه ی جوانانی که این بار و بیشتر از همیشه فهمیدیم چقدر و تا چه اندازه شرمسار 

آنان هستیم.
در میانه ی خبرهای خوب و بد و زشت و زیبا، خبری در شهر های ایران پیچید که دیگر نه رنگ و بوی 
سیاست داشت و نه طعم تلخ فساد و اختلاس؛ این بار خبر این بود: برای بدرقه ی شهدا جانانه باید قدم 
در میدان گذاشــت و یکی در آن خیل عظیم جمعیت چه خوب گفت:» »شهدا« ـ همچنان و بیشتر از 

همیشه ـ »شرمنده ایم«!
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آفتاب یزد - رضا بردستانی: زلنسکی و اوکراین در میانه ی تقدم در عضویت در اتحادیه اروپا 
یا ناتو دســت و پا می زنند و همچنان به دنبال جذب حمایت های مالی و تسلیحاتی از سوی 
غرب هستند تا بلکه بتوانند مسکو را مجاب به عقب نشینی و آتش بس کنند. اندکی آن سو تر، 
پوتین در یک نشست مطبوعاتی شروطی را بیان کرد که برآورده کردن هریک از آن ها مساوی با 
شکست برای اوکراین و غرب است. در همین حال رمضان قدیروف، رهبر چچن، پیش بینی کرد 
جنگ اوکراین و روسیه احتمالا تا بهار یا تابستان ۲۰۲۴ پایان یابد چرا که به اعتقاد او »کی یف 

تمام منابع لازم را تمام می کند.«

< صلح زمانی حاصل خواهد شد که ما به اهداف بدون تغییر خود برسیم
پوتین در جلســه پرسش و پاسخ با رســانه ها و کنفرانس مطبوعاتی سالانه خود گفت: برای 
کشوری مانند روسیه، وجود کشور ما، بدون حاکمیت ممکن نیست. به گزارش ایسنا، ولادیمیر 
پوتین رئیس جمهور روسیه در این برنامه با یک خط مستقیم با شهروندان در ارتباط بوده و یک 
کنفرانس مطبوعاتی بزرگ با خبرنگاران داشت. نمایندگان رسانه های فدرال و منطقه ای روسیه 
و همچنین روزنامه نگاران خارجی معتبر در روســیه شخصاً در سالن حضور داشتند و سوالات 
شهروندان از طریق وب سایت یا شبکه های اجتماعی و یا یک شماره اعلام شده برای پیامک 
و تماس با رئیس جمهور پاســخ داده می شد. پوتین با لیوان سفیدی این اواخر در رویدادهای 
مهم بلندمدت همراه اوست به پاسخگویی نشست این پرسش و پاسخ بیش از چهار ساعت ادامه 
یافت. پوتین در اولین ســخنان خود گفت: برای روسیه، موجودیت بدون حاکمیت غیرممکن 
اســت و در غیر اینصورت به شکلی که هزاران سال وجود داشته، وجود نخواهد داشت. منظور 
تقویت امنیت، حاکمیت عمومی، تضمین حقوق شهروندان و امنیت در حوزه اقتصاد، فناوری و 
توسعه پارلمانتاریسم است. رئیس جمهور خاطرنشان کرد که بدون این، روسیه نمی تواند وجود 
داشته باشد. رئیس جمهور روسیه خاطرنشان کرد: اقتصاد روسیه از قدرت کافی برای احساس 
اطمینان و حرکت رو به جلو برخوردار است. اقتصاد روسیه از رکود سال گذشته بهبود یافته و 

رو به جلو است.

< شروط سه گانه برای برقراری صلح؛
        ریشه کنی نازیسم، خلع سلاح و بی طرفی اوکراین

پوتین تاکید کرد: اهداف عملیات ویژه در اوکراین تغییر نمی کند. وظیفه »نازی زدایی« اوکراین 
همچنان مهم است. در کی یف ادعا کردند که نازی ها در آنجا وجود ندارند، اما وقتی رئیس دولت 
کی یف یک سرباز سابق اس اس را تشویق می کند، آیا این نشانه نازی شدن نیست. زمانی که ما 
به اهداف خود دست یابیم، صلح برقرار خواهد شد. آن ها تغییر نمی کنند. من آنچه را که در مورد 
آن صحبت کردیم را به شما یادآوری می کنم - غیر نظامی کردن و غیرنظامی کردن اوکراین و 
بی طرف کردن آن. رئیس جمهور روسیه با بیان اینکه گزینه های مختلفی برای غیرنظامی کردن 
وجود دارد، افزود: یا به توافق برسید یا با زور موضوع حل می شود. این چیزی است که ما برای 

آن تلاش خواهیم کرد.

< جنگ روسیه علیه اوکراین چیزی شبیه »جنگ داخلی«
پوتین تاکید کرد: روس ها و اوکراینی ها یک ملت هستند، اکنون چیزی شبیه »جنگ داخلی« 
در جریان است. اودسا یک شــهر روسیه است، همه در مورد آن می دانند، اما آن ها مزخرفات 
تاریخی ســاختند. )به نقل از بیســمارک( برنده جنگ ها نه ژنرال ها، بلکه معلمان مدرسه و 
کشیشان هستند. رئیس فدراسیون روسیه خاطرنشــان کرد: امروز اوکراین دیگر تقریباً هیچ 
سلاحی تولید نمی کند، همه چیز »رایگان« برای آن ها آورده می شود، اما این »مفت « در حال 
پایان اســت. پوتین گفت: نیروهای مسلح اوکراین با ضد حمله در هیچ نقطه ای موفق نشدند. 
زلنسکی، رئیس جمهور کی یف فقط سفر می کند و برای گرفتن پول گدایی می کند و برای این 
کار باصطلاح موفقیت های ضد حمله اش را نشان می دهد. نظامیان اوکراینی خودشان می گویند 

که کی یف مردمش را به طرف یک جاده یک طرفه )فنا( می کشاند.

< پوتین عدد نظامیان روسی حاضر در اوکراین را بیش از ۶۰۰ هزار نفر عنوان کرد
او با ذکر این نکته که در حال حاضر ۶۱۷۰۰۰ پرسنل نظامی روسیه در اوکراین حضور دارند، 
توضیح داد که »ارتش روسیه از آغاز ضد حمله اوکراین ۷۴۷ تانک و ۲.۳ هزار خودروی زرهی 
نیروهای مسلح اوکراین را منهدم کرده و فقط با شروع به اصطلاح ضد تهاجمی، ۷۴۷ تانک را 
منهدم شده، این اطلاعات مربوط به عصر دیروز بود، تقریباً ۲.۳ هزار خودروی زرهی.« به گفته 
او کشــورهای اتحادیه اروپا تا حد زیادی حاکمیت خود را از دســت داده اند و تصمیماتی را به 
ضرر خود می گیرند. پوتین گفت: تقریباً همه رهبران اروپایی در ظاهر مانند قهرمان دوگل رفتار 
می کنند، اما در عمل مانند همکار پتن رفتار می کنند. اوربان و فیکو سیاستمداران طرفدار روسیه 
نیستند، بلکه سیاستمداران ملی هستند، آن ها از منافع کشورهای خود دفاع می کنند. تمایل 
لجام گسیخته ناتو برای نزدیک تر شدن به مرزهای ما منجر به فجایعی شده است که اکنون در 
حال تجربه آن هستیم. عادی سازی روابط با اتحادیه اروپا تنها به ما بستگی ندارد - این ما نبودیم 
که این روابط را خراب کردیم، بلکه آن ها سعی می کنند ما را کنار بگذارند. پس از سال ۲۰۱۴ 
مشخص شد که نخواهند گذاشت روسیه روابط عادی با اوکراین داشته باشد. پوتین تاکید کرد: 
فدراسیون روسیه آماده ایجاد روابط با آمریکا است، این کشور مهم و ضروری است اما سیاست 
امپریالیستی واشنگتن مانع آن است، هنوز هیچ شرایط اساسی برای احیای روابط بین فدراسیون 
روســیه و ایالات متحده وجود ندارد؛ آن ها ابتدا باید احترام به دیگران را آغاز کنند. روسیه به 
نوبه خود آماده بازگرداندن روابط با ایالات متحده است. دوستان آمریکایی ما در اوکراین کودتا 
کردند تا درگیری گسترده تر را تحریک کنند. پوتین تاکید کرد: »ما از جنگیدن برای منافع خود 
نمی ترسیم و در منافع دیگران دخالت نمی کنیم. ما حامیان زیادی در سراسر جهان داریم که از 
ارزش های سنتی ما حمایت می کنند و از آن ها محافظت می کنند. تعداد آن ها به طور تصاعدی 

در حال افزایش است.«

< پوتین وقایع غزه را »فاجعه« نامید
پوتین آنچه را که در نوار غزه در حال وقوع اســت فاجعه نامید و تاکید کرد: در درگیری های 
اوکراین چیزی شــبیه به آنچه از نظر تخریب در نوار غزه رخ می دهد وجود ندارد. ایجاد مبانی 
اساســی برای حل و فصل مســئله اسرائیل و فلسطین و حل مسئله تشکیل کشور فلسطین 
ضروری است. او با اشاره به نقش رهبری اردوغان، رئیس جمهور ترکیه در مسئله غزه گفت که 
در حال برنامه ریزی برای دیدار با اردوغان است. رئیس جمهور روسیه افزود: وخامت اوضاع در 
نوار غزه منجر به کشته شدن تعداد زیادی از مردم شد. کشورها نمی توانند در سازمان ملل در 
مورد غزه به اجماع برسند. در سازمان ملل برخی کشورها از تصمیم گیری در مورد این مناقشه 
جلوگیری می کنند. با این حال، ساختار خود سازمان اینگونه است. او حفظ مکانیسم های حق وتو 
را بسیار مهم دانست و گفت: در غیر این صورت به سادگی به یک »محل بحث و گفتگو« تبدیل 
خواهد شد. این بدان معنا نیست که نیازی به اجماع نیست. مسکو بر این واقعیت تکیه دارد که 
تصمیمات سازمان ملل در مورد ایجاد دو کشور در این منطقه - اسرائیل و فلسطین - باید اجرا 
شود. رئیس جمهور روسیه همچنین خاطرنشان کرد که امکان افتتاح بیمارستان روسیه برای 
کمک به قربانیان غزه مورد بحث و بررسی قرار گرفته اما طرف اسرائیلی این کار را خطرناک تلقی 
کرد. با این وجود، توافقی با تل آویو برای افزایش عرضه تجهیزات پزشکی و دارو وجود دارد. مردم 
غزه به کمک های بشردوستانه گسترده نیاز دارند. پوتین گفت که به لطف احساس وظیفه اش در 
قبال روسیه، کنار آمدن با استرس روزمره آسان است. وی افزود که به کاری که انجام می دهد 
کاملاً مطمئن اســت. به عقیده او در واقع هیچ نظم جهانی مبتنی بر قوانین وجود ندارد؛ این 
»قوانین« هر روز تغییر می کنند. رئیس جمهور روسیه همچنین سطح همکاری کشورش و چین 
را بی سابقه و »یکی از ضامن های اساسی ثبات در جهان« خواند. او گفت: روسیه و چین هیچ 
بلوکی ایجاد نمی کنند، دوستی علیه کسی نیست، بلکه به نفع دو کشور است. ولادیمیر پوتین 
گفت: فدراسیون روسیه آماده تعامل با فرانسه است، اما این ماکرون، رئیس جمهور فرانسه بود 
که به روابط پایان داد. ما روابط کاری بسیار خوبی داشتیم. همانطور که می دانید، من در فرانسه 
بوده ام، ماکرون به روسیه آمده است. ما همیشه یک دستور کار شلوغ در رابطه با روابط دوجانبه و 
مسائل بین المللی داشتیم. ما آماده ایم به تعامل با آن ها ادامه دهیم. فرانسه، اما در مقطعی، روابط 
خود را با ما قطع کرد، این ما نبودیم که متوقف شدیم، این من نبودم که متوقف شد، او متوقف 
شد. اگر علاقه ای وجود دارد، ما آماده ایم. اما اگر پاریس امتناع کند، )بقول روس ها( »محاکمه ای 
وجود نخواهد داشــت.« او گفت: غرب در تلاش است تا فعالیت های ناتو را به آسیا تغییر دهد، 
اگرچه این فراتر از اهداف منشور این اتحاد است. پوتین معتقد است که واقعاً ناسیونالیسم در 
جهان افزایش یافته اســت. رئیس فدراسیون روسیه، روس هراســی را یکی از اشکال مبارزه با 
روسیه نامید و گفت: در مورد روس هراسی، این یکی از بردارهای مبارزه با روسیه است، یکی از 
جهت گیری ها. ما باید در کشور خود هر کاری انجام دهیم تا اطمینان حاصل کنیم که چنین 
چیزی در کشور ما ایجاد نمی شــود و ما باید هر گونه تلاشی برای تکان دادن جامعه از درون 

را خنثی کنیم. این کاری اســت که ما انجام خواهیم داد. او افزایش اســلام هراسی و یهودی 
ستیزی را با احســاس عدم عدالت در مردم مرتبط دانست. پوتین در مورد کشورهای مستقل 
مشترک المنافع و اتحادیه اروپا گفت: روسیه تمام ادغام ها را منحصراً بر اساس داوطلبانه خواستن 
 همه شرکت کنندگان ایجاد می کند. اگر مقامات مولداوی نمی خواهند در ادغام در فضای پس از 
شوروی شرکت کنند، پس چنین است. تمام برنامه ها را برای فرآیندهای یکپارچه سازی صرفاً 
 CIS براساس اراده آزاد همه شرکت کنندگان و منافع متقابل ایجاد می کنیم. حضور مولداوی در
برای روسیه ارزش زیادی ندارد. مولداوی در گذشته فقیرترین کشور اروپا بود، اکنون اوکراین این 
مکان افتخار را به خود اختصاص داده است. مولداوی در واقع گاز روسیه را رد نمی کند. آلمان پس 
از کنار گذاشتن منابع روسیه، ۳۰ درصد گران تر منابع انرژی دریافت می کند. او در باره اوضاع 
در قره باغ کوهستانی گفت: این روسیه نبود که قره باغ را رها کرد، بلکه خود ارمنستان، به ابتکار 
خود و بدون اطلاع مسکو بود. روسیه به طور خاص از تصمیم ارمنستان برای به رسمیت شناختن 
قره باغ کوهستانی به عنوان بخشی از آذربایجان مطلع نشد. لغو عضویت ارمنستان در کشورهای 
مشترک المنافع، ســازمان پیمان امنیت جمعی و اتحادیه اقتصادی اوراسیا به نفع ارمنستان 
نیست. پوتین همچنین ابراز امیدواری کرد که غیبت نیکول پاشینیان، نخست وزیر ارمنستان 
در رویدادهای عمومی به دلیل برخی فرآیندها در ارمنستان باشد و نه به دلیل بی میلی به ادامه 
همکاری. پوتین درباره شرایط هسته ای کشورش گفت: روسیه کار بر روی بخش خود از سیستم 

نظارت بین المللی را که برای ثبت آزمایش های هسته ای طراحی شده، تکمیل کرده است.

< هوش مصنوعی
او دربــاره هوش مصنوعی گفت: رهبران حوزه هوش مصنوعی )AI( زمانی که تهدیدی برای 
بشریت ایجاد شود، مذاکره را آغاز می کنند، همانطور که در مورد سلاح های هسته ای اتفاق افتاد. 
بله، اکنون می توانیم در مورد محدودیت های احتمالی صحبت کنیم، در مورد خویشتنداری ها، 
می توانیم و باید در مورد نیاز به توافقی بین رهبران صحبت کنیم تا شرایطی ایجاد نکنیم که 
می تواند منجر به نوعی خطر برای بشریت شود. پوتین افزود: زمانی که انرژی هسته ای به بمب 
هسته ای تبدیل شد و آن ها متوجه شدند که تهدید برای صاحبان این سلاح ها در حال افزایش 
است، شروع به مذاکره کردند. جلوگیری از توسعه هوش مصنوعی غیرممکن است و باید همه 
چیز را برای پیشرو بودن در این مسیر انجام داد، اما چگونگی پایان آن مشخص نیست. پوتین 
گفت که نورد اســتریم به احتمال زیاد توسط آمریکایی ها منفجر شده است. این واقعیت که 
اروپا به اندازه کافی گاز دریافت نمی کند مشــکل ما نیســت. ما خطوط لوله گاز را نبستیم، ما 
خطوط نورد اســتریم را منفجر نکردیم. ولادیمیر پوتین اعتراف کرد که در کودکی ابتدا آرزو 
داشت خلبان شود و سپس افسر شناسایی. او گفت: من در مورد این صحبت کرده ام. هر فرد 
در دوره های مختلف زندگی خود، نگرش متفاوتی نســبت به ارزش هایی که او را احاطه کرده، 
دارد. من می خواستم خلبان شوم. اما ]رویای[ اصلی من، از زمان مدرسه، می خواستم پیشاهنگ 
شوم و همانطور که می دانید شدم. او خود را فردی معرفی کرد که با چشم اندازی باز دیدگاه های 
دموکراتیک را می پذیرد. رئیس جمهور روسیه در پاسخ به این سوال که به یاد ماندنی ترین هدیه 
برای شما چیست، گفت: بزرگترین هدیه کودکان هستند و فرزندان ما بهترین هدیه هستند. 
آخرین سوال کنفرانس؛ »به ولادیمیر پوتین سال ۲۰۰۰ چه می گویید؟ چه توصیه ای می کنید، 
نسبت به چه چیزی هشدار می دهید؟« من می گویم: شما در مسیر درستی هستید رفیق. من 
نسبت به ساده لوحی بیش از حد در رابطه با شرکای خود هشدار می دهم و اما توصیه: ما باید به 

مردم بزرگ روسیه ایمان داشته باشیم. این ایمان کلید موفقیت توسعه روسیه است. «

< اوکراین سرگردان میان »ناتو« و »اتحادیه اروپا«
          رهبران اروپایی بر سر آغاز مذاکرات پیوستن اوکراین و مولداوی به اتحادیه اروپا به توافق رسیدند اما...!

رهبران اتحادیه اروپا بر ســر آغاز مذاکرات الحــاق اوکراین و مولداوی به این اتحادیه به توافق 
رســیدند. این توافق پس از آن ممکن شــد که مجارستان از »حق وتوی« خود برای پیوستن 
این دو کشور به اتحادیه اروپا صرف نظر کرد. اگرچه روند عضویت اوکراین ممکن است سال ها 
طول بکشد، اما ولودیمیر زلنسکی رئیس جمهوری این کشور از این تصمیم استقبال کرد و آن 
را یک »پیروزی برای اوکراین و تمام اروپا« خواند. زلنســکی گفت: »تاریخ را کسانی می سازند 
که از مبارزه برای آزادی خســته نمی شوند.« شارل میشل، رئیس شورای اروپا نیز گفت: »این 
یک پیام سیاسی بسیار قدرتمند برای مردم اوکراین است که نشان می دهد ما همچنان در کنار 
آن ها هستیم. این تصمیم، برای اعتبار اتحادیه اروپا بسیار مهم است و لازم بود که هیچ عضوی 
با آن مخالفت نکند.« چراغ سبز جدید اتحادیه برای آغاز مذاکرات الحاق اوکراین، یک پیروزی 
ژئوپلیتیکی برای کی یف محسوب می شود که درگیر ضدحملات طاقت فرسایی علیه تهاجمات 

روسیه است.

< لفاظی های ویکتور اوربان
توافق جدید در حالی حاصل شد که ویکتور اوربان، نخست وزیر مجارستان بارها مقامات اتحادیه 
اروپا را تهدید به »وتو« کرده بود و بارها آمادگی اوکراین برای شــروع این مذاکرات همچنین 
اعتبار کمیسیون اروپا را به عنوان یک داور بی طرف زیر سوال برده بود. پس از آنکه در ژوئیه سال 
گذشته میلادی با نامزدی اوکراین برای عضویت در اتحادیه اروپا موافقت شد، برای این کشور 
هفت شرط به عنوان الزامات آغاز مذاکرات الحاق تعیین شد. اکنون بروکسل می گوید که اگرچه 
همه این پیش شرط ها بطور کامل تحقق نیافته، اما اصلاحات به اندازه کافی برای آغاز مرحله 
بعدی روند الحاق انجام شده است. نخست وزیر مجارستان همین استدلال را زیر سوال برده و 
اتحادیه اروپا را به چالش کشــیده است. ویکتور اوربان در ویدئوی کوتاهی که بلافاصله پس از 
این تصمیم گیری در فیس بوک منتشر شد، گفت که در این رای گیری حیاتی، »رای ممتنع« 

داده است. او افزود: »موضع مجارستان روشن است. اوکراین آماده شروع مذاکرات برای عضویت 
در اتحادیه اروپا نیست. این یک کار کاملا بیهوده، غیرمنطقی و اشتباه است که در این شرایط 
مذاکرات با اوکراین را آغاز کنیم و مجارستان موضع خود را تغییر نمی دهد.« او در ادامه افزود 
که تنها از این رو با این تصمیم مخالفت نکرده که »بیســت و شش کشور دیگر عضو اتحادیه 
اروپا همچنان تصمیم به انجام این کار داشتند« اما تاکید کرد: »مجارستان نمی خواهد در این 
تصمیم بد شریک شود و بنابراین امروز از دادن رای موافق خودداری کرده است.« مایا ساندو، 
رئیس جمهور مولداوی نیز اعلام کرد: »مولداوی امروز با مجوز اتحادیه اروپا برای آغاز مذاکرات 
الحاق، صفحه جدیدی را ورق می زند. ما امروز آغوش گرم اروپا را احساس کردیم و از حمایت و 
ایمان شما سپاسگزاریم.« او افزود: »ما همچنان متعهد هستیم تا اصلاحات سختی را که برای 
عضویت در اتحادیه اروپا لازم است، انجام دهیم. مولداوی آماده است تا با این چالش روبرو شود.« 
در جریان نشســت بروکسل، سران کشورها به گرجستان نیز وضعیت نامزدی عضویت در این 
اتحادیه را اعطا کردند. سالومه زورابیشویلی، رئیس جمهور گرجستان از یک »نقطه عطف تاریخی 
برای گرجستان« صحبت کرد و اعلام کرد که »اراده تزلزل ناپذیر مردم گرجستان منجر به کسب 
جایگاه شایسته نامزدی شده است« « ۲۷ کشور عضو اتحادیه اروپا همچنین قرار است در این 

نشست دو روزه، درباره یک کمک ۵۰ میلیارد یورویی جدید به اوکراین تصمیم گیری کنند.

< مجارستان کمک مالی ۵۰ میلیارد یورویی اتحادیه اروپا به اوکراین را وتو کرد
ویکتور اوربان، نخست وزیر مجارستان روز جمعه اعلام کرد که در اجلاس سران بیست و هفت 
کشور اتحادیه اروپا با کمک مالی ۵۰ میلیارد یورویی این اتحادیه به اوکراین مخالفت و آن را وتو 
کرده است. بدین ترتیب، رهبران اروپایی که پنجشنبه شب در بروکسل گردهم آمده بودند به رغم 
توافق بر سر آغاز مذاکرات با اوکراین برای الحاق به اتحادیه اروپا، به واسطه مخالفت مجارستان 
موفق به تصویب بودجه ای جدید برای کمک مالی به این کشور درگیر جنگ با روسیه نشدند. 
ویکتور اوربان، نخست وزیر مجارستان پس از مذاکرات فشرده سران اروپا که تا ساعات ابتدایی 
بامداد روز جمعه ادامه یافت با انتشار توئیتی از وتوی اصلاح بودجه اتحادیه اروپا و کمک مالی 
جدید این نهاد اروپایی به اوکراین توسط کشورش خبر داد. به رغم مخالفت مجارستان که در 
حال حاضر راه را برای تخصیص هرگونه کمک مالی تازه به اوکراین بسته است، رهبران اتحادیه 
اروپا اعلام کرده اند که مذاکرات برای حصول توافق در این خصوص را اوایل ســال آینده از سر 
می گیرند. اوکراین برای مقابله با تهاجم نظامی روسیه و پیش برد جنگ به شدت به کمک های 
مالی و تسلیحاتی اتحادیه اروپا و ایالات متحده وابسته است. وتوی کمک مالی تازه به اوکراین 
از ســوی نخست وزیر مجارستان بلافاصله پس از موافقت رهبران اتحادیه اروپا برای گشایش 
گفتگوها بر سر عضویت اوکراین و مولداوی و نیز اعطای وضعیت نامزدی به گرجستان صورت 
گرفت. مجارستان که روابط نزدیکی با مسکو دارد مدتهاست با عضویت اوکراین در مقطع فعلی 
که بخش هایی از این کشور تحت اشغال روسیه قرار گرفته، مخالف است. نخست وزیر مجارستان 
اما طی نشست پنجشنبه شب در این زمینه با رهبران اروپایی همراهی کرد. به گفته مارک روته، 
نخست وزیر هلند، مخالفت مجارستان با توافق بر سر بسته کمک ۵۰ میلیارد یورویی اتحادیه 
اروپا که تصویب آن نیاز به اتفاق آرای اعضا دارد ســبب شد تا رهبران اتحادیه تصمیم بگیرند 
مذاکرات در این خصوص از ماه ژانویه از سر گرفته شود. نخست وزیر هلند پس از نشست سران 
اروپایی در بروکسل به خبرنگاران گفت: »ما هنوز برای تصویب این بسته حمایتی جدید زمان 
داریم، اوکراین در هفته های آینده با کمبود پول مواجه نخواهد شد.« وی افزود: »بیست و شش 
کشور عضو اتحادیه بر سر این کمک توافق دارند اما ویکتور اوربان، نخست وزیر مجارستان هنوز با 
ما همراه نشده است. من کاملا اطمینان دارم که می توانیم در ابتدای سال آینده به توافق برسیم، 
ما به پایان ژانویه فکر می کنیم.« شارل میشل، رئیس شورای اتحادیه اروپا نیز در پی به نتیجه 
نرسیدن تلاش کشورهای اروپایی برای اختصاص بودجه ای تازه به منظور کمک مالی به اوکراین 
به خبرنگاران گفت: »ما ابتدای ماه آینده در نشست دیگر سران کشورهای عضو به این موضوع 
باز خواهیم گشت.« بسته کمک مالی تازه اتحادیه اروپا به اوکراین در صورت تصویب، اختصاص 
۵۰ میلیارد یورو به این کشور از سال آینده را شامل می شود. بر این اساس، گفته می شود که 
۳۳ میلیارد یورو از این بسته تازه کمک مالی به صورت وام در اختیار اوکراین قرار خواهد گرفت 
و ۱۷ میلیارد یورو از آن نیز کمک بلاعوض خواهد بود. کمک مالی تازه اتحادیه اروپا به اوکراین 
در زمانی که بیش از ۶۰ میلیارد دلار کمک وعده داده شده ایالات متحده به این کشور به دلیل 
تردیدها و مخالفت جمهوری خواهان در کنگره مســدود شده است، برای کی یف بسیار مهم و 

حیاتی به حساب می آید.

< سنای آمریکا تعطیلات سال نو را برای رسیدگی به بودجه اوکراین به تعویق انداخت
مجلس سنای آمریکا که قرار بود از جمعه تعطیلات سال نوی خود را آغاز کند، تصمیم گرفت 
تا برای رسیدگی به مسئله بودجه اوکراین شروع تعطیلات را به تعویق بیندازد. به گزارش ایسنا، 
چاک شــومر، رئیس اکثریت مجلس سنای آمریکا در اعلام کرد که این مجلس بر خلاف قرار 
قبلی، در هفته آتی جلسه ای خواهد داشت. شومر گفت: در روزهای اخیر مذاکرات برای تصویب 
ضمیمه امنیت ملی پیشرفت هایی داشته است. ما باید به کار ادامه داده و آن را تمام کنیم. او ادامه 
داد: محض اطلاع تمام سناتورها می گویم که بعد از امروز، دوشنبه جلسه دیگری خواهیم داشت. 
این باعث می شود تا مذاکره کنندگان کاخ سفید و همچنین سناتورها فرصتی داشته باشند تا 
در تعطیلات آخر هفته برای دستیابی به یک توافق تلاش کنند. اوکراین که در ضدحمله کار 
چندانی از پیش نبرده و به دومین زمســتان خود در جنگ نزدیک می شــود، با خطر از دست 
دادن جریان حیاتی بودجه غرب مواجه است. رئیس دفتر ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری 
اوکراین که چندی پیش با مقامات آمریکایی دیدار کرد، گفت با توقف تامین مخارج اوکراین، 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روســیه یک پیروزی سهل الوصول به دست خواهد آورد که 
درنهایت نقشه اروپا را تغییر خواهد داد. زلنسکی، اخیرا در این رابطه به واشنگتن سفر کرد تا 
کنگره آمریکا را برای تصویب بودجه ۶۰ میلیارد دلاری برای کشــورش مجاب کند. همچنین 
بسته ۵۰میلیارد یورویی اتحادیه اروپا با مخالفت مجارستان به بن بست رسیده است. با این وجود، 
رئیس مجلس نمایندگان آمریکا پس از این دیدار گفت که هنوز هم پای مخالفت های خود با 
تصویب بودجه برای کمک به اوکراین ایستاده است. پیشتر مجلس سنای آمریکا لایحه بسته 
امنیت ملی پیشنهادی بایدن را که ارزش آن ۱۱۰.۵ میلیارد دلار بود، رد کرد؛ بسته ای که شامل 
بودجه حمایتی برای اوکراین، رژیم صهیونیستی و تایوان بود. این مجلس دلیل مخالفت خود را با 
تصویب این لایحه مورد غفلت واقع شدن امنیت مرزهای ایالات متحده در این سند پیشنهادی 
دانست. سنای آمریکا همچنین معتقد است که دولت این کشور هیچ راهبرد مشخص و ملموسی 
ندارد که نشان دهد تخصیص بودجه مضاعف برای حمایت از اوکراین دقیقاً چطور می تواند به 
پیروزی این کشور در جنگ منجر شود. به طور کلی کنگره آمریکا برای موافقت با درخواست 
بایدن برای حمایت از اوکراین، دو شــرط دارد. نخست اینکه کاخ سفید در لایحه سند امنیت 
ملی خود به اندازه کافی به امنیت مرزهای ایالات متحده توجه داشته باشد. شرط دیگر کنگره 
این اســت که واشنگتن یک استراتژی ملموس و شفاف ارائه کند که نشان دهد تصویب ده ها 
میلیارد دلار بودجه مضاعف برای اوکراین، چطور قرار است به پیروزی این کشور کمک کند و 
روند نظارت بر مصرف این بودجه ها در اوکراین چیست. با آغاز جنگی تازه در نوار غزه، اوکراین 
که نتوانست در ضدحمله پر سر و صدای خود دستاورد چندانی داشته باشد حالا به دنبال احیای 
جریان حمایت های نظامی غرب اســت؛ کمک هایی که به اذعان مقامات اوکراینی ادامه جنگ 

بدون آن ها برای کی یف ناممکن خواهد بود.

< رمضان قدیروف: جنگ اوکراین تا چند ماه دیگر تمام می شود
رمضان قدیروف، رهبر چچن، پیش بینی کرد که جنگ اوکراین و روسیه احتمالا تا بهار یا تابستان 
۲۰۲۴ پایــان یابد چرا که به اعتقاد او »کی یف تمام منابــع لازم را تمام می کند.« به گزارش 
ایسنا، سربازان چچن نقش مهمی در جنگ با اوکراین ایفا کرده اند و رئیس چچن به پیشرفت 
در خط مقدم توجه زیادی دارد. او پیش بینی می کند که کمبود نیروی انســانی، تسلیحات و 
پــول به طور کامل توانایی های نظامی کی یف را حداکثر تا ژوئن یا ژوئیه کاهش دهد. رمضان 
قدیروف در سخنانی گفت که اگر روسیه می خواست مثل رژیم صهیونیستی که بی امان غزه را 
می کوبد در اوکراین عمل می کرد، ظرف سه ماه جنگ را تمام می کرد. رئیس منطقه چچن گفت: 
رئیس جمهور ولادیمیر پوتین به ما دستور داد زیرساخت ها و شهرها را تا حد امکان دست نخورده 
نگه داریم وگرنه کی یف را می گرفتیم. ما فقط هفت کیلومتر فاصله داشتیم. اما رئیس جمهور 
هیچ علاقه ای به نابودی اوکراین به عنوان یک کشــور ندارد. نیروهای روســی در مرحله اولیه 
جنگ به پایتخت اوکراین نزدیک شــدند. با این حال، وزارت دفاع روسیه اعلام کرد که پس از 
پیشرفت در مذاکرات صلح با میانجیگری ترکیه در استانبول در مارس ۲۰۲۲، جایی که هیئت ها 
پیش نویس آتش بس را امضا کردند، نیروهای خود را خارج می کند. اما بعدا ولودیمیر زلنسکی، 
رئیس جمهوری اوکراین مذاکرات را لغو کرد و مدعی شــد که به دلیل کشف شواهد ادعایی از 
جنایات جنگی در شهر بوچا، این کار دیگر امکان پذیر نیست. مسکو صراحتا این اتهامات را رد 

کرد و ادعاهای کی یف را بهانه ای برای ادامه جنگ خواند.

گزارش

< پوتین در جمع خبرنگاران در کنفرانس مطبوعاتی سالانه 
گفت: »صلح زمانی حاصل خواهد شد که ما به اهداف بدون 
تغییر خود که ریشــه کنی نازیسم در اوکراین و خلع سلاح و 
وضعیت بی طرف دولت اوکراین اســت، برسیم.« پوتین با 
تاکید بر این موضوع کــه: »روس ها و اوکراینی ها یک ملت 
هستند«، جنگ روســیه علیه اوکراین را چیزی شبیه »جنگ 
داخلی« دانســت. پوتین عدد نظامیان روســی حاضر در 
اوکراین را بیش از ۶۰۰ هــزار نفر عنوان کرد. در همین حال 
رمضان قدیروف، رهبر چچن، پیش بینی کرد جنگ اوکراین 
و روســیه احتمالا تا بهار یا تابستان ۲۰۲۴ پایان یابد چرا که به 

اعتقاد او »کی یف تمام منابع لازم را تمام می کند.«

< اگرچه رهبران اروپایی بر ســر آغاز مذاکرات پیوســتن 
اوکراین و مولداوی به اتحادیه اروپا به توافق رســیدند اما 
این اتفاق چندین ســال به طول خواهــد انجامید در همین 
حال بســته ی حمایتی ۵۰ میلیارد یورویی از سوی مجارستان 
»وتو« شــد تا امیدهای اندک زلنسکی به یأس تبدیل شود 
 آمریکا نیز همچنان برای اعطای کمک های مالی به »کی یف« 

مردد است!
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۱۰۳۵- در غــم از دســت دادن یــک 
هنرمند قدیمــی و عزیز یعنی مرحومه 
بانو بیتــا فرهی بودیم که خبر رســید 
پروانــه معصومی یکی دیگــر از بزرگان 
عالم هنر بازیگری هم درگذشــت. واقعا 
فقدان وجود بــزرگان عرصه هنر بیش 
از پیش حس می شود. روح همگی آنها 

شاد باد. 
۱۰۴۱- یکی از افراد یا سازمان دهندگان 
حجاب بانان و آمرین به معروف در مشهد 
اما اجازه  می گوید هماهنگ می کنیــم 

نمی گیریم! 
آفتاب یزد: سرمقاله مورخ 22 آبان 

آفتاب یزد را بخوانید.
۲۲۵۰- آنهایی کــه مدعی بودند ایران 
را ژاپن اســلامی می کنند چــرا آنقدر 
الگوهای دیگر  نظرشان متفاوت شــد؟ 
مثل پاکستان را مطرح می کنند؟ چرا با 

روحیه و امید مردم بازی می کنند؟ 
۰9۵۱- آقــای رافائل گروســی رئیس 
آژانس بین المللی هســته ای این روزها 
شــیطنت می کند و سعی می کند علیه 
برنامه هسته ای ایران جوسازی کند. این 

آدم بسیار نیرنگ باز است. 
۲۱۰۵- با این تغییر سیاست های ارزی 
دولــت و بانک مرکزی واقعا سرنوشــت 

قیمت دلار به کدامین سو می رود؟ 
۲۲۲۰- چه شــد یکمرتبــه این همه 
قیمت گوجه فرنگی گران شد؟ تغییرات 
فصلی و ســرما نمی تواند بهانه این همه 
افزایش قیمت باشــد؟ چرا بازار ما همه 

رقم آشفته است؟ 
۱9۴۱- این روزهــا کام مردم به خاطر 
مشکلات متعدد زندگی تلخ است. هیچ 
مســئولی هم خبر خوشی که نمی دهد 
گاهــی! خبرهای نگران کننده از افزایش 

قیمت برخی اقلام هم می دهند! 
۲۰۱۱- ما که از انتصابات فامیلی برخی 
بوده  تــا  مســئولان تعجب نمی کنیم. 
پارتی بازی در همه دوران بوده. پس چیز 

جدیدی نیست! 
۱9۰۱- مجلس یکدســت چه خاصیتی 
برای مــردم داشــت که حــالا جبهه 
اعمــال تفکر غالب  پایداری هــا دنبال 
خــود و آوردن آدم های خود به مجلس 

هستند؟ 
۱9۲۰- چرا روزنامه کیهان آنقدر از عدم 
تصویب لایحه حجاب توســط شــورای 
نگهبان ناراحت اســت؟ باید این شــورا 
روی ایــن موضوع وقت بگــذارد و رفع 

ایرادات کند. 
۱8۲۵- برخی می گویند شــاید شورای 
نگهبان رفع ایرادات به لایحه حجاب را 
به سال آینده موکول کند. چنین چیزی 

امکان دارد؟ 
برخی  نوشــته  روزنامه کیهان   -۱8۴۵
با آمریــن به معروف درگیر می شــوند. 
خلافکار نباید جســارت پیدا کند. واقعا 
برخی از خلافکاران و سارقین هم خیلی 

جسور شده اند. 
۱8۰۵- برخی رســانه ها خبر می دهند 
سال سختی از لحاظ اقتصادی در پیش 
است. کالاهای اساسی گرانتر می شود و 
طبقات فقیر فشــار بیشتری باید تحمل 

کنند. 
۱8۱۵- حق مردمی که سال ها صبوری 
کردند و تحمل کردنــد افزایش تورم و 
افزایش گرفتاری های معیشتی نبود. مگر 
چند ســال باید در انتظار شــرایط بهتر 

صبر کنند؟ 
۱۷۳۱- برخی رســانه ها و کارشناسان 
افزایش ۳۰ درصدی دستمزد  معتقدند 
کارگران هم پاســخگوی معیشــت آنها 
نیســت. چــرا دولت نتوانســت تورم را 

کاهشی کند؟ 
۱۷۴۵- روز به روز هزینه های زندگی و 
گرانی ها بیشــتر به مردم فشار می آورد. 
گاهی هم خبرهایی از افزایش های بیشتر 
برخی مواد خوراکی به گوش می رسد که 

بیشتر باعث ناراحتی مردم می شود. 
۱۶۵۱- جالــب اســت مدیــر دفتــر 
برنامه ریزی تولید شــرکت برق حرارتی 
مازوت ســوزی ها را تکذیــب می کند و 
می گوید مازوت ســوزی علــت آلودگی 
نیســت اما شــرایط آلودگــی کماکان 
پابرجاســت. یعنی بگردیم دنبال علت 

آلودگی؟!
آقای سرافراز مدیرسابق رسانه   -۱۷۰۵
ملی می گوید هیچ اعتراف تلویزیونی از 
صدا و سیما در دوره من پخش نشد. در 
دوره من سعی کردیم یک مدل رسانه ای 

مستقل درست کنیم. 
۱۷۱۵- کسانی که برای کاهش آلودگی 
هوا استفاده از خودروی برقی را پیشنهاد 
می دهند خودشان بهتر می دانند حالا کو 
تا تولید انبــوه خودروی برقی؟ باید فکر 

سریع تری برای آلودگی هوا کرد.
پیام های مردمی در صفحات 7-2
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در کنفرانس مطبوعاتی پوتین با خبرنگاران مطرح شد

شروط سه گانه برای برقراری صلح؛
ریشه کنی نازیسم، خلع سلاح و بی طرفی اوکراین



آفتاب یزد: »با بودجه توقیف یک مزرعه غیرقانونی 
ارز دیجیتال می شــود پــول کل داروهای بچه های 
SMA را تامیــن کرد، چه طــور می گویید بودجه 
نداریم؟ در بودجه ۲ هزار میلیاردی یک ذره جا برای 
بچه های SMA نبود؟« این بخشی از جملاتی بود 
 SMA که »سینا علیخانی« کودک مبتلا به بیماری
مقابل مجلس شــورای اســلامی خطاب به برخی از 
نماینده های مجلس گفت، جملاتی که به ســرعت 
در فضای مجازی دست به دســت شد، حالا درست 
زمانی که همه دارند درباره پرونده چای دبش حرف 
می زنند، »سینا« در بیمارستان بستری است. مرتضی 
علیخانی، پــدر او »از فوت برخی از مبتلایان به این 

بیماری به علت وخیم تر شدن حال شان« خبر داده 
و به ایرنا گفته که: »عمده آن به ســبب فقدان دارو 
است.« داروهایی که یا خریداری نمی شدند، یا به موقع 
توزیع نمی شدند، یا حالا که زمزمه های قطع واردات 
آن به دلیل تولید داخل به گوش می رسد؛ هرچه هست 
شــرایط طوری سخت شــده که مدیرعامل انجمن 
حمایــت از مبتلایان به دیســتروفی به خبرآنلاین 
می گوید: »برخی از ایــن خانواده ها و بیماران برای 

درمان به کشورهای دیگر پناهنده شدند.«

< از تامین تا توزیع دارو...
شاید اولین بار که صدای اعتراض این بیماران به طور 
گسترده شــنیده شد به مهر ســال ۱۴۰۰ برگردد، 
روزهایی که آن ها چندین مرتبه مقابل مجلس شورای 
اســلامی تجمع کردند تا درخواست خود را پیگیری 
کنند، »برای ما دارو تهیه کنید.« تلاشی که به مدد 
حمایت کاربران در فضای مجازی بالاخره دیده شــد 
و در آذر همان سال ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور در 
دیداری که با خانواده این بیماران داشت قول مساعد 
برای تهیه دارو داد. داروی مدنظر این بیماران بالاخره 
وارد شد اما تاخیر در توزیع آن ها و مرگ ۶ بیمار مبتلا 
به SMA یک بار دیگر آن ها را به صدر توجه ها کشاند. 
آبان سال گذشته رامک حیدری، مدیرعامل انجمن 
حمایت از مبتلایان به دیســتروفی درباره تاخیر در 
توزیع دارو گفت: »وزارت بهداشت باید سازوکاری برای 
جمع آوری اسامی و شناسایی دقیق بیماران طراحی 
می کرد تا همزمان با واردات دارو به مشکل نخورد. دارو 
وارد کرده اند اما نمی دانند این دارو را باید به کدام بیمار 
بدهند، هنوز نمی دانند کدام پزشکان می توانند این 
داروها را تجویز کنند. یعنی این اهمال کاری ها سبب 
شده دارو مدت ها در انبارشان باشد اما ندانند چه کاری 

می توانند انجام دهند.«

< نگرانی ای که محقق شد...
نزدیــک بــه یــک ســال از واردات داروهایی مانند 
»اسپینرازا« و »ریسدیپلام« می گذرد، اگرچه در توزیع 
این داروها مشــکلاتی ایجاد شد اما بالاخره به دست 
بیماران رسید تا شاید مرهمی باشد، اما همان نگرانی 
که یک ســال قبل وجود داشت حالا به نظر می رسد 
تعبیر شده است، مدیرعامل انجمن حمایت از مبتلایان 
به دیستروفی ســال قبل گفته بود: »نگران هستیم 
دارو همین یک بار تامین شــود.« رامک حیدری بعد 
از یک ســال حالا می گوید: »توزیع داروی اسپینرازا 
که تزریقی هســت بعد از شش ماه قطع شد، برخی 
بیمــاران دو دز و برخی دیگر ســه یا چهار دز تزریق 
کردند، درحالی که این دارو برای ســال اول باید ۶ دز 
تزریق شــود، و تزریق آن در سال های بعد به سه دز 

می رســد.« او در پاسخ به این پرسش که چرا تزریق 
آن متوقف شده است بیان می کند: »معاونت تحقیقات 
وزارت بهداشت، بدون نظر کمیته علمی اعلام کرد این 
دارو فقط ۲ درصد اثربخشی دارد و چون اثربخشی آن 
پایین است دیگر از آن استفاده نمی کنیم، درحالی که 
دوره استفاده از این داروها تمام نشده بود، اما در مقابل 
با وجود این که فقط ســه دز از ایــن دارو به بیماران 
تزریق شده پزشکان از اثربخشی آن رضایت دارند، با 
این وجود درحالی که ۴۰۰ دز داروی اسپینرازا به ایران 
اهدا شده بود، اما ۶ ماه دارو را در انبارها نگه داشتند تا 
اثربخشی دزهایی که تزریق کرده بودند از بین رفت.« 
حیدری درباره سرنوشت داروی دوم می گوید: »شربت 
ریسدیپلام هنوز توزیع می شود اما قرار است دیگر از 
خارج از کشور تهیه نشود و به جای آن از نمونه داخلی 
اســتفاده کنند. همین جا یک تناقض وجود دارد اگر 
این داروها اثربخش نیست پس چرا می خواهند نمونه 
داخلی آن را تولید کنند، یک شرکت داخلی این دارو را 
مهندسی معکوس کرده است، تولید داروی اصلی ۱۰ 
سال پشتوانه دارد و تمام فازهای کارآزمایی بالینی را 
پشت سر گذاشته است، آقایان طی ۶ ماه از چه دارویی 
می خواهند رونمایی کنند؟، کارآزمایی حیوانی و انسانی 
دارو انجام شده است؟، خیر انجام نشده، بلکه داروی 
آن ها فقط یک مهندسی معکوس است، کدام خانواده 
حاضر می شود بیمارش را به این داروها بسپارد؟ این 
تصمیم فقط برای این است که دیگر داروی خارجی 
خریــداری نکنند و برای اینکه بیماران SMA دیگر 
اعتراض نکنند بگویند داروی ایرانی هست، همین را 
استفاده کنید. به نظرم غیراخلاقی ترین کاری که وزارت 

بهداشت انجام داد همین بود.«

< پناه بر دارندگان دارو...
سینا علیخانی، همان پسر خوش سخن که سفیر بیماران 
SMA شــد حالا در بیمارستان بستری است، پدرش 
گفته که »ســتون فقرات افراد مبتلا به این بیماری به 
مرور زمان و در اثر نرسیدن دارو، تغییر شکل می دهد، 
در این وضعیت ستون فقرات این بیماران باید تحت یک 
عمل جراحی به فرم اولیه بازگردد، عملی که با درد زیاد 

همراه است.« او به ایرنا گفته: »عمل سینا موفقیت آمیز 
بــوده اما به دلیل درد زیــادی که تحمل می کند فعلا 
در بخش ICU بیمارســتان تحت مراقبت قرار دارد.« 
اگر دارو نرســد یا داروی با کیفیت در دسترس نباشد 
بیمــاران زیادی باید این درد را تحمل کنند، وضعیتی 
که خیلی ها برای ندیدن آن راه دیگری انتخاب کردند، 
رامک حیدری می گوید: »خیلی از خانواده ها در یک سال 
اخیر به کشورهایی که دارو را رایگان به بیماران می دهند 
پناهنده شــدند، از بدو ورود این بیماران و خانواده ها به 
هلنــد، آلمان و حتی کانادا دارود را به صورت رایگان در 
اختیارشان گذاشتند و کاردرمانی رایگان برای آن ها انجام 
می دهند، آن ها که رفتند برای کســانی که داخل ایران 
هستند الگو شدند، مطمئن باشید خیلی از بیماران دیگر 
و خانواده های شــان هم قصد مهاجرت دارند، این اتفاق 
میان خانواده افراد مبتلا به SMA شــایع شده و این 
درد خیلی بزرگی است که بیمار و خانواده برای درمان 
متاسفانه به کشــور دیگری پناهنده می شود. آهسته 
آهسته خانواده های افراد مبتلا به SMA مجبورند که 
به کشورهای دیگر پناه ببرند، آن هم فقط به دلیل نبودن 

درمان مناسب برای بیمارشان.«

< واکنش کاربران
حالا حضور سینا در بیمارستان و نبود داروی بیماران 
مبتــلا به SMA با واکنش هایی از ســوی کاربران 

شبکه های اجتماعی رو به رو شده است.
یکی از کاربران در این باره نوشته است: »بابا مسئولینم 
یه کاری کنن این همه پول میدین فوتبالیستا اونوقت 

این طفلکا چی کنن«.
کاربر دیگری گفته است: »ان شاءالله مشکل حل بشه 
به حق این ایام عزیز. با ساختار فعلی وزارت بهداشت 
اگر هــر مقدار بودجه بابت دارو به آن تزریق شــود 
اغلبش صرف کارانه و پاداش و حق معافیت از مطب و 

غیره میشه، لطفا یک فکر اساسی بکنید«.
دیگری نوشت: »در تاریخ خواهند نوشت که کودکان 
بیمار از بی دارویی می مردند دارویی که حتی نبود تا 

پدر با فروش زندگیش تهیه کند«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویسد: »انوقت یه عده 
خیلی راحت اختلاس می کنند. بابا شاید برای شما 
هم اتفاق بیفته. پس کی قرار در مورد داروی بیماران 

خاص اقداماتی انجام بدین«.

آفتاب یزد - گروه شبکه: روز جمعه افرادی مسلح به مقر 
نیروی انتظامی در راسک از استان سیستان و بلوچستان 
حمله کردند. در این درگیری متاســفانه ۱۱ مامور پلیس 
به شهادت رســیدند و چند تن نیز مجروح شدند. در این 
باره علیرضا مرحمتی، معاون امنیتی و انتظامی اســتاندار 
سیستان و بلوچستان گفته است: »ساعت ۲ نیمه شب بود 
که تعدادی از تروریست ها، با یک اقدام ناجوانمردانه به مقر 
انتظامی شهرستان راسک حمله کردند. متاسفانه  نیروی 
در این حمله تروریســتی ۱۱ نفر از افسران ارشد، سربازان 
و نیروهای ما در فراجا به شــهادت رسیدند. افرادی که در 
مقر انتظامی بودند شجاعانه با این تروریست ها جنگیدند که 
تعدادی از مهاجمین را کشته و زخمی کردند.« گفتنی است 
گروهک تروریستی »جیش الظلم« با انتشار بیانیه ای خبر 
داده نیروهایش ســاعت دو بامداد جمعه به مقر فرماندهی 
فراجا شهرستان راســک هجوم برده اند. حال در پی این 
اتفاق با دســتور رئیس پلیس کشور هیئتی به سرپرستی 
جانشین فرمانده کل انتظامی به شهرستان راسک جهت 
بررسی و پیگیری موضوع اعزام شده اند. همچنین معاون 
امنیتی و انتظامی وزارت کشــور اعلام کرده اســت: »از 
تروریســت های حمله کننده به راسک، ۲ نفر هلاک، یک 
نفر زخمی و دستگیر شــده و مابقی نیز فرار کردند. طرح 
محاصره منطقه اجرا شده است و به دنبال دستگیری دیگر 
تروریست ها هستیم.« از سوی دیگر دادستان کل کشور در 
پیامی خطاب به دادستان مرکز استان سیستان و بلوچستان 
دستور داد که ابعاد مختلف این حادثه بررسی و با عوامل این 

جنایت برخورد قاطع صورت گیرد.

< تمام اقدامات لازم را برای به کیفر رساندن تروریست ها به عمل آورید
اما رئیس قوه قضائیه طی پیامی شهادت جمعی از نیروهای 
جان بر کف فراجا در شهرستان راسک استان سیستان و 
بلوچستان را تسلیت گفت و بر مجازات عاملان جنایتکار 
این حادثه تروریستی تاکید کرد. متن پیام حجت الاسلام 
والمسلمین محســنی اژه ای به این شرح است: »دشمنان 
ایران اســلامی که از صلابت و اقتدار نظام ما حیرت زده و 
خشمگین شده اند، بار دیگر به واسطه مزدوران حقیرشان 
در گروهک های تروریســتی، خون جمعی از جان بر کفان 
سلحشور کشــور ما را که در مرزبانی فراجا مشغول تأمین 
امنیت و آرامش مردم هستند، بر زمین ریختند. اینجانب 
ضمن تبریک و تســلیت شهادت این غیور مردان به ملت 
شهیدپرور ایران اسلامی، مقام معظم رهبری، خانواده بزرگ 
فراجا و خانواده معزز آنان، برای آن عزیزان در ایام شهادت 
حضرت صدیقه طاهره )س( از خداوند متعال طلب رحمت و 
رضوان الهی و برای خانواده هایشان صبر جمیل و اجر جزیل 
مسئلت می نمایم. بدیهی است، مسئولان دستگاه قضائی 
استان موظفند ضمن صدور دســتورات لازم به نیروهای 
امنیتی و انتظامی، تمامی اقدامات مقتضی را در دستگیری 
و به کیفر رســاندن این تروریست های وابسته به استکبار 

جهانی به عمل آورند.«

< عاملان حمله تروریستیِ راسک هرچه سریعتر به سزای عملشان برسند
همچنین سید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور در پیامی 
نوشت: »اینجانب ضمن ابراز همدردی عمیق با خانواده هایی 
که عزیزان خود را در این اقدام ناجوانمردانه از دست دادند، 
این حادثه را به ملت بزرگ ایران تســلیت می گویم و برای 

شهیدان ســرفراز این حادثه علو درجات، برای مجروحان 
شــفای عاجل و برای عموم خانواده های داغدیده صبر و 
تسلای خاطر مســئلت دارم. لازم است نیروهای مقتدر 
امنیتی و انتظامی هر چه سریعتر عاملان و آمران این جنایت 
مذبوحانه را شناســایی کنند تا به سزای عمل ننگین خود 

برسند.«

< انتقام سخت در راه است
نماینده خــاش و میرجاوه در مجلس نیز ضمن محکومیت 
حمله تروریســتی به مقر پلیس در اســتان سیستان و 
بلوچستان گفت: »قطعاً انتقام سخت نظام در انتظار عوامل 
این حادثه تروریستی خواهد بود. اسماعیل حسین زهی، با 
اشاره به حمله تروریستی به مقر پلیس در راسک سیستان 
و بلوچستان گفت: این حمله تروریستی را محکوم می کنیم 
و قطعاً انتقام ســخت نظام در انتظــار عوامل این حادثه 
تروریستی خواهد بود. نماینده خاش و میرجاوه در مجلس 
شورای اسلامی اظهار داشــت: از ابتدای پیروزی انقلاب 
اسلامی تاکنون دشمن سعی داشته تا با اقدامات تروریستی 
و رفتارهایی از این قبیل بین احزاب و قومیت های مختلف 
در ایران و از جمله اســتان سیستان و بلوچستان اختلاف 

ایجاد کند.«

< واکنش مولوی عبدالحمید
امام جمعه مســجد مکی اهل سنت زاهدان هم ضمن ابراز 
تاسف از حمله مسلحانه به مقر انتظامی شهرستان راسک، 
با خانواده و بازماندگان شهدای این حادثه اظهار همدردی 
کرد. به گزارش ایرنا، مولوی عبدالحمید اسماعیل زهی در 
مراسم نماز جمعه این هفته مسجد مکی اهل سنت زاهدان 
اظهار کرد: حمله مسلحانه که در شهرستان راسک پیش 
آمده برای ما بسیار نگران کننده است و همۀ ما از این حادثه 
متاســفیم. به خانواده ها و بازماندگان شهدای این حادثه 
تســلیت می گوییم و در غم آن ها شریکیم. وی بیان کرد: 
حفظ امنیت سیســتان و بلوچستان بسیار حیاتی و مهم 
اســت. به تمام طیف ها و طرف ها توصیه می کنم از امنیت 
پاســداری کرده و امنیت را رعایت کنند. رئیس مجلس 
شورای اسلامی نیز در پیامی حمله ی تروریستی به نیروهای 
غیور انتظامی راســک را محکوم کرد و گفت: »لازم است 
نیروهای امنیتی و انتظامی به فوریت و جدیت به شناسایی و 

برخورد با عوامل این شرارت اقدام کنند.«

< شهدای راسک در همان ساعتی به شهادت رسیدند که حاج قاسم به شهادت رسید
از سوی دیگر وزیر کشــور گفت: اراده رزمندگان ما اجازه 
نخواهند داد که تروریســت ها لحظه ای آرامش داشــته 
باشــند. به گزارش مهر؛ احمد وحیدی افزود: این عزیزان 
در همان ساعتی که حاج قاسم به شهادت رسید در حمله 
تا دشمنان  به شهادت رسیدند  ناجوانمردانه تروریست ها 
نتوانند به این خاک مقدس نفوذ کنند. وی گفت: شهادت 
این ۱۱ شهید را به همه ملت ایران تسلیت و تبریک می گویم. 
وزیر کشور تاکید کرد: فراجا شهدای زیادی را در راه ایران 
اســلامی تقدیم کرده و برای دفاع از ایران همچنان شهید 
تقدیم خواهد کــرد. وحیدی با بیان اینکه اراده رزمندگان 
ما اجازه نخواهند داد که تروریســت ها لحظه ای آرامش 
داشته باشند، تاکید کرد: شیعه و سنی یکپارچه در دفاع 
از آرمان های انقلاب با هم هســتند و دشمنان نمی توانند 
در این ســد پولادین رخنه کنند. اما مدرس حوزه علمیه 
اهل سنت زاهدان گفت: پشــت پرده حملات تروریستی 
در کشــور بویژه سیستان و بلوچســتان، سرویس های 
جاسوسی اسرائیلی و آمریکایی هستند که از لحاظ فکری 
و تجهیزاتی مزدوران را تجهیز می کنند. مولوی عبدالغنی 
دهانی، ضمن محکوم کردن حادثه تروریســتی در راسک 
اظهار کرد: اقدام تروریستی در مقر انتظامی این شهرستان 
اتفاق ناجوانمردانه ای بود که باعث شهادت و زخمی شدن 
جمعی از حافظان امنیت کشور به دست تروریست های کور 
دل شــد. وی با بیان اینکه پشت پرده این اتفاقات کسانی 
هستند که خواهان امنیت کشور نیستند و به دنبال ایجاد 
ناامنی در سیستان و بلوچستان هستند، ادامه داد: مزدوران 
به دنبال این موضوع اند تا با استفاده از ناامنی ها بتوانند از 
احساسات مردم سوء استفاده کنند. مدرس حوزه علمیه 
اهل سنت زاهدان خاطرنشان کرد: تروریست های کوردل 
می خواهند ایران را کشــوری ناامن جلوه دهند در حالیکه 
کشور ما دارای امنیت بسیار بالایی است. وی ادامه داد: با 
توجه به اینکه منطقه مَکُران در سیستان و بلوچستان قرار 
اســت یک منطقه اقتصادی شود و کشورهای زیادی برای 
سرمایه گذاری بیایند این تروریست ها به دنبال ایجاد ناامنی 
هستند تا ســرمایه گذاران را از این منطقه فراری دهند. 
مولوی دهانی افزود: خوشــبختانه مردم فهیم سیستان 
و بلوچستان توطئه دشمنان را شــناختند و نمی گذارند 
دشــمنان به اهداف شــوم خود از این راه برسند، تمامی 
مردم استان و علما، اندیشمندان و بزرگان پیرو ولایت فقیه 

هستند و نمی گذارند در این منطقه آشوب به وجود بیاید. 
وی با اشاره به اینکه منافقان خود را مدافع مردم می دانند، 
گفت: حقوق مردم از کشــتن محافظان امنیت به دست 
نمی آید اگر حق و حقوقی هم وجود دارد باید با مطالبه گری 

به دست بیاید.

< اقدام تروریستی راسک برای برهم زدن امنیت و وحدت کشور است
احمد جباری نماینده مردم غرب هرمزگان نیز در گفتگو با 
فارس با محکوم ساختن جنایت اخیر تروریستی در منطقه 
راسک، اظهار کرد: دشمنان کوردل این سرزمین بشدت از 
وحدت و یکدلی و امنیت ایران می هراســند و هر از گاهی 
دست به چنین جنایت بزدلانه ای می زنند. وی با بیان این 
که عموم اهل سنت ایران اسلامی این جنایت را محکوم و 
از رفتارهای تروریستی بر علیه امنیت و اقتدار کشور، ابراز 
انزجار می کنند، از نهادهای امنیتی و اطلاعاتی کشورمان 
خواست تا قاطعانه با عاملان این جنایت برخورد کنند. عضو 
فراکسیون اهل سنت مجلس همچنین تصریح کرد: نیروی 
انتظامی جمهوری اســلامی ایران در جبهه مقدم مبارزه با 
ناامنی در کشــور است و این ضایعه را به تک تک خانواده 
پرتلاش این نیرو و مرزداران غیور این ســرزمین تسلیت 
می گوییم و خواســتار تجهیز هر چه بیشتر این یگان های 
مرزی برای حفظ جان آنان در این چنین عملیات های کور 
و مزورانه ای هســتیم. جباری با تأکید بر درک بالای مردم 
سیستان و بلوچستان از پشت پرده چنین اقدامات مزورانه 
ای، ماهیت این دســت از جنایات را در راستای بر هم زدن 
امنیت و اقتدار ایران اســلامی و ضربه به وحدت و انسجام 
ملی برشمرد و از همه مردم کشورمان خواست تا با دقت و 
هوشیاری نسبت به این وقایع، امکان سوءاستفاده دشمنان 
از این قبیل اقدامات کور را سلب کنند. عضو هیئت رئیسه 
کمیسیون عمران مجلس خاطرنشــان کرد: این اقدامات 
تروریستی و کور بر انســجام ملی ملت ایران برای مقابله 
با دشــمنان خواهد افزود و خون پاک و مطهر شهدای این 

حادثه تروریستی بر اقتدار و امنیت ملی خواهد افزود.

< وزارت خارجه برنامه عملیاتی از پاکستان برای صیانت مرزها طلب کند
محمد آشــوری نماینده مردم هرمزگان هم در گفتگویی 
با بیان این که تروریست های شــرق کشور عمدتا تحت 
حمایت و پشــتیبانی جریان استکبار به خصوص آمریکا و 
صهیونیست ها برای ضربه به امنیت ملی کشور دست به این 
اقدامات کور می زنند، خاطرنشان کرد: وزارت امور خارجه 
می بایست به شکل فعالانه و پیگیرانه ای از طرف پاکستانی 
بــرای مقابله با این اقدامات، برنامــه عملیاتی طلب کند. 
وی با تصریح بر این که در مقاطع گوناگون شــاهد حمایت 
اطلاعاتی، تجهیزاتی و رسانه ای غرب از این تروریست ها 
بوده ایم، اضافه کرد: نیروی انتظامی و مرزبانی و یگان های 
مرزی به تجهیز هر چه بیشــتری بــرای مقابله ضربتی با 
این اقدامات تروریســتی نیاز دارنــد و در این زمینه باید 
دستگاههای مســئول اقدامات هرچه بیشتری به منظور 
صیانت از امنیت و اقتدار کشورمان در مرزهای شرقی انجام 
دهند. گفتنی است که مسلم شجاعیان، احسان بابایی، پوریا 
شیخ، ابوالفضل شریاری، محمدحسن براهویی، علیرضا اکبر 
مزار، علی دشــت پوری، حسن بابانیا، احمد خمری، مجید 
فیروزنیا، حمید رضایی امین شهدای حمله ی تروریستی به 

راسک هستند.

شهادت ۱۱ نفر از افسران ارشد، سربازان و نیروهای فراجا

پشت پرده حملات تروریستی راسک چه کسانی هستند؟
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دیدی ای دل که غمِ عشق دگربار چه کرد حافظ نامه 
چون بشــد دلبر و با یارِ وفادار چه کرد

تفســیر: آقای مهاجری فعال سیاسی اصولگرا گفتند: شب انتخابات 
برخی ها دکه راه می اندازند. حافظ می گوید: هر کاری که می کنند به 

عشق یار یا مردم است!
در خبری جالب آمد: شوک به هواداران 
فروش هــا؛  فیلترشــکن  و  فیلترینــگ 
برای شروع  ایکس«  شرکت »اســپیس 
آزمایش هــای ایــن ســرویس موفق به 
دریافت مجوز در آمریکا شــده اســت. 
ایلان ماســک اینترنت ماهواره ای را به 

گوشی های عادی می آورد.
در این زمینه عرض می شود:

قطعا این خبر موجی از نارضایتی در دل 
فیلترشــکن فروش ها بوجود می آورد به 
طوریکه دل شــان به درد می آید یا حتی 
دل پیچه می گیرند. چه بسا شاهد تجمع 
اعتراضی فیلترشکن فروش ها هم باشیم و 
فریاد »مرگ بر ایلان ماسک« گوش نواز 
شود. البته با یکی از فیلترشکن فروش ها 
در این مورد صحبت کردیم؛ وحشتناک 
ناراحــت و غمگین بود و بــا عصبانیت 
گفت: »این مردم جــز به پرداخت پول 
بــرای خرید فیلتر شــکن های ما راضی 
نمی شوند. مردم ما فیلترشکن های ما را 
اینترنت های ماهواره ای  این  می خواهند! 
کیفیت خوب و آنتن دهی خوبی ندارند 
اگر هم داشته باشند مانع ایجاد می کنیم 
که آنتن دهی شــان از کار بیفتد. ما در 

مانع تراشی استادیم«!
با  ایــن جماعت مدتهاســت  بالاخــره 
فیلترشــکن فروشــی لقمه ای نان ســر 
زندگــی آوردنــد و با آن رشــد و ترقی 
کردند و به پشت بام سعادت و نیکبختی 

رسیدند.
البته خدایــی هم حرف ناحــق نزدند. 
مردمی که از فیلتر شــکن ها اســتفاده 
می کنند مدیون این فیلترشکن فروش ها 
هســتند اگر آنها نبودند مردم این همه 
آهنگ و فیلم و حتی آواز صادق بوقی را 
هم نمی دیدند و نمی شنیدند. درست که 
فیلترشکن فروش ها با این کار جیب خود 
را پر و حتی زراندود کردند اما نگذاشتند 
مردم دستشان لااقل از واتساپ و تلگرام 

و اینستا کوتاه شود.
به هــر تقدیــر از ایــن بابــت از کلیه 
فیلترشکن فروش های همیشه در صحنه 
تشــکر و قدردانــی می کنیــم. اما خب 
دســت زمانه و ســرعت قطار پیشرفت 
تکنولوژی ایــن امــکان را فراهم کرده 
کــه اینترنت ماهواره ای به گوشــی های 
 عادی هم برسد تا فیلترشکن فروشی از 

مد بیفتد!
ولی بهتر اســت با ایــن خبرها صابون 
الکی به شکم گرســنه مان نزنیم. چون 
خود این سرویس اسپیس ایکس هزینه 
برای کاربران دارد ضمن اینکه حرف آن 
دوست فیلترشــکن فروش یادمان نرود 
که گفت: مانع سر راه اینترنت ماهواره ای 
ایجاد می کنیم ما اســتاد مانع تراشــی 

هستیم!

خبرچین

تجمع اعتراضی 
فیلترشکن فروش ها

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

استفان دوجاریک سخنگوی سازمان ملل متحد اعلام کرد که این سازمان، حمله تروریستی گروهک جیش العدل به 
مقر فرماندهی پلیس در راسک در استان سیستان و بلوچستان ایران را به شدت محکوم می کند. استفان دوجاریک 
سخنگوی سازمان ملل گفت: سازمان ملل حمله به مقر پلیس در استان سیستان و بلوچستان جمهوری اسلامی ایران را 
که گروه »جیش العدل« مسئولیت آن را بر عهده گرفته و بر اساس گزارش ها دست کم ۱۱ کشته برجای گذاشت، به شدت 
محکوم و بر لزوم محاکمه عاملان این حمله تاکید می کند. دوجاریک تصریح کرد: سازمان ملل متحد به خانواده های 
داغدار و مردم و دولت جمهوری اســلامی ایران عمیقا تسلیت می گوید و برای مجروحان شفای عاجل آرزو می کند. 
سخنگوی سازمان ملل اعلام کرد: ما گزارش ها در مورد حملات در ایران را دیده ایم و به زودی در خصوص آن بیانیه ای 
خواهیم داد. دوجاریک در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا دبیرکل سازمان ملل این حمله تروریستی را محکوم می کند؟ 
گفت: من در انتظار متن در خصوص این حمله هستم و به زودی بیانیه ای مطبوعاتی ارائه خواهیم کرد. پیش از این، امیر 
سعید ایروانی سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل در نامه ای به آنتونیو گوترش دبیرکل سازمان ملل و نیز رئیس 
دوره شورای امنیت با محکوم کردن حمله تروریستی در سیستان و بلوچستان ایران گفت: جمهوری اسلامی ایران فورا 

از دبیرکل و شورای امنیت می خواهد که این حمله را صریح و با شدیدترین عبارات ممکن محکوم کنند.

واکنش سازمان ملل به حمله تروریستی به راسک |

آگهي مناقصه عمومي یک  مرحله اي  )2002001105000199(

مناقصه گزار : شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران – مدیریت کالا
ZPS-0140050- TR/S01  موضوع مناقصه: تامین نازل مرحله اول توربین نئوپینیون ، تحت تقاضای شماره

مبلغ برآورد مناقصه :    180/000/000/000 ریال
1- محل و مكان تحویل : اداره عملیات کالای شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران واقع در تهران. 2- مدت اجراي كار: 24 ماه شمسی. 3- مدت پیمان : 42 ماه شمسی. 4- نام دستگاه 

نظارت: شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران- اداره مهندسی توسعه ساخت و منابع کالا. 5- قیمت ها متناسب با كالاي ساخت داخل با لحاظ كیفیت ارائه گردد.
6- بدلیل اهمیت ویژه استفاده ازكالاهای تخصصی دارای كیفیت مناسب و موردتأیید در صنعت نفت، صرفاً پیشنهادات تولید كنندگان/ سازندگان داخلی مندرج در فهرست بلند منابع واحد دستگاه مركزی 
)AVL نفت( كه فعال در زمینه ساخت وتولید پره های ثابت و متحرک ناحیه داغ توربین گازی می باشند مورد بررسی قرار گرفته و پیشنهاد تولیدكنندگان/ سازندگان خارج از AVL  بدلیل عدم حضور در 
فهرست بلند دستگاه مركزی نفت و پیشنهاد شركتهای تامین كننده، مورد قبول نمی باشد. ارائه تصویر كد ثبت نام در سامانه EP جهت كالای موردتقاضا؛ همراه با اسناد مناقصه در پاکت ب ، الزامی است.

7- درج كد اقتصادي و شناسه ملي جهت اشخاص حقوقي و كد پایگاه ملی مناقصات )الزامی( در پیشنهاد قیمت مندرج در سامانه ستاد.
8- روش ارزیابی مالی  بر اساس دستورالعمل ارزیابی مالی و فرآیند قیمت متناسب در مناقصات صنعت نفت به شماره 796-20/2 مورخ 1399/12/11 وزارت نفت می باشد.

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مبلغ 9/000/000/000  ریال بصورت یك یا تركیبي از ضمانت نامه هاي مندرج در بند هاي الف، ب، پ ،ج ،چ ،ح ، خ ماده 4 آیین نامه تضمین معاملات 
دولتي به شماره 50659/123402 مورخ 1394/9/22 هیأت محترم وزیران می باشد تضمین وجه نقد میبایست به شماره شبا  IR360100004101046838162801  بانک مرکزی جمهوری اسلامی 

ایران بنام شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران  واریز و ضمانتنامه یا رسید پرداخت وجه؛ در سامانه بارگزاري گردد . 
 www.setadiran.ir زمان ونحوه خرید اسناد مناقصه : شركت كنندگان مهلت دارند تا ساعت 15:00 تاریخ 1402/10/04  با مراجـــعه به  سامانه تداركات الــكترونیكي دولت )ستاد( به نشاني
نسبت به خرید اسناد و پرداخت هزینه از طریق اتصال به درگاه پرداخت الكترونیك اقدام نمایند. لازم به ذكر است كلیه مراحل برگزاري مناقصه از فرخوان تا انتخاب برنده از سایت مزبور انجام خواهد شد 
و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي در سامانه ستاد ، نسبت به ثبت نام و اخذ گواهي امضاء الكترونیكي  اقدام نمایند و جهت عضویت با پشتیباني سامانه ستاد به شماره 02141934 

تماس حاصل فرمایند. 
ضمنأ درج كامل آدرس محل اقامتگاه شخص حقوقی )آدرس پستی شركت(، شماره فكس و تلفن شركت و مدیران شركت در سامانه تداركات الكترونیك دولت جهت ارسال دعوتنامه و هرگونه اطلاع رسانی 

برای كلیه شركت كنندگان در مناقصه الزامی است.
مهلت و محل تحویل پیشنهادات تكمیل شده : شركت كنندگان باید حداكثر تا ساعت 15:00 تاریخ 1402/11/09 نسبت به تكمیل اسناد مربوطه و بارگذاري در سامانه تداركات الكترونیك دولت)ستاد( 
و تحویل اصل پاكت الف )اصل ضمانتنامه شركت در فرآیند ارجاع كار/اصل رسید واریز وجه( لاک و مهر شده به دفتر كمیسیون مناقصات در مهلت مندرج در این بند به دفتر كمیسیون مناقصات اقدام و 

رسید دریافت نمایند.
زمان و محل گشایش پاكات : پیشنهادهاي واصله در ساعت 09:30 تاریخ 1402/11/15 ، در محل كمیسیون مناقصات به آدرس:  تهران- خیابان سپهبد قرني- نرسیده به خیابان جعفر شهری )سپند(- پلاک 
188-  طبقه  هشتم از طریق سامانه تداركات الكترونیك دولت )ستاد( بازگشایي و خوانده خواهد شد. حضور شركت كنندگان در مناقصه،  در محل كمیسیون مناقصات در روز گشایش پاكات بلامانع مي باشد.

جهت كسب اطلاعات بیشتر به پایگاههاي ذیل مراجعه و یا با شماره 61630422 و 61630433-021 خانم عطااللهی تماس حاصل فرمائید.

روابط عمومي شناسه آگهی: 1621470
www.shana.ir                                     www.setadiran.ir                                www.ioptc.ir

نوبت دوم

SMA بازتاب متوقف شدن واردات داروی بیماران
به داد سیناها برسید!



 دوشنبه 27آذر 1402    شماره  6746
 

آمار بهره برداری از س��دهای مخزنی کشور تا ۲۱ آذر ماه بیانگر این 
است میزان پرش��دگی حجم آب موجود در مخازن کشور تنها ۴۰ 
درصد اس��ت.به گزارش ایس��نا، میزان ورودی مخازن کل کشور از 
ابتدای س��ال آبی )ابتدای مهرماه( تا ۲۱ آذرماه معادل سه میلیارد 
و ۸۴۰ میلیون متر مکعب بوده که در قیاس با س��ال گذش��ته که 
ع��ددی معادل یک میلی��ارد و ۵۹۰ میلیون مترمکعب بوده هفت 
درصد رش��د داشته اس��ت. همچنین میزان کل خروجی سدهای 
کشور نیز نسبت به سال قبل با ۲۲ درصد افزایش مواجه بوده است.

حج��م آب موجود مخازن اکن��ون ۱۹ میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون متر مکعب ثبت ش��ده که این عدد نسبت به 
سال قبل که عددی معادل ۱۸ میلیارد و ۳۰ میلیون 
متر مکعب بوده ۱۰درصد افزایش یافته است.همچنین 
حجم پرشدگی س��دهای کشور نیز تا ۲۱ آذر ماه ۴۰ 

درصد است.وضعیت برخی از سدهای مهم کشور بیانگر این است که 
در شش درصد پرشدگی کمتر از ۱۰ درصد است، به طوری که سد 
دوستی و سد طرق استان خراسان رضوی به ترتیب ۶ و ۱۰ درصد، 

سد رودبال داراب استان فارس یک درصد، چاه نیمه ها 
استان سیس��تان و بلوچستان سه درصد، سد تنگوئیه 
س��یرجان اس��تان کرمان ۹ درصد، سد س��اوه استان 
مرک��زی هفت درصد پر هس��تند.همچنین ارتفاع کل 
ریزش های جوی کشور معادل ۳۴.۵میلیمتر است. این 
مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره های مشابه درازمدت )۵۰.۳ 
میلیمتر( ۳۱ درصد کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته 

)۳۷.۲میلیمتر( هفت درصد افزایش را نشان می دهد.

 سدهای کشور از نصف هم کمتر آب دارند
 گزارش  کوتاه شهرداری 

 مدیریت بحران 

مهمترین چالش "برقی سازی 
حمل ونقل" در تهران چیست؟

س��خنگوی ش��هرداری ته��ران در خصوص 
مهمترین چالش "برقی س��ازی حمل ونقل" 
در تهران توضیح داد.عبدالمطهر محمدخانی؛ 
سخنگوی ش��هرداری تهران در گفت وگو با 
تسنیم درباره موضوع تأمین انرژی موردنیاز 
ناوگان برقی اظه��ار کرد: در واقع مهم ترین 
چال��ش برقی س��ازی حمل ونق��ل عموم��ی 
در پایتخ��ت همین نکته اس��ت؛ آن هم در 
ش��رایطی ک��ه نیروگاه های موج��ود برخی 

مواقع تکافوی نیاز را نمی کند.
 وی با تأکید ب��ر اینکه برای عبور از بحران 
آلودگ��ی ه��وا چ��اره ای ج��ز برقی س��ازی 
پی��ش روی ته��ران نیس��ت، گف��ت: اوضاع 
اس��ف بار زیس��ت محیطی ام��روز نفس های 
پایتخت را به ش��ماره انداخته اس��ت. تجربه 
دیگ��ر کلانش��هرهای دنیا نش��ان می دهد 
هی��چ س��از و کاری روی زمی��ن ب��ه اندازه 
برقی س��ازی نمی توان��د به کنت��رل آلودگی 
کم��ک کند. س��خنگوی ش��هرداری تهران 
ب��ه برنامه مدیریت برای حرکت به س��مت 
برقی سازی ناوگان حمل ونقل عمومی اشاره 
ک��رد و افزود: در این راس��تا ی��ک قرارداد 
ب��رای تأمین ۲۰۰۰ دس��تگاه اتوبوس برقی 
با طرف چینی امضا ش��ده اس��ت. همچنین 
تلاش ه��ا برای ورود دس��ت کم ۱۰هزار ون 
برقی و ۲۵ هزار دستگاه تاکسی برقی ادامه 
دارد. محمدخان��ی با اش��اره ب��ه نیاز جدید 
س��رباری ک��ه خودروهای برقی به ش��بکه 
انرژی پایتخت تحمیل می کنند، اظهار کرد: 
طبق محاس��بات صورت گرفته اگر مثلًا ۵۰ 
هزار دس��تگاه خودروی برق��ی و ۴۰۰هزار 
دس��تگاه موتورس��یکلت برقی اضافه شود، 
نی��از جدیدی حدود ۵۳۰ م��گاوات برق در 

شبانه روز نیاز خواهد داشت. 
وی ب��ا ی��ادآوری آنکه مص��رف روزانه برق 
هم اکن��ون در پایتخ��ت در ح��دود ۵۰۰۰ 
مگاوات بصورت میانگین اس��ت، اضافه کرد: 
به این ترتیب دس��ت کم بای��د به اندازه ۱۰ 
درصد مصرف فعلی برای خودروهای برقی، 
نیروگاه های جدیدی احداث کرد که بتوانند 
س��ربار اضاف��ی را تأمین کنند. س��خنگوی 
ش��هرداری تهران درباره میزان برق مصرفی 
اتوبوس ه��ای جدید پایتخ��ت نیز گفت: در 
این ب��اره نگرانی خاصی وجود ندارد؛ چرا که 
اتوبوس های جدید با یک بار شارژ می توانند 
ی��ک روز کام��ل کاری را سرویس رس��انی 
کنن��د. به این ترتیب می ت��وان آنها را برای 
روز بع��د در س��اعات پس از نیمه ش��ب که 
زمان غیرپیک ش��بکه محس��وب می شود، 
شارژ کرد. محمدخانی با تأکید بر این نکته 
ک��ه وظیفه تأمی��ن برق پایتخ��ت بر عهده 
وزارت نیرو است، تصریح کرد: با این وجود 
ش��هرداری تهران در سال جاری با همکاری 
مجموعه مپن��ا در حال نص��ب جایگاه های 
شارژ خودروهای برقی در سطح شهر است. 
برنامه، نصب ۷۰۰۰ جایگاه در نقاط مختلف 
اس��ت.وی هم چنین به تلاش های مدیریت 
ش��هری برای تولید برق از زباله های تهران 
اش��اره ک��رد و افزود: نی��روگاه ۷۰۰۰  تنُی 
پس��ماند س��وزی که با مش��ارکت چینی ها 
در دس��تور کار ق��رار دارد، می تواند تا ۱۰۰ 
 م��گاوات ب��رق تولید و ب��ه ش��بکه تزریق

 کند. 
ای��ن یعنی ۲۵درصد ب��رق موردنیاز ناوگان 
برقی را می ت��وان از زباله های تهران تأمین 
کرد. سخنگوی ش��هرداری تهران همچنین 
از تفاه��م با وزارت نیرو برای به روزرس��انی 
چراغ ه��ای معابر خبر داد و گفت: در تلاش 
هس��تیم در هم��کاری با مجموع��ه دولت، 
روش��نایی خیابان های پایتخت را به سمت 
فن��اوری LED هدای��ت کنی��م. همان طور 
ک��ه می دانید ای��ن چراغ ها هم روش��نایی 
و زیبای��ی بیش��تری دارند، ه��م مصرف به 
مرات��ب کمت��ری. محمدخان��ی در خاتمه 
اب��راز امیدواری کرد ب��ا تلاش های دولت و 
به ویژه وزارت نیرو موضوع تأمین سربار برق 
موردنی��از ناوگان برقی و ع��اری از آلودگی 

تهران هرچه سریع تر به سرانجام برسد.

مازوت سوزی داریم؟
در شرایطی که مازوت س��وزی در نیروگاه های 
از مس��ئولان در  بس��یاری  از س��وی  کش��ور 
دستگاه های مختلف رد شده است، اما همچنان 
معادله آلودگی هوا برای س��اکنان کلانش��هرها 
لاینح��ل مانده اس��ت. ب��ه گزارش مه��ر، قصه 
تکراری، پاییز؛ زمس��تان و آلودگی هوا س��ال ها 
مقابل چشمان ش��هروندان تهرانی و هموطنان 
ما در س��ایر کلان شهرهای کشور دوره می شود. 
این موضوع همه س��اله با عل��ل مختلفی دهان 
ب��ه دهان می چرخ��د و به دنب��ال آن، عملکرد 
دس��تگاه های مرتبط مورد بح��ث و چالش قرار 
می گیرد.بی تردید این بحث ها و گفت وشنودها، 
تماماً در راس��تای خاتم��ه دادن به این معضل 
تکراری زمس��تانه اس��ت اما اینکه چ��ه میزان 
اثربخش بوده اس��ت؛ جای س��وال دارد! در این 
شرایط ،مطلوب است در مرحله نخست نگاهی 
به عملکرد دستگاه های مختلف در مسیر کاستن 
از آلودگی هوا و دیدگاه صاحبنظران در این باره 
داشته باشیم.بر اس��اس اعلام وزارت نیرو، شاید 
آنچه که موجب شده است، معادله چند وجهی 
آلودگی هوای تهران و سایر کلان شهرها همچنان 
مجهول باقی بماند، ارائه نظرات غیرکارشناسانه 
و همچنین پاک کردن صورت مس��اله از سوی 
برخی افراد اس��ت؛ اما این »مازوت« اس��ت که 
سال هاس��ت به عنوان علت اصل��ی آلودگی هوا 
مطرح می شود!این در حالی است که از بین ۱۴۱ 
نیروگاه بزرگ کش��ور تنها ۱۶ نیروگاه قابلیت و 
امکان مصرف س��وخت مازوت دارند و از س��وی 
دیگر هیچکدام از نیروگاه های فعال استان تهران 
و دیگر کلانش��هرها مازوت مص��رف نمی کنند؛ 
همچنین در کل کشور فقط ۱۶ نیروگاه بخاری 
وج��ود دارد و بقی��ه نیروگاه ها گازی و س��یکل 
ترکیبی هستند که اساساً امکان مصرف مازوت را 
ندارند. از بین این ۱۶ نیروگاه نیز مخزن سوخت 
دو نیروگاه بعثت و اصفهان سال هاس��ت پلمپ 
شده و از دس��ترس استفاده خارج است.شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران نیز 
در خصوص توزیع و مصرف مازوت در نیروگاه ها 
موضعگیری و اعلام کرد: استدلالی مبنی بر غیر 
استاندارد بودن س��وخت های تولیدی در کشور 
وجود ندارد.این شرکت تاکید کرد: شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران در این 
زمینه تنها تأمین کننده سوخت جایگزین است 
تا در ش��رایط قطعی گاز، تأمی��ن پایدار برق به 
مخاطره نیفتد. این سوخت جایگزین بر اساس 
قانون ش��امل نف��ت گاز و نفت کوره می ش��ود و 
همواره تلاش شده تا نفت گاز )گازوئیل( سوخت 
اصلی باشد و نفت کوره )مازوت( تنها در شرایط 
اضطرار مورد استفاده قرار گیرد.همچنین ناصر 
اسکندری معاون راهبردی شرکت برق حرارتی، 
۲۱ آذر ۱۴۰۱ ب��ه رس��انه ها گف��ت: هیچیک 
از نیروگاه ه��ای تهران طی ۸ س��ال گذش��ته از 
مازوت اس��تفاده نکرده اند و نیروگاه های مستقر 
در پایتخت سال هاس��ت از سوخت گاز استفاده 
می کنند و نقشی در آلودگی هوای تهران ندارند.

اسکندری در توضیحاتی بیشتر افزود: به استناد 
اطلاعات اس��تخراج ش��ده از نرم افزار س��وخت 
کشور، میزان مازوت مصرفی نیروگاه های اطراف 
تهران از س��ال ۱۳۹۳ تاکنون صفر درصد بوده 
که نش��ان می دهد افزایش شاخص دی اکسید 
گوگرد طی ماه های اخیر به دلیل مصرف سوخت 
مازوت در نیروگاه های اطراف تهران نبوده است.

این گ��زارش می افزاید: مس��ئله آلودگی هوای 
کلانشهرها از جمله تهران ناشی از پارامتر ذرات 
PM(۲.۵( بوده که به استناد اطلاعات درج شده 
در ترازنامه انرژی، حدود ۸۱ درصد از آلایندگی 
ناشی از ذرات مرتبط با بخش حمل و نقل است؛ 
همچنین بر اساس اطلاعات ترازنامه انرژی کشور، 
س��هم آلاینده ذرات ناش��ی از احتراق مازوت با 
احتساب صنایع تولید کننده سیمان و نیروگاه ها 
در حدود ۱.۹ درصد است از این رو منبع افزایش 
آلودگی هوا در تهران و یا سایر کلان شهر را باید 
در منابعی به غیر احتراق ناشی از مصرف مازوت 
جس��تجو کرد.در همین رابطه علی س��لاجقه 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست نیز اعلام 
کرده اس��ت: در تهران مازوت سوزی نداریم، در 
موضوع مازوت س��وزی نیروگاه ها بیشتر جنبه 
روانی آن برای مردم مط��رح بوده زیرا که هنوز 
درصد نقش م��ازوت در جو و آلایندگی تاکنون 
مشخص نشده است.داریوش گل علیزاده رئیس 
مرکز ملی ه��وا و تغییر اقلیم س��ازمان محیط 
زیست نیز دیگر مسئولی است که در این رابطه 
به اظهار نظر پرداخته و گفته است: علت آلودگی 
هوا همان دلایل س��ال های قبل اس��ت، س��هم 
منابع متحرک و ثابت در هر کلان شهر متفاوت 
اس��ت. در این س��ال ها به تعداد منابع متحرک 
اضافه ش��ده، س��ال گذش��ته در منابع متحرک 
یک میلیون ۴۷۰ هزار دستگاه خودرو در سطح 
کشور ش��ماره گذاری شده است و فقط در شهر 
تهران ۶۵۰ هزار خودرو ش��ماره گذاری ش��ده و 
وارد معبر شده اند. این در حالی است که در سال 
گذشته تنها ۲۰ هزار و ۸۰۰ خودرو اسقاط شد 
و امس��ال در ۶ ماهه اول س��ال حدود ۳۵ هزار 
خودرو اسقاط ش��د، هر سال به تعداد خودروها 
و سن آن ها اضافه می شود.وی در همین زمینه 
اضافه کرده است: حمل و نقل عمومی به ویژه در 
حوزه اتوبوس که پیمایش بیش��تر و سن بالایی 
دارند، باید مورد توجه ق��رار گیرد. حدود ۸۰ تا 
۸۵ درصد اتوبوس ها، سن ش��ان بالای ۲۰ سال 
و فرسوده هستند. این سن بالا باعث می شود که 
مصرف سوخت بیشتر و انتشار آلاینده های بالاتر 
برود.نکته پایانی اینکه، نیاز مصرف برق کش��ور 
در زمس��تان نصف ظرفیت منصوبه صنعت برق 
است که این امکان را فراهم می کند واحدهایی 
که راندمان کمتری دارند یا ملاحظات زیس��ت 
محیطی در مورد آن ها وجود دارد، در این فصل 
برنامه تعمیرات داشته باشند، برای پیک مصرف 
سال آینده آماده شوند تا کمترین تبعات زیست 

محیطی را داشته باشیم.

استاندار تهران :
 بازار تهران در مقایسه با

 ۶ ماه قبل ایمن تر شده است
اس��تاندار تهران گف��ت: با هم��کاری اصناف 
و دس��تگاه های پایتخ��ت تغیی��رات اساس��ی 
در ایمن��ی بازار تهران در مقایس��ه با ش��ش 
ماه گذش��ته صورت گرفته اس��ت. به گزارش 
باش��گاه خبرنگاران، علیرضا فخاری اس��تاندار 
تهران گف��ت: با هماهنگی هایی ک��ه با حوزه 
مدیری��ت بحران ش��هر تهران ب��ه وجود آمد 
ساماندهی مش��اغل مزاحم یا فاقد پروانه های 
لازم کار که در قالب های مختلف شکل تزاحم 
دارند، در دس��تور کار ق��رار گرفت. وی افزود: 
نزدیکی عوام��ل اجرایی ب��رای مدیریت بازار 
به وی��ژه مدیریت اصن��اف و همکاری صنوف 
مختلف محس��وس بود و مشارکت و مدیریت 
شهرداری برای ساماندهی بخش های مختلف 
بازار در دستور کار قرار گرفت. فخاری درباره 
ابنیه های��ی که فاقد س��ازه های مطمئن بودند 
نیز اظهار کرد: شناس��ایی و دس��تور تخریب 
و بازس��ازی برخ��ی از این بنا ها داده ش��ده و 
تعریض معابر و دسترس��ی ها به نقطه هس��ته 
مرکزی بازار در دس��تور کار قرار گرفته است. 
آن چیزی که امروز ش��اهد هس��تیم تغییرات 
بنیادینی است که نسبت به شش ماه گذشته 

صورت گرفته است.

9 اجتماعی

توضیحات مفصل یک پزش��ک و یک برگه کاغذ که ش��ماره تماس 
و اس��امی تعدادی از بیماران دس��ت نویش ش��ده اس��ت. این ها به 
دس��ت مان رس��یده تا مش��کل بخش رادیوتراپی بیمارستان دکتر 
فیاض بخش را بررس��ی کنیم. بیمارستان شهید دکتر فیاض بخش 
بزرگترین بیمارس��تان ملکی سازمان تامین اجتماعی و قطب تروما 
و س��رطان و تنها مرکز ارائه دهنده کامل ترین خدمات تشخیص و 
درمان س��رطان از جمله CT-Scan، MRI ، ماموگرافی، جراحی، 
رادیوتراپی و شیمی درمانی در این سازمان است.گفته می شود یکی 
از اصلی ترین خدمت درمان س��رطان در کن��ار جراحی، رادیوتراپی 
است که در بیمارستان فیاض بخش ازسال ۱۳۸۴ با دستگاه کبالت 
درمان رادیوتراپی بیماران انجام می گرفت و تا پایان سال ۱۳۸۹ که 
نیمه عمرمفید س��ورس کبالت به پایان رس��ید و در کنار عدم ورود 
سورس کبالت به کشور و روی کار آمدن دستگاه های شتاب دهنده، 

فعالیت بخش رادیوتراپی ملغی شد.

<دو هفته خرابی طی یک ماه
در ماه اخیر دستگاه شتاب دهنده خطی در این مرکز به مدت حدود 
دو هفته خراب ش��د و درمان بیم��اران در این مرکز درمانی متوقف 
ش��ده بود. مراکز رادیوتراپی در تهران محدود است و ۷ مرکز دولتی 
در کل اس��تان تهران وجود دارد که بغیر از بیمارستان فیاض بخش 
ک��ه متعلق به تامین اجتماعی اس��ت ۶ مرکز دیگر تحت مجموعه 
دانش��گاه های علوم پزش��کی اس��ت، با توجه به محدود بودن مراکز 
رادیوتراپی اگر این بیماران می خواس��تند، برای ادامه درمان به این 
مراک��ز مراجعه کنند، باید ماه ه��ا در انتظار بوده و بلافاصله به آن ها 
نوب��ت داده نمی ش��ود. البته بعد از حدود دو هفته خرابی دس��تگاه 
رادیوتراپی روز س��ه شنبه هفته گذشته این دستگاه تعمیر و دوباره 
 به چرخه خدمت بازگش��ت.یکی از بیماران که چند جلسه از درمان 

 رادیوتراپ��ی اش باق��ی مان��ده ب��ود، در گفت وگو با ایلن��ا می گوید: 
»سه ش��نبه دو هفته گذشته دوبار دستگاه خراب شد و درمان من 
نیمه کاره ماند، از ابتدای هفته پیش نیز هر روز تماس می گرفتم، اما 
می گفتند دستگاه ها خراب است و خودشان با ما تماس می گیرند.« 
او که براس��اس تجویز پزشک باید ۲۵ جلسه رادیوتراپی انجام دهد، 
ادامه می دهد: »۲۵ جلسه رادیوتراپی داشتم که چند جلسه پایانی 
آن از سه شنبه هفته پیش انجام نشده و درمانم نیمه کاره مانده بود. 
اگر مش��کلی در دستگاه ایجاد نمی شد، درمان من هفته گذشته به 
پایان می رسید.« به گفته یک منبع آگاه در سال ۱۳۹۵ با خرید یک 
دستگاه شتاب دهنده انرژی پایین بخش رادیوتراپی مجددا شروع به 
فعالیت کرد.دستگاه ش��تاب دهنده خطی یک دستگاه با تکنولوژی 
پیشرفته است و امکان خرابی و خواب آن وجود دارد که با تامین به 
موقع قطعات و تعمیر و نگهداری آن؛ میزان خواب دستگاه به حداقل 
می رس��د ولی چون درمان بیماران س��رطانی بایس��تی در جلسات 
متعدد و بطور پیوسته و روزانه و بدون وقفه انجام گیرد؛ وجود یک 
دستگاه دوم که در کنار دستگاه اول بطور همزمان مشغول فعالیت 
است، می تواند در مواقع خرابی یکدیگر را پوشش دهند؛ و نیز جهت 

جلوگیری از وقفه درمانی و افزایش کارایی درمان، از الزامات قانونی 
است که در بخش های رادیوتراپی مورد تاکید است.

<پاسخ یک مسئول
آن طور که بیماران می گویند طی دو سال اخیر دستگاه شتاب دهنده 
بخش رادیوتراپی بیمارس��تان فیاض بخش، خطاه��ا و خرابی هایی 
داش��ته که بدلیل عدم تامین به موقع قطعات مورد نیاز آن، کارکرد 
آن دچار مش��کل ش��ده که موجب خواب های طولان��ی تا چندین 
ماه ش��ده و موجب اختلال در انجام پرت��و درمانی بیماران مبتلا به 
س��رطان شده اس��ت. بابک عدلی ، مدیرکل درمان تامین اجتماعی 
استان تهران در گفت وگو با خبرآنلاین، همه این موضوعات را تایید 
می کند و بخش مهم این مش��کل را ب��ه تحریم ها و آمریکایی بودن 
شرکت  س��ازنده می داند. او می گوید: نمایندگی انحصاری ساخت و 
تعمیر این دس��تگاه ش��تاب دهنده متعلق به یک شرکت آمریکایی 
است که اتفاقا بهترین دستگاه ها را هم تولید می کند. هربار دستگاه 
خراب می ش��ود باید حتما از طریق نمایندگی همین شرکت اقدام 
کنی��م، که به مش��کل برمی خوریم و روندش طولانی می ش��ود. او 
حتی تایید می کند در هفته جاری هم همین مش��کل وجود داشته 
و دو روز رادیوتراپ��ی تعطیل بوده اس��ت. عدلی توضیح می دهد: اما 
این مش��کلات با راه اندازی بیمارستان جدید فیاض بخش که ۵۵۰ 
تخت خوابی و مجهز خواهد بود، حل خواهد شد. او در پاسخ به اینکه 
رنج این بیماران در ایام خرابی دستگاه زیاد است، تاکید می کند: به 
عنوان یک پزش��ک در جریان این مشکلات هستم ولی روند تعمیر 
دستگاه متاسفانه با همین مشکل تاخیر نمایندگی و مسائل تحریم 
روبه رو اس��ت.با این تفاسیر تنها پاس��خی که به بیماران چشم به راه 
که علاوه بر رنج بیماری، باید با این تاخیرها طی درمان هم روبه رو 

باشند،  می توان داد، همچنان صبوری است.

این گزارش شرم سار است

بیماران مبتلا به سرطان منتظر ساخت بیمارستان جدید باشند!

بررس��ی ها نش��ان می دهد حقوق و دس��تمزد 
کارگ��ران و کارمندان در چند س��ال گذش��ته، 
ب��ه یک س��وم نزول پی��دا کرده اس��ت. برخی 
کارشناس��ان معتقدند این روند ممکن اس��ت 
که در س��ال ۱۴۰۳ هم ادامه داش��ته باشد.به 
گزارش عصر ایران حسن لطفی عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس در م��ورد این موضوع گفت: 
زحمتکش ترین قشر در کشور، جامعه کارگری 
اس��ت و چرخ اقتصاد کشور دست آنهاست ولی 
متاس��فانه جوری که باید در سطح کشور دیده 
شوند با آن ها برخورد نمی شود.  تولیدکنندگان 
یا همان کارفرمای��ان به جای اینکه هزینه های 
تولید را از جاهای دیگر کم کنند، از دس��تمزد 
کارگران ک��م می کنند. یعنی آن ه��ا باید مواد 
اولیه و هزینه های تولید در س��ایر قسمت ها را 
کاهش دهند تا کالا به صرفه تر ش��ود نه اینکه 
بخواهن��د از حق کارگر بزنن��د. وی گفت:اصلا 
باید پرس��ید متولی کارگ��ران در این مملکت 
کیست؟ آیا سازمان تامین اجتماعی را کارگران 
تشکیل داده اند یا نه؟ حال، چند نفر از کارگران 
عضو هیات مدیره س��ازمان تامین اجتماعی یا 
ش��رکت های زیرمجموعه آن هستند؟ چند نفر 
از آن ها یا بچه هایش��ان در این سیستم پر پول 
مدیرعام��ل ش��دند؟ چند نفر از آنه��ا در بانک 
رف��اه کارگران جزو افراد تصمیم گیر هس��تند؟ 
عضو کمیس��یون اجتماعی مجلس اظهار کرد: 
کارگ��ران صندوق��ی دارند ک��ه تضمین کننده 
آینده آن هاست و بانکی دارند که باید به این ها 

تسهیلات بدهد، ولی خود کارگران هیچ نقشی 
در تصمیم سازی و تصمیم گیری بانک و سازمان 
و صندوق های خودش��ان ندارند. کارگران یکی 
از ارکان اصلی تولید کش��ور هس��تند، ولی باز 
هم هیچ جایی در مباحث تصمیم گیری کشور 
ندارند و به عنوان ابزار کار دیده می شوند. عجیب 
اس��ت که وقتی پای حقوق و دستمزد به میان 
می آید کسی نیست که مایحتاج کارگر را درنظر 
بگیرد که آیا مس��کن دارند یا خیر یا مثلًا بیمه 
آن ها پرداخت می ش��ود یا نه؟ آیا سازمان بیمه 
تامین اجتماعی حاضر اس��ت مسائل کارگران 
را شفاف س��ازی کند و هر س��ال اعلام کند که 
مثلًا فلان مقدار بیمه پرداخت شده است؟لطفی 
ادام��ه داد: در تعیی��ن دس��تمزد کارگران چه 
کس��انی باید دخیل باش��ند؟ مثلثی داریم که 
یک طرف کارفرما یا تولیدکننده اس��ت و یک 
طرف دولت و یک طرف کارگر است. کارگر چه 
نقشی در این مثلث تصمیم گیری دارد؟ آیا واقعاً 
زندگی و درآمد یک کارگر ارزیابی می ش��ود که 
ببینیم چقدر با تورم همخوانی دارد یا نه؟ دولت 
در این مثلث، بیش��تر به سمت افزایش تولید و 
کارفرما اس��ت. در این میان، عامل اصلی تولید 
کارگر است، ولی او را درنظر نمی گیرند. روز به 
روز ش��رکت ها با کمبود کارگر مواجه می شوند. 
برای کارگری که هف��ت میلیون تومان حقوق 
می گیرد و یک میلیون تومان پول س��رویس و 
حداقل چهار میلیون تومان اجاره خانه می دهد، 

چه می ماند؟

معاون پرس��تاری وزارت بهداش��ت ب��ه بیان 
توضیحاتی درباره قانون سختی کار پرستاران 
و ع��دم اجرای درس��ت قان��ون تعرفه گذاری 
پرس��تاری پرداخت. چندی پیش یک پرستار 
درب��اره قان��ون س��ختی کار به می��زان گفت: 
ای��ن قانون تغیی��ر پیدا کرده، ام��ا اجرای آن 
حق پرس��تاران اس��ت و یک پرستار دیگر هم 
در این م��ورد بیان کرد: با ۳۲ س��ال خدمت 
بازنشسته شدم و دغدغه ام عدم اجرای قانون 
مش��اغل س��خت و زیان آور برای پرس��تاران 
اس��ت و درخواست دارم پرس��تاری به عنوان 
شغل س��خت و زیان آور محسوب شود و حق 
و حقوق پرس��تاران به آن ها داده شود.عباس 
عب��ادی، معاون پرس��تاری وزارت بهداش��ت 
درباره این مس��ئله گفت: قانون گذار در سال 
۶۸ با گنجاندن حرفه پرس��تاری در مش��اغل 
س��خت و زیان آور، ۵ سال س��نوات ارفاقی به 
افراد دارای حِرَف پرستاری داده است و بانوان 
می توانند با ۲۰ سال خدمت مستمر در بالین 
و بخش های��ی که قانون گذار مش��خص کرده 
ب��ا ۲۵ روز حق��وق و ی��ا با ۲۵ س��ال خدمت 
مس��تمر در بالین و بخش هایی که قانون گذار 
 مش��خص ک��رده و ۳۰ روز حقوق بازنشس��ته

 شوند.
وی ضم��ن اش��اره به اینک��ه طب��ق قانون از 
ابتدای ش��روع خدمت کارفرما باید حق بیمه 
را پرداخت کند، ادامه داد: مس��ئله ای که طی 
چند س��ال گذش��ته با آن رو به رو هستیم ما 

به تف��اوت پرداخت بیمه در برخ��ی از مراکز 
درمان��ی از جمله دولت��ی، عمومی غیر دولتی 
و خصوصی اس��ت که ممکن اس��ت استنکاف 
نکنند، اما هم قانون گذار و هم مراجع نظارتی 
با مراجع��ه همکاران این موض��وع را پیگیری 
می کنند و معمولا آرا به نفع همکاران پرستار 

صادر می شود.
معاون پرس��تاری وزارت بهداشت افزود: رویه 
درست این اس��ت که بتوانیم دستور مشترک 
بگیریم ت��ا این فرآین��د اداری را ب��ه حداقل 
برس��انیم و هم��کاران م��ا بتوانن��د از م��وارد 
قانون��ی اس��تفاده کنند.رئی��س کل س��ازمان 
نظام پرس��تاری نی��ز چندی پیش ب��ا انتقاد 
از ع��دم اجرای درس��ت قان��ون تعرفه گذاری 
پرس��تاری عنوان کرد: این قان��ون به صورت 
کامل انجام نمی ش��ود و اجرای ناقص آن هم 
 کاملا س��لیقه ای و گزینشی اس��ت.عبادی در 
قان��ون  در  داد:  توضی��ح  نی��ز  م��ورد   ای��ن 
تعرف��ه گ��ذاری خدم��ات پرس��تاری، هم��ه 
دستگاه های مراکز درمانی دولتی، غیردولتی، 
خصوصی، نیرو های مس��لح و تامین اجتماعی 
مکلف ش��دند بر طبق قانون عمل کنند و اگر 
مرک��زی بر طبق قانون عم��ل نکند همکاران 
می توانن��د از طری��ق مراجع قانون��ی پیگیری 
کنن��د، در وزارت بهداش��ت و بخ��ش اعتبار 
بخشی نیز چنانچه حقوق همکاران و قانون به 
درستی اجرا نشود از آن مرکز کسر امتیاز و با 

آن برخورد قانونی می کنیم.

آیت اس��دی گفت: م��ا نمایندگان کارگری آمادگ��ی داریم که با 
نماین��دگان موافق و مخالف طرح افزایش س��ن بازنشس��تگی در 
رسانه ملی و سایر رسانه ها مناظره کنیم و به آن ها اثبات نماییم 
که مش��کلات صندوق های بازنشس��تگی کش��ور با سلب حقوق 
قانونی کارگران حل نمی ش��ود.به گزارش ایلن��ا، ۲۸ آبان ماه در 
نشس��ت علنی مجلس ش��ورای اس��لامی، افزایش س��ن و سابقه 
بازنشس��تگی با رای اکثریت نمایندگان مجلس به تصویب رسید؛ 
به این ترتیب، رای مثبت نمایندگان به مصوبه ای که سن و سابقه 
بازنشستگی را به صورت پلکانی تا سقفِ ۵ سال افزایش می دهد، 
موجب انتقاد کارگران و فعالان کارگری کشور شده است. افزایش 
سن و سابقه بازنشس��تگی در مجلس مدافعان سرسخت داشت؛ 
ب��رای نمونه، میرتاج الدینی نماینده موافق در دفاع از این مصوبه 
گفته: »این حکم یکی از بهترین حکم هایی اس��ت که کمیسیون 
تلفی��ق در لایح��ه برنام��ه آورده و دولت نیز با آن موافق اس��ت. 
اکنون در دنیا میانگین س��ن بازنشس��تگی بالای ۶۳ س��ال و در 
کش��ورهای پیشرفته نیز این سن بالاس��ت اما در کشور ما بسیار 
پایین تر اس��ت«.این نماینده موافق افزوده اس��ت: »در کش��ور ما 
امید به زندگی خیلی بالا رفته چرا که حوزه س��لامت و بهداشت 
تقویت ش��ده و اکنون نیز که سن بازنشستگی ۵۰ سال است فرد 
بازنشس��ته نمی رود در خانه بنش��یند بلکه جای دیگری مشغول 
کار می شود و این امر برای جذب جوانان در عرصه اشتغال مفید 
نیس��ت«.دولت نیز با افزایش س��ن و س��ابقه بازنشستگی موافق 
ب��وده اس��ت؛ نماینده دولت در نشس��ت ۲۸ آب��ان در این رابطه 
اظهار داش��ت: »یکی از اهداف برنامه هفتم توس��عه حل مشکل 
ناترازی صندوق های بازنشستگی است که با این مصوبه عملیاتی 

می شود«.

<به دلایل واقعیِ سقوط صندوق های بازنشستگی توجه نمی شود
آیت اس��دی )عضو کارگری ش��ورای عال��ی کار( انتقاد را متوجه 
نماین��دگان مجلس و دول��ت می داند و در این م��ورد می گوید: 
افزایش س��ن بازنشستگی با این ترتیبی که مجلس مصوب کرده، 
ظلم مضاعف در حق کارگران زحمتکش کش��ور اس��ت؛ کارگران 

مدتهاس��ت با مشکلات معیش��تی دس��ت و پنجه نرم می کنند، 
در این ش��رایط اجبار آن ها به کار کردنِ بیش��تر با دستمزدهای 
بس��یار پایین تر از خط فقر، به راس��تی یک ظلم مضاعف اس��ت.

او ب��ا بیان اینکه »خ��ط قرمز ما به عنوان نماین��دگان کارگران، 
حقوق قانونی کارگران و دفاع از این حقوق است« اضافه می کند: 
نمایندگانی که مدام پش��ت تریبون ها ش��عار دف��اع از کارگران و 
محروم��ان س��ر می دهند، چطور تن به تصوی��ب بندی دادند که 
حداقلی ترین حقوق کارگران را به بهانه ی رفع ناترازی صندوق ها 
نشانه رفته است؟ این صندوق ها چرا به این حال و روز افتاده اند؛ 
چرا به دلایل واقعیِ س��قوط صندوق های بازنشس��تگی در کشور 
توج��ه نمی ش��ود؟به گفته وی، بای��د پرس��ید نمایندگانی که از 
ش��فافیت آرا دف��اع می کنند، چرا ش��جاعتِ اع��لام آرای خود را 
ندارند، چرا به صراحت نمی گویند رای ش��ان به پیشنهاد افزایش 
س��ن و س��ابقه بازنشس��تگی واقعاً چه بوده است؟اس��دی ادامه 
می دهد: افزایش س��ن و س��ابقه بازنشس��تگی، جامع��ه کارگری 
را آزرده خاط��ر و ناامید کرده اس��ت؛ در روزه��ای اخیر کارگران 
باره��ا  با م��ا تماس گرفتند و اعلام کردن��د از مجلس و قاطبه ی 
نمایندگان آن ناامید شده ایم؛ چراکه این نمایندگان رای و نظری 
که در رس��انه ها اعلام می کنند با آرایی ک��ه در صندوق مجلس 
می اندازند، متفاوت اس��ت؛ متاس��فانه نمایندگان به شعارهایشان 
پایبند نیس��تند و به وظیفه ی وکالت خ��ود عمل نمی کنند.عضو 
کارگری ش��ورایعالی کار تاکید می کند: قبل از ۲۸ آبان و تصویب 
بند الحاقی ماده ۲۹ برنامه هفتم توس��عه در مجلس، نمایندگانی 
بودند که در نشست ها و گفتگوها با ما به صراحت اعلام می کردند 
که »با افزایش س��ن و س��ابقه بازنشستگی از اس��اس مخالفیم« 
 ام��ا در مجلس به ای��ن افزایش رای مثبت دادن��د و این برای ما

 باورکردنی نیست.

<انتقاد از نمایندگانی که صدای کارگران را نشنیدند
رئیس هیات مدیره کانون ش��وراهای اس��لامی کار استان قزوین 
ضمن انتقاد از نمایندگان این اس��تان که در صحن علنی مجلس 
به افزایش س��ن بازنشس��تگی رای مثبت داده اند؛ اضافه می کند: 

ای��ن نماین��دگان نمی دانند چط��ور امید و انگی��زه را از کارگران 
گرفته ان��د. ما حتم��ا در انتخابات ای��ن دوره در آرای خود برای 
انتخاب نمایندگان اس��تان، این عملکردها را  لحاظ خواهیم کرد. 
اس��دی می افزاید: ما نماین��دگان کارگری آمادگ��ی داریم که با 
نماین��دگان موافق و مخالف طرح افزایش س��ن بازنشس��تگی در 
رسانه ملی و سایر رسانه ها مناظره کنیم و به آن ها اثبات نماییم 
که مش��کلات صندوق های بازنشس��تگی کش��ور با سلب حقوق 
قانونی کارگران حل نمی شود.به گفته وی، بسیاری از نمایندگان 
مجلس فقط به دنبال تامین منافع مشترک با گروه هایی از مردم 
هستند و به بحث هایی مانند خودرو و خودروهای لاکچری بیشتر 
از مناف��عِ بیش از نیمی از جمعیت کش��ور اهمی��ت می دهند و 
این جای تاسف بس��یار دارد.عضو کارگری شورایعالی کار با بیان 
اینکه »افزایش سن بازنشستگی در میان مدت و بلندمدت تبعات 
اجتماعی و اقتصادی خواهد داشت« می گوید: انتظار داشتیم قبل 
از اتخاذِ تصمیم به این مهمی، نشس��ت هایی با نمایندگان جامعه 
کارگری و کارفرمایی برگزار می کردند و صدای جامعه ی ذینفعان 
را می ش��نیدند؛ چرا برای خودش��ان بریدن��د و دوختند. و جالب 
اینکه برخی از آن ها بعد از تصویب به صراحت گفتند ما از تبعات 

این مصوبه آگاهی چندانی نداشتیم!

<شورای نگهبان مصوبه مجلس را رد کند
اسدی در پایان گفت: ما اعتراض خود به این مصوبه را به شورای 
نگهبان اعلام کرده ایم و به زودی در کانون عالی شوراهای اسلامی 
کار کش��ور نشستی با اعضای مجمع تش��خیص مصلحت نظام و 
ش��ورای نگهبان در این رابطه خواهیم داش��ت. از شورای نگهبان 
انتظار داریم افزایش س��ن و س��ابقه بازنشس��تگی را تایید نکند؛ 
ای��ن مصوبه، آین��ده و زندگی کارگرانی را که امروز با مش��کلات 
بس��یار از جمله دس��تمزد زیر خط فقر، فقدان امنیت ش��غلی و 
نب��ودن ایمن��ی کارگاهی دس��ت و پنجه ن��رم می کنند، تخریب 
می کن��د؛ از نماین��دگان مجلس نیز توقع داری��م درصدد جبران 
 برآین��د و ه��ر طور می توانند ب��رای تامین مناف��ع حقه کارگران 

کشور اقدام کنند.

معاون پرستاری وزارت بهداشت: نماینده مجلس: 

سختی کار و تعرفه گذاری باید طبق قانون انجام شودکارگران جایی در تصمیم گیری کشور ندارند

ظلم به کارگران با »افزایش سن بازنشستگی«

aftabeyazd.ir :نشانی سایت
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به گفته سخنگوی صنعت آب با تکمیل ۵ ابرپروژه شیرین سازی آب 
دریا که بخشی از آن در حال بهره برداری است، آب شرب مورد نیاز 

۴ میلیون نفر تامین خواهد شد. 
رشد جمعیت و افزایش تقاضای آب در بخش های مختلف مصرف، 
اســتفاده بهینه از این نعمت را برای کشور ما به یک ضرورت تبدیل 
کرده اســت. تنش آبی که گریبانگیر مناطق و روســتاهای کشور 
می شود، موجب شد که دولت سیزدهم در کنار طرح های موثر و میان 
مدت برای رفع این بحران، اقدامات بلندمدتی را هم برای تامین آب 

شرب، صنعت و کشاورزی در بسیاری از مناطق کشور انجام دهد. 
در تمامی دنیا شــهرهای ســاحلی از ظرفیت نمک زدایی آب دریا 
برای تامین نیاز مصارف مختلف خود استفاده می کنند که علیرغم 
گستردگی سواحل در بخش های جنوبی و شمالی کشور، ظرفیت 
بهره برداری ما از این منابع نامتعارف آب قابل توجه نیست؛ اما با این 
وجود در نقشه راه وزارت نیرو افزایش ۶ برابری ظرفیت استحصال 

آب از منابع آب دریا در برنامه ها دیده می شود. 
عیسی بزرگ زاده سخنگوی صنعت آب با اشاره به اینکه در حاضر 
بــه روش های مختلفی از آب دریــا بهره برداری می کنیم گفت: در 
یک روش آب دریا بدون شیرین ســازی برای مصارف شــیلات و 
خنک ســازی در پالایشگاه ها و پتروشــیمی ها مورد استفاده قرار 
می گیرد که این مصارف به حدود ۱۰ میلیارد مترمکعب می رسد و 

نیازی به نمک زدایی ندارند. 
او ادامه داد: ، اما نوع دیگر بهره برداری ما برای پروژه هایی است که 
باید فرایند شیرین سازی و نمک زدایی را طی کنند که عمدتا در نوار 

ساحلی کشور به مصرف شرب می رسند و یا در بخش صنایع مصرف 
خواهند شد. حجم آبی که در حال حاضر نمک زدایی می شود و به 
مصرف بخش صنعت می رســد حدود ۶۴۰ میلیون مترمکعب در 
ســال اســت و حجمی از آب که به مصرف شرب می رسد بیش از 

۱۰۰ میلیون مترمکعب در سال است. 

< لزوم توجه به منابع آب نامتعارف با کاهش سرانه آب تجدیدپذیر
ســخنگوی آب ادامه داد: با توجه به اینکه بخش زیادی از کشــور 
دارای اقلیم خشــک، نیمه خشک و فرا خشک هستند و با در نظر 
داشتن اینکه ما از جنوب به دریای عمان و خلیج فارس و از شمال 
به دریای خزر متصل هستیم، این میزان از بهره برداری کافی نیست. 
از طرفی آب تجدیدپذیر کشور که از بارش ها استحصال می شود و 
منابع آب ســطحی و زیرزمینی را تشکیل می دهد، طی دهه های 
گذشته کاهش داشته و از ۱۳۰ میلیون مترمکعب به ۱۰۳ میلیون 
مترمکعب رسیده و منابع آب در اختیار هر ایرانی به دلیل تغییرات 
اقلیم کم شده است. علاوه بر این افزایش جمعیت را هم داشته ایم و 

سرانه آب تجدیدپذیر در طول زمان کم شده است. 
بزرگ زاده با اشــاره به راهکارها برای تامین نیاز آبی کشور و نقش 
نمک زدایی از آب دریا گفت: نیاز داریم از آب نامتعارف که پساب و 
دریا مثال های شــاخص آب نامتعارف هستند استفاده کنیم که در 
این زمینه ۵ ابرپروژه در دســتور کار قرار دارد. ظرفیت تمامی این 
طرح ها با مصارف ساحلی حدود یک میلیارد مترمکعب خواهد شد. 
به گفته سخنگوی صنعت آب از این ظرفیت بیش از ۳۰۰ میلیون 

مترمکعب برای بخش شرب مورد استفاده قرار خواهد گرفت که این 
میزان از آب می تواند نیاز شرب ۴ میلیون نفر را تامین کند. 

هاشم امینی مدیرعامل آب و فاضلاب کشور در خصوص سیاست 
دولت مبنی بر انتقال آب دریا برای مصارف شــرب و صنعت گفت: 
تعــداد ۱۰۱ پروژه آب شــیرین کن با ظرفیــت ۶۷۲ هزار و ۴۰۰ 
مترمکعب در شبانه روز در حال ساخت و بهره برداری است که از این 
تعداد، ۸۰ پروژه با ظرفیت ۵۳۳ هزار و ۵۰۰ مترمکعب در شبانه روز 
در حال بهره برداری و تعداد ۲۱ پروژه با ظرفیت ۱۴۸ هزار و ۹۰۰ 
مترمکعب در شبانه روز در حال ساخت است که این نشان از عزم و 

اراده دولت برای تامین آب شرب ساکنان حاشیه دریا دارد. 
امینی با اشــاره به برنامه هفتم کشور خاطرنشان کرد: وزارت نیرو 
مکلف شــده است از طریق بخش خصوصی تا پایان اجرای برنامه، 
تمهیــدات لازم برای تأمین، طراحی و ســاخت حداقل ۸۰ درصد 
از آب شــیرین کن های مورد نیاز استان های واقع در سواحل خلیج 
فارس، دریای عمــان و دریای خزر را از طریق خرید تضمینی آب 
شیرین شده و نیز مدیریت هوشمند و تجمیع خرید آب شیرین کن ها 
از طریق انتقال فناوری به داخل توسط جهاد دانشگاهی، دانشگاه ها، 

مراکز پژوهش و شرکت های دانش بنیان به انجام برساند. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ گفتنی است، تعداد ۱۰۱ پروژه 
آب شــیرین کن از ســال ۱۳۸۵ تاکنون و در استان های هرمزگان، 
سیســتان و بلوچستان، بوشهر، خوزســتان، ایلام، یزد، مازندران، 
گیلان، گلســتان، ســمنان، البرز، اصفهان، کرمان، مرکزی و شهر 

کاشان در حال ساخت و بهره برداری است. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به پلکانی بودن افزایش حقوق 
کارمندان و بازنشســتگان گفت: میانگین افزایش حقوق کارمندان 
۱۸درصد و بازنشستگان ۲۰درصد است که به صورت پلکانی اعمال 
می شــود.  رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان این که »نسخه 
اصلاح شــده لایحه بودجه ۱۴۰۳ هفته آینده به مجلس ارســال 
می شود« گفت: در این نسخه جزئیات محاسبه منابع بودجه برای 

نمایندگان مجلس شفاف می شود. 
منظور افزود: همسان سازی حقوق بازنشستگان در لایحه قبلی هم 
وجود داشــت و تلاش می شود در نســخه اصلاحی برای رفع ایراد 

نمایندگان بیش از گذشته به آن توجه شود. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به پلکانی بودن افزایش حقوق 
کارمندان و بازنشســتگان گفت: میانگین افزایش حقوق کارمندان 
۱۸ درصد و بازنشستگان ۲۰ درصد است که به صورت پلکانی اعمال 

می شود. 
بر این اســاس کارمندانی که درآمدشــان در سطوح بالاتری است 
افزایش حقوق کمتــری خواهند داشــت و کارمندانی که حقوق 

کمتری دارند درصد افزایش حقوقشان بیشتر خواهد بود. 
وی افزود: اگر رشد متوسط ۱۸درصد را با توسل به روش های تورمی 
افزایش دهیم به نفع مردم نخواهد بود. رشــد پلکانی اثرات تورمی 

نخواهد داشت، ما مکلف هستیم به تورم تک رقمی برسیم. 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در مورد منابع بودجه گفت: تامین 
مالی بودجه امسال از طریق فروش اموال دولتی ۱۲۸ میلیارد تومان 
اســت، پیش بینی می کنیم تا پایان ســال ۲۰ همت از این طریق 
تأمین مالی داشته باشــیم، همچنین ما تا پایان سال در واگذاری 

شــرکت های دولتی به ۳۰ همت می رسیم. در بودجه ۱۰۶ همت 
پیش بینی شده است. 

وی افــزود: این بیش برآوردی ها باعث می شــود علی رغم تلاش ها 
نتوانیم به ارقام پیش بینی شــده مصوب دست پیدا کنیم، هرچند 
می بینیــم ۵۰درصد در درآمدها و ۴۱درصــد در کل منابع بهبود 

داریم، این اتفاق نسبت به کل دهه ۹۰ بالاتر است. 

< منظور: منابع دولت در سال جاری رشد قابل توجهی داشته است
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: درآمدهای مالی، سود سهام 
شرکت های دولتی، حقوق گمرکی، درآمد حاصل از مالکیت دولت 
در معــادن، فروش کالا و خدمات دولتــی منابع اصلی درآمدهای 

دولت را تشکیل می دهد. 
در بخش دوم ما درآمد حاصل از واگذاری دارایی های سرمایه ای را 
داریم که عمدتاً شامل منابع نفت و گاز و واگذاری سهام شرکت های 
دولتی است. قسمت دیگر تأمین مالی از طریق ایجاد بدهی است، 
یعنی انتشار اوراق خزانه و اوراق مالی دولت و همچنین فروش اموال 

و دارایی های دولت. 
وی افزود: از میان این ســه گروه، بهترین و پایدارترین نوع تأمین 
منابع از طریق گروه اول اســت، ما گروه ســوم را از ناچاری انجام 
می دهیم، البته اشکالی ندارد ما ممکن است برای سرعت بخشیدن 
به پروژه های عمرانی امسال انتشــار اوراق انجام دهیم و سال های 

آینده بازپرداخت کنیم. 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در ادامه گفت: در ادبیات اقتصادی 
هرچه با عنوان اوراق بدهی منتشر می شود به معنای کسری بودجه 

اســت. در لایحه بودجه ســال آینده مجبوریم ۲۵۰ هزار میلیارد 
تومان اوراق بدهی منتشر کنیم چراکه باید بازپرداخت اوراق بدهی 
فروخته شده در ســال های قبل را تأمین کنیم و دولت عملًا هیچ 

درآمدی از فروش اوراق بدهی به دست نمی آورد. 
وی اضافه کرد: کسری بودجه پنهان همین بیش آورد درآمدها است 
و ما ســعی کردیم که درآمدها با اطمینان حداکثری محقق شود. 
کســری بودجه آشکار هم همین انتشار اوراق بدهی است که البته 

توضیح دادم برای جبران اوراق منتشرشده در دوره گذشته است. 
وی گفت: درآمدهای دولت در هشــت ماه امسال نسبت به همین 
مدت در سال گذشته رشد ۴۱درصدی داشته و منابع دولت هم ۵۰ 
درصد رشــد داشته است اما علی رغم تلاش هایی که داشتیم برای 
تحقق بودجه مصــوب، عملکرد بودجه در مجموع فقط ۷۳ درصد 

است که این یک معماست. 

< افزایش درآمدهای مالیاتی در برنامه بودجه به کمک پایگاه های اطلاعاتی
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: میزان مالیات هایی را که در 
سال ۱۳۹۹.۱۹۰هزار میلیارد تومان بوده است، به ۴۷۳هزار میلیارد 
تومان در سال گذشته و امسال به ۷۴۸هزار میلیارد تومان رساندیم، 
این تحولات با حفظ قوانین مالیاتی فعلی اتفاق افتاده اســت زیرا 

دولت سراغ پایش پایگاه های اطلاعاتی رفته است. 
به گزارش تســنیم؛ وی افزود: رشد مالیاتی ما در سه سال گذشته 
سالی ۵۰درصد بوده است و برای سال آینده حدود ۴۹درصد رشد 
می بینیم. پیشنهاد افزایش ۱درصدی مالیات ارزش افزوده را دادیم 

که حدود ۵۰هزار میلیارد تومان برآورد می شود. 

سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: سازمان امور مالیاتی پاسخگویی 
به دغدغه های ملت شریف ایران و تنویر افکار عمومی را وظیفه خود 
می داند.  مهدی موحدی بکنظر، سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور 
در خصوص حواشی نشست مدیران سازمان امور مالیاتی در مهر ماه سال 
جاری در شیراز اظهار کرد: در پی برگزاری همایش مدیران کل سازمان 
امور مالیاتی، ابهاماتی درباره هزینه های همایش در فضای مجازی مطرح 

شد که رئیس محترم سازمان در ابلاغی به مدیران نظارتی سازمان یعنی 
حراست، بازرسی و دادستانی مالیاتی دستور رسیدگی در اسرع وقت 
برای برخورد با عوامل دارای تقصیر یا قصور و نظارت ها و مراقبت های 
آتی را صادر کردند.  وی به جزئیات انتشــار این حواشی در رسانه ها و 
واکنش سازمان امور مالیاتی به آن پرداخت و در ادامه گفت: بخشی از 
اطلاعات و تفاسیر منتشر شده مخدوش است اما در خصوص بخشی از 

هزینه ها نیز باید گفت که با توجه به امکان صرفه جویی و غیرقابل قبول 
بودن همین حد ازعدم صرفه جویی در دولت مردمی، مسئول مرتبط 
در اداره کل فارس از مســئولیت خود برکنار شد.  به گزارش تسنیم؛ 
موحدی در ادامه ضمن بیان تعامل با نهادهای نظارتی افزود: لازم به ذکر 
است دستگاه های نظارتی بیش از یک ماه است که در جریان جزئیات 

هزینه کرد این نشست قرار دارند. 
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مالیات

مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی گفت: بر اساس آخرین 
اطلاعات واحدهای مســکونی خالی برای سال ۱۴۰۰ تعداد ۶۶ هزار 
واحد بوده و ۱۴۰۰ میلیارد تومان مالیات واحدهای خالی محاسبه شد 

که تا اواسط ماه آینده به مودیان ابلاغ می شود. 
شــاهین مستوفی، مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی در 
خصوص پیشــینه قانونی اخذ مالیات بر خانه های خالی گفت: بحث 
خانه هایی خالی از قوانین قبل از قانون مالیات های مســتقیم که در 
حال حاضر جاری هست هم در قانون وجود داشت، اما به دلیل اینکه 
پایگاه های اطلاعاتی شناســایی این خانه ها خیلی وجود نداشــت و 
امکان مطالبه اش هم وجود نداشت، از قانون حذف کردند، اما در سال 
۱۳۹۹ مجددا مطرح شد و در مجلس در اجرای ماده ۵۴ مکرر قانون 
مالیات های مســتقیم و همچنین ماده ۱۶۹ قانون مکرر مالیات های 
مستقیم اضافه شد و به سازمان امور مالیاتی تکلیف شد تا نسبت به 

مطالبه این مالیات اقدام کند. 
وی ادامه داد: در این قانون شــرایط خانه های خالی تعیین شد و هر 
فردی مکلف اســت وضعیت اقامت خودش را نســبت به املاک در 
سامانه ای که وزارت راه و شهرسازی آن را ایجاد کرده، تعیین کند و 
اگر کسی تا پایان تیرماه ۱۴۰۰ وضعیت اقامت خود را تعیین تکلیف 
نمی کرد، خانه ای که وضعیت اقامتش مشخص نشده بود خانه خالی 

تعریف می شد. 
مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی خاطرنشان کرد: حال 
اگر این خانه ها در شهرهای کمتر از یکصد هزار نفر و روستاها باشد، 
جریمه ای تحت عنوان مالیات به آن تعلق می گیرد و شــامل مالیات 
خانه های خالی نمی شود اما اگر در شهرهای بالاتر از یکصد هزار نفر 

باشد کلا واحدهای خالی محسوب می شوند. 
مســتوفی افزود: همچنیــن خانه هایی که حالا وضعیت اقامتشــان 
مشــخص است و بر اســاس وضعیت اقامت ۱۲۰ روز در سال خالی 

هستند آن ها هم در حکم خانه های خالی تلقی می شوند. 
وی خاطرنشان کرد: یک نفر می تواند یک خانه داشته باشد، در همان 
شــهر برای اقامت یک نفر دیگر از اعضای خانواده اش هم یک واحد 
مســکونی داشته باشد، در یک شــهر غیر از شهر محل اقامت، یک 
واحد مسکونی دیگر هم برای اقامت می تواند داشته باشد و اگر فرزند 
یــا یکی از اعضای خانواده به عنوان مامور به خدمت یا دانشــجو در 
یکی از شــهرهای دیگر اقامت داشته باشد هم به عنوان اقامت فرعی 

برایش لحاظ می شــود و برای هر خانواده تــا چهار اقامتگاه اصلی و 
فرعی می تواند وجود داشــته باشند و این ها مشمول خانه های خالی 
نمی شــوند. با این شرایط وزارت راه و شهرسازی نسبت به شناسایی 
خانه های خالی اقدام کرد و از روی سامانه ها و قبوض و سایر ابزارها، 

خانه های خالی شناسایی شد. 
مدیرکل دفتر حسابرســی ســازمان امور مالیاتی افزود: وزارت راه و 
شهرسازی اولین فهرست خانه های خالی را در خردادماه ۱۴۰۱ برای 
عملکرد ۱۴۰۰ و فقط برای واحدهای مســکونی که واقعا به واسطه 
ســامانه ها مشخص شــد به ما اعلام کردند که نزدیک به ۵۱۰ هزار 

خانه خالی بود. 
مستوفی افزود: مطالبه مالیات برای آن ۵۱۰ هزار خانه خالی به این 
شکل بود که فهرست آن ها از طرف وزارت راه و شهرسازی به سازمان 
امور مالیاتی ارسال شد و سازمان همین اطلاعات را به مودیان و مالکان 
خانه ها به صورت ابلاغ پیامکی و همچنین قرار دادن درکارپوشه هایی 
که از طریق پنجره خدمات الکترونیک سازمان امور مالیاتی برای همه 

مودیان قابل دسترسی است، اطلاعات را برای همه مودیان فرستاد. 
وی ادامــه داد: بعد از آن بلافاصله اعتراض مودیان به ســازمان امور 
مالیاتی شروع شــد و به واسطه این اعتراضات سازمان هم مجددا از 
وزارت راه و شهرســازی درخواست پالایش مجدد اطلاعات را کرد و 
در اسفند ماه سال گذشته عدد مالکین و واحدهای خالی که مشمول 
این طرح می شدند با توجه به اصلاحاتی که مردم در سامانه املاک و 
اسکان انجام داده بودند به ۲۹۰ هزار واحد مسکونی تقلیل پیدا کرد. 

مستوفی در توضیح میزان مالیات خانه های خالی گفت: اگر یک فرد 
در یک ســال یک واحد مســکونی خالی تا ۵ واحد مسکونی خالی 
داشته باشد در سال اول مشمول ۶ برابر مالیات درآمد اجاره آن واحد 
مشمول مالیات خانه های خالی می شود، اما سال دوم این عدد به ۱۲ 
برابر و ســال ســوم به بعد به ۱۸ برابر افزایش پیدا می کند. حال اگر 
یک فرد بیشتر از ۵ واحد خانه خالی یا بیشتر از ۳۰ دانگ خانه خالی 

داشته باشد این فرد ضرایب مالیاتی اش دو برابر می شود. 
مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی خاطرنشان کرد: با توجه 
به پیگیری های مجدد و برای اینکه افرادی که مشــمول این مالیات 
نبوده انــد مالیاتی پرداخت نکنند مجددا از وزارت راه و شهرســازی 
درخواســت پالایش مجدد اطلاعــات را دادیم و بر اســاس آخرین 
اطلاعات پالایش شــده مربوط به سال ۱۴۰۰ که آبان ماه امسال در 
اختیار سازمان مالیاتی قرار گرفت، این عدد به ۶۶ هزار واحد مسکونی 
رســید و ســازمان امور مالیاتی هم بر اساس این اطلاعات نسبت به 

محاسبه مالیات اقدام کرد و برگه تشخیص ها را صادر کرد. 
وی افزود: نهایتا بر اساس آخرین اطلاعات واحدهای مسکونی خالی 
برای سال ۱۴۰۰ تعداد ۶۶ هزار واحد و بر اساس محاسبه انجام شده 
۱۴۰۰ میلیارد تومان مالیات واحدهای خالی شده محاسبه شد که تا 

اواسط ماه آینده به مودیان ابلاغ می شود. 
مستوفی خاطرنشان کرد: ابلاغ به مودیان آغاز شده و برگه مطالبه که 
صادر شود بلافاصله یک پیامک به مودیان مشمول ارسال می شود و 
در کارپوشه در پنجره خدمات الکترونیک مودیان اطلاعات بارگذاری 
می شود و هرکسی از مودیان که پیامک برایشان ارسال شده یا هر فرد 
دیگری که می خواهد بداند مشمول این قانون شده یا نه می تواند به 
سامانه خدمات الکترونیک سازمان امور مالیاتی مراجعه کند و کد ملی 
خود را وارد کند و وارد سامانه شوند و همه اطلاعات مالیاتی از جمله 

بدهی های مالیاتی و قبوض و. . را در آنجا مشاهده کند. 
به گزارش تســنیم؛ مدیرکل دفتر حسابرسی ســازمان امور مالیاتی 
خاطرنشان کرد: اطلاعات اولیه مشمولان سال ۱۴۰۱ هم در اختیار 
ســازمان قرار گرفته است و بالغ بر ۱۹ هزار و ۲۹۰ ملک خالی را در 
گام اول وزارت راه و شهرســازی به سازمان امور مالیاتی داده است و 
محاسبه مالیاتش در حال انجام است و اگر سال دوم خالی بودن ملک 
باشد دو برابر سال اول، مالیات آن لحاظ می شود که امیدواریم هر دو 

مورد اواسط ماه آینده ابلاغ شود.

محاسبه مالیات 1400 میلیارد تومانی برای 66 هزار خانه خالی

ابلاغ به مودیان آغاز شد

افزایش پلکانی حقوق کارمندان در سال آینده

نسخهاصلاحشدهلایحهبودجهبهمجلسارسالمیشود

واکنش سازمان امور مالیاتی به حواشی نشست شیراز؛ 

مسئولمرتبطدرادارهکلفارسبرکنارشد

آبشرب۴میلیوننفربااجرای۵پروژهنمکزداییآبدریاتامینمیشود

نظام مالیاتی در دولت سیزدهم با همکاری بانک 
مرکزی حســاب های بانکی مشــکوک را مورد 
ارزیابی قرار داد و با شــفافیت و مالیات ستانی 
عادلانه اقدام به جلوگیری سه برابری از فرارهای 

مالیاتی از این طریق کرد. 
هوشمندســازی نظام مالیاتی یکی از مهم ترین 
اهداف دولت سیزدهم در رویکرد عادلانه مالیات 
ســتانی بود تا افراد بر حســب درآمدهایی که 
کسب می کنند مالیات را پرداخت کنند از این 
رو فشــار بر روی دلالان، ســفته بازان و سوپر 

میلیاردهای فراری بیشتر شد. 
اطلاعات حســاب های بانکی اشــخاص نقش 
موثــری در فرایند مالیات ســتانی دارد عده ای 
برای فرار از پرداخت مالیات اقدام به اســتفاده 
از حســاب ها و کارت های افراد مختلف کرده و 
فکر می کنند از این طریــق در تور مالیات قرار 

نمی گیرند. 
این افراد با بهانه های مختلف جهت فرار مالیاتی 
عنوان می کنند که دستگاه کارتخوان نداریم یا 
کارتخوان خراب است از این رو از مشتریان خود 
درخواســت می کنند که به حساب های اعلامی 
آن ها پول ها را واریز کنند حتی گاهی درخواست 
پول وجه در برابر خدمات و یا کالاهای ارائه شده 
می کنند که همه این ها نه تنها از نظر ســازمان 
امور مالیاتی فرار مالیاتی محسوب می شود بلکه 

اقدامی غیراخلاقی و ناعادلانه است. 
اکنون بســیاری از کارمندان و فعالان اقتصادی 
اقــدام به پرداخت مالیات می کنند و با پرداخت 
مالیات سهم خود را در نظام مالیاتی کشور ایفا 

می کنند. 
در همین راستا سازمان امور مالیاتی با همکاری 
بانک مرکزی اقدام به شناســایی حســاب های 
مشــکوک کرده است. این حساب های از طریق 
بانک مرکزی به سازمان مالیاتی اعلام می شود و 
این سازمان از افراد می خواهد که مستندات خود 
را نســبت به مشاغل و تراکنش های مالی اعلام 
کنند؛ در غیر این صورت نه تنها مشمول مالیات 
می شوند، بلکه باید نسبت به پرداخت جرایم فرار 

مالیاتی نیز اقدام کنند. 
جداســازی حساب های شخصی از تجاری یکی 
دیگر از اقدامات ســازمان امور مالیاتی در دولت 
ســیزدهم اســت. ســازمان مالیاتی از مودیان 
درخواست کرده است تا حساب های تجاری که 
به کارتخوان ها متصل است را معرفی کنند تا بر 
اساس آن مالیات ستانی صورت گیرد. این اقدام 
نیز قدمی موثر در حساب و کتاب مالیات مودیان 
است که موجب رضایت بسیاری از مودیان شده 

است. 

< شناسایی ۳۱ هزار میلیارد تومان مالیات 
        از حساب های مشکوک

شــاهین مســتوفی مدیرکل دفتر حسابرسی 
مالیاتی ســازمان امور مالیاتی کشــور با اشاره 
به اقدامات گســترده ای در زمینه مبارزه با فرار 
مالیاتی گفته اســت که یکــی از آن ها دریافت 
تراکنش های بانکی صاحبان مشــاغل از بانک 
مرکزی است که منجر به جلوگیری سه برابری 
از فرار مالیاتی با شــفافیت حســاب های بانکی 
مشــکوک شــد و در این راســتا، احراز ۴ هزار 
میلیارد تومانی مالیات از ســال ۹۹ به ۳۱ هزار 

میلیارد تومان در سال ۱۴۰۱ رسید. 
طبــق گفته وی، اطلاعات حســاب های بانکی 
اشخاص نقش موثری در فرایند مالیات ستانی 
داشته است که به واسطه این اقدام، مالیات سال 
گذشــته نسبت به سال ۱۴۰۰ رشد سه برابری 

پیدا کرد و همچنین ۸۰ هزار میلیارد تومان از 
مالیات های معوقه وصول شد. 

< تشکیل مرکز دادرسی مالیاتی 
        در راستای مالیات ستانی عادلانه

تشــکیل مرکز دادرســی مالیاتی در راســتای 
برقراری بیش از پیش عدالت مالیاتی و افزایش 
رضایت مؤدیان از دیگر اقدامات دولت سیزدهم 
بوده است که در همین راستا محمد طاهری نژاد 
رئیس مرکز دادرسی سازمان امور مالیاتی گفته 
است که بر این اساس هیئت های حل اختلاف 
مالیاتی سراسر کشور به صورت متمرکز در ستاد 

سازمان راهبری و اداره می شوند. 
بــه گفته وی، دادرســی در دوره تحولی جدید 
جزء اولویت های اصلی سازمان قرار گرفته و ما 
در مراحل مختلف رسیدگی به اعتراضات مردم 
و دادرسی های مالیاتی تمهیدات و برنامه هایی 
را در این حوزه طراحی و در دست اجرا داریم. 

رئیس مرکز دادرســی مالیاتی، کنترل ورودی 
پرونده ها و کاهش انباشــت پرونده در هیئت ها 
را از ملزومــات و مقدمــات افزایــش کیفیت 
رســیدگی ها و اتقان آراء هیئت ها دانست و بر 
همین اساس تأکید کرد که در نیمه اول امسال 
شاهد رشد تصاعدی برگزاری جلسات هیئت ها 
و صدور آراء در مدیریت های دادرســی سراسر 

کشور بوده ایم. 
حرکت سازمان امور مالیاتی در دولت سیزدهم 
عبــور از مالیــات ســتانی ســنتی و تاکید بر 
هوشمندسازی مالیاتی است بر این اساس نیز در 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ با تکیه بر درآمد پایدار فشار 
بر فراریان مالیاتی را سرلوحه کار خود قرار داده 
اســت تا با کاهش شکاف مالیاتی سهم فراریان 
را در پرداخــت مالیات بدون فشــار به فعالان 

اقتصادی افزایش دهد. 

< شناسایی ۱۸هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی
نظــام مالیاتی در دولت ســیزدهم راه های فرار 
مالیاتی را شناســایی کرده اســت و در همین 
راستا به دانه درشت ها و سوپر میلیاردرهای فرار 
مالیاتی هشدار داده اســت طبق آخرین اعلام 
ســازمان امور مالیاتی کشــور، بیش از ۱۸هزار 
میلیارد تومان فرار مالیاتی شناســایی شــده 
است. بر این اساس مهم ترین اقدام این سازمان 
در ســال ۱۴۰۱ به شناسایی بی نظیر فرارهای 
مالیاتــی اختصــاص یافت و ۱۴۰۲ نیز ســال 
برخوردهای قاطع با فراریان مالیاتی دانه درشت 

برای استیفای حقوق مردم خواهد بود. 
بیــش از ۲.۷ میلیــون مــودی مالیاتی جدید 
شناسایی شــدند که در همین راســتا بالغ بر 
۱۸ هــزار میلیارد تومان فرار مالیاتی کشــف و 

شناسایی شده است. 
ســاماندهی حدود ۱۸ میلیون و هشتصد هزار 
دســتگاه کارت خوان، جداســازی حساب های 
تجاری از شخصی و رصد حساب های پر تراکنش 
و مشــکوک از مهم ترین اقدامات سازمان امور 
مالیاتی در شناســایی مودیان جدید و فرارهای 

مالیاتی است. 
به گزارش ایرنا؛ حرکت سازمان امور مالیاتی در 
دولت ســیزدهم عبور از مالیات ستانی سنتی و 
تاکید بر هوشمندســازی مالیاتی است بر این 
اســاس نیز در لایحه بودجــه ۱۴۰۳ با تکیه بر 
درآمد پایدار فشار بر فراریان مالیاتی را سرلوحه 
کار خود قرار داده اســت تا با کاهش شــکاف 
مالیاتی سهم فراریان را در پرداخت مالیات بدون 

فشار به فعالان اقتصادی افزایش دهد. 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
به بیان توضیحاتی درباره اهمیت بســته شدن 
راه های گریز مالیاتی برای رسیدن به اقتصاد بدون 
نفت پرداخت.  سلیمی عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی؛ درباره میزان محقق شدن 
هدف بودجه ریزی بدون اتکا به درآمدهای نفتی 
گفت: اینکه بخواهیم کلاً اتکا به درآمدهای نفتی را 
در بودجه به صفر برسانیم تقریباً غیر ممکن است. 
وی در ادامه بیان کرد: بودجه در کشور ما با توجه 
به منابع عظیم نفتی در تمام دهه های گذشته بر 
مبنای نفت بسته می شد که البته اقدامی اشتباه 
بوده اســت. وی خاطرنشان کرد: برای کم کردن 
وابستگی به درآمدهای نفتی باید سبد درآمدی 
دولت گسترده تر شــود که در این مسیر نگاهی 
به تجربیات ســایر کشورها نشــان می دهد که 
بیشتر کشورهای پیشــرفته دنیا اصلاً این منابع 
را در اختیــار ندارند و صرفاً با درآمدهای مالیاتی 
هزینه های جاری کشور را تأمین می کنند. سلیمی 
توضیح داد: ما هم در کشور باید به دنبال شناسایی 
پایه های مالیاتی جدید برویم و منابع درآمدی از 
محل مالیات را بیشتر کنیم. فرار مالیاتی در کشور 
ما گسترده اســت و ما با یک اقتصاد زیرزمینی 
گســترده رو به رو هستیم. این نماینده مجلس 
یازدهم توضیح داد: از ســال گذشته که سامانه 
مودیان مالیاتی و پایانه های فروشگاهی در کشور 
اجرایی شده ۲ هزار و ۵۰۰ جودی جدید مالیاتی 
شناسایی شده اند و این خودش نشان دهنده فرار 
مالیاتی بالا در کشــور است و قطعاً مشاغل زیاد 

دیگری هم در کشــور هســتند که فرار مالیاتی 
زیادی دارند و هنوز شناســایی نشده اند. سلیمی 
گفت: هدف از کاهش وابســتگی به درآمدهای 
نفتــی در بودجه و افزایش مالیات ها فشــار وارد 
کردن به مردم و تولیدکنندگان نیست زیرا آن ها 
در فشار مضاعفی قرار دارند. مالیات این مشاغل 
افزوده نخواهد شد بلکه سازمان امور مالیاتی تلاش 
خواهد کرد فرار مالیاتی مشاغل خاص را شناسایی 
کند. این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه 
داد: افزایش مالیات مردم عادی و تولیدکنندگان 
باعــث نارضایتی خواهد شــد، باید به ســمت 
شناسایی افراد و مشاغلی برای اخذ مالیات رفت 
که فرار مالیاتی دارند. سلیمی توضیح داد: از سوی 
دیگر بــرای افزایش منابع درآمدی باید موازنه ای 
بین سبدهای مختلف درآمدی ایجاد کنیم و به 
صادرات، معادن، ســنگ های معدنی، کشاورزی، 
پتروشــیمی و... هم توجه کنیم تا با استفاده از 
آن ها هم کسب درآمد کنیم و منابع حاصل از این 
منابع درآمدی را صرف زیر ساخت ها کنیم. وی 
خاطرنشــان کرد: ما با ۱۵ کشور مرزهای آبی و 
خاکی داریم و می توانیم با استفاده از ظرفیت آن ها 
کســری بودجه خود را جبران کنیم. به گزارش 
مهر؛ این نماینده مجلس یازدهم توضیح داد: اگر 
شفافیت مالیاتی ایجاد شود قطعاً با افزایش عادلانه 
درآمد مالیاتی دولت مواجه خواهیم شد زیرا خیلی 
از افراد و مشاغل هستند که از منابع کشور استفاده 
می کنند و مالیاتی نمی پردازند، باید راه های گریز 

مالیاتی این مشاغل بسته شود. 

جلوگیریازفرارهایمالیاتیباشفافیتحسابهایبانکیدردولتسیزدهم

بستنراههایگریزمالیاتیراهکاریبرایرسیدنبهبودجهبدوننفت
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چند شبی می شود که تئاتر »جنون محض« با کارگردانی علیرضا 
کوشک جلالی و با نمایشنامه ای از »مایکل فرین« در تالار فرهنگ 
روی صحنه می رود، س��النی که بعد از چهل سال هر شب ساعت 
نوزده و سی پذیرای این اجرای تئاتر است و این اجرا تا 9 دی در 
این سالن روی صحنه می رود، نمایشی با روایتی پیچیده و جذاب 
رواب��ط اجتماعی که به زندگی پرچالش بازیگران تئاتر می پردازد، 
برنا بعد از تماش��ای »جنون محض« با محمد صدیقی مهر بازیگر 

این نمایش گفت وگو داشته  که در ادامه می خوانید.

 نقش شما چه ویژگی هایی داشت که آن را پذیرفتید؟
قبل از نقش خود متن است، یعنی کلیت متن و قبل از متن حتی 
علیرضا کوش��ک جلالی، یعنی کارگردان برای من اینجا اول قرار 
م��ی گیرد، بعد متن اس��ت و بعد از آن ورود م��ی کنید که کدام 
کاراکت��ر؟ اینجا م��ن انتخاب می کنم که ک��دام یکی از آدم های 
نمایش را بازی کنم، کارگردان پیش��نهاد می دهد و من پیشنهاد 
می  دهم و در نهایت به نتیجه می رس��یم، در این نمایش هم این 

اتفاق افتاد.

 کار کردن با »علیرضا کوش��ک جلالی« چطور تجربه ای 
بود؟

ب��ه هر حال من  چهار س��ال اس��ت کار نک��رده ام و همچنان هم 
نمی خواس��تم کار کنم، به خاطر آقای کوش��ک جلالی آمدم کار 
کردم و شاید بعد از این هم نخواهم کار کنم، چند آدم در زندگی 
تئاتری من هستند که الان دوست دارم فقط با آنها کار کنم و در 
صورتی که آنها بخواهند کار کنند و پیش��نهاد بدهند باز هم کار 

می کنم، وگرنه کار نمی کنم.

 وج��ود کاراکتر یا متن های کمدی حت��ی کوتاه چقدر به 
جذب و رضایت بیشتر مخاطب کمک می کند؟

متن کمدی به خاطر ش��رایط جامعه و اینکه آدم ها دوست دارند 
لحظاتی را داش��ته باش��ند که از دنیای بیرون کنده شوند، جایی 
باشد که لحظات شادی را سپری کنند بسیار مهم است اما اینکه 
ای��ن کمدی چطور می خواهد از آنها خنده بگیرد مهم تر اس��ت، 
یعنی ما اگر بخواهیم با دیالوگ های سخیف و هجو خنده بگیریم، 
البته که می توانی��م بگیریم ولی اثرگذاری نداریم و همه چیز در 

س��الن نمایش یا سینما تمام می شود و مردم بیرون می روند، اما 
ش��ما اگر زمانی بتوانید کمدی عمیق داشته باشید که مردم را به 
فکر فرو ببرد و آنها س��اعتها بعد از نمایش و ش��اید چند روز بعد 

به چیزی که به آن خندیده اند فکر کنند این خیلی مهم است.

 تئاتر چه خصوصیاتی دارد که بازیگران آن، اینچنین شیفته 
آن هستند؟

تئاتر مثل یک مواد مخدر می  ماند. تئاتر یک جوری است که همه 
آدم هایی که دارند کار می کنند می دانند برایشان ضرر دارد، آن ها 
را از زندگ��ی و خیل��ی چیزها می اندازد، ش��رایط مالی بدی برای 
آن ها ایجاد می کند اما بدن آن ها ش��روع به لرزیدن می کند و باید 
از آن اس��تفاده کنند و وقتی اس��تفاده می کنند یک نفس راحت 
می کش��ند، می دانند تئاتر با آن ها چ��کار می کند اما رهایی از آن 

بسیار سخت است.

 چه اندازه به آینده تئاتر خوشبین هستید؟
متاس��فانه از هر دری به آن نگاه کنید وضعیت الان بسیار اسفبار 
و اسفناک است، میزان سانسور، وضعیت مالی و این سرخوردگی 
هنرمندان در هر زمینه ای، چه در تئاتر و چه در س��ینما، اوضاع 

زیاد جالب نیست.

 تئاتری ها چقدر در تماشا کردن و تبلیغ کار همکارانشان 
مشارکت می کنند؟

کمت��ر... یعنی خ��ود آدم های تئاتر کمتر مخاطب تئاتر هس��تند. 

بیشتر مردم عادی هستند که تئاتر را دنبال می کنند.

 فکر می کنید مخاطبان این اجرا بیشتر چه کسانی باشند؟
درست اس��ت که مخاطبان تئاتری و آدمهای هنری بیشتر با این 
اجرا ارتباط برقرار می کنند ولی برای مردم عادی هم این جذابیت 
پش��ت صحنه خیلی جالب است، وقتی با آدمها صحبت می کنیم 
ی��ا در تیوال نظر می گذارند می بینیم که چقدر برای آنها جذاب 
بوده است، به هر حال آن ها هیچوقت پشت صحنه تئاتر را تجربه 

نکرده اند و الان خیلی عریان دارند آن را می بینند.

 از تلخی ها و شیرینی های تئاتر بگویید...
تلخی تئاتر این است که شما را از خیلی چیزها در زندگی محروم 
می کند و ش��اید خیلی موقعیت ها را شاید از شما بگیرد، مثلا از 
لحاظ مالی شاید خیلی از هم دوره ای ها و آدمهایی که تحصیلات 
دیگری داشته اند عقب بمانید، یک آدمی مثل من که تحصیلات 
آکادمیک دارد و فوق لیس��انس نمایش اس��ت را با یک آدمی که 
مث��لا متالوژی خوانده مقایس��ه کنید، حقوقهایش��ان را کنار هم 

بگذارید و بعدا به جواب خیلی از سوالات می رسید.

 به عنوان بازیگری که در تئاتر سابقه هنری خوبی دارید، 
فکر می کنید موفق ش��دن در تئاتر بیش��تر تکنیک و خلاقیت 

فردی است یا دانش و سواد آکادمیک؟
همه چیز با هم اس��ت، زیستن، زیستن و زیستن مهمترین کمک 
را به بازیگر می کند، هرچقدر بیش��تر زندگی کرده باش��ید بازیگر 
بهتری هستید و هرچقدر بیشتر رمان خوانده باشید بازیگر بهتری 

هستید، همه اینها در کنار هم.

 »جنون محض« بازیگران خوبی دارد، این مسئله چقدر به 
بیشتر دیده شدن تئاتر کمک می کند؟

فک��ر می کنم مردم دیگر متوجه این ش��ده اند و تئاتری را دنبال 
می کنند که تئاتر خوبی باش��د و آنه��ا را جذب کند، تئاتری که 
متن خوبی داشته باشد و بازیگران آن چه سلبریتی و چه ناشناس 
بتوانن��د نقش خودش��ان را ب��ه بهترین نحو ممک��ن روی صحنه 
باورپذی��ر اجرا کنند، یک مقدار آن دوران س��لبریتی ها در تئاتر 

سر آمده است.

 محمد صدیقی مهر: 

تئاتر آدم را از خیلی چیزها در زندگی محروم می کند  
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»وان��کا« در جای��گاه فیلم��ی خانوادگی برای تعطی��لات پیش از 
کریسمس با فروش افتتاحیه بیش از ۱۴ میلیون دلاری به عنوان 
فاتح گیش��ه سینما های آمریکا معرفی شد. پیش درآمد »چارلی و 
کارخانه شکلات سازی« با دریافت نمره »منفی آ« از سینمااسکور 
و پ��س از فروش ۱۴/۴ میلی��ون دلاری در روز جمعه )اولین روز 
نمایش در س��ینما های آمریکا( به سمت افتتاحیه ۳٨-۳٧ دلاری 
گام برم��ی دارد. س��ینمارو های زن زیر ۱٨ س��ال ک��ه ۱۱ درصد 
مخاطبان فیلم را تشکیل می دهند به فیلم نمره »مثبت آ« دادند 
و زی��ر ۲۵ س��اله ها )۳۶ درص��د مخاطبان( نم��ره  »آ« را در نظر 
گرفتند که نتیج��ه ای فوق العاده برای اثری موزیکال به حس��اب 
می آید. خروجی های پس��ت ترک با چهارونیم ستاره برای »وانکا« 
کماکان عالی عمل می کن��د و ٨۵ درصد فیلم را در صندوق های 
برت��ر ق��رار داده اند و ۶۴ درص��د آن را قطعا و صراحتا پیش��نهاد 
می دهن��د. کودکان زیر ۱۲ س��ال فیلم را بس��یار پس��ندیده اند و 
والدین نیز به فیلم ۵ س��تاره اعط��ا کرده اند. پیش درآمد »عطش 

مب��ارزه«، »عطش مبارزه: تصنیف پرندگان آوازخوان و مارها«، به 
کارگردانی فرانسیس لاورنس کماکان در جذب سینمارو ها موفق 
عمل می کن��د و در پایان هفته پنجم اکران، ۶ میلیون دلار دیگر 
به حس��اب خود واریز کرد و فروش کلی خود را به بیش از ۱۴۵ 

میلیون دلار رساند. 
فیلم »داس��تان آمریکایی« محصول آمازون به کارگردانی »کورد 
جفرس��ون« و با بازی »جف��ری رایت« و »ایس��ا ری آ« با فروش 
۱۲۱ هزار دلاری به س��مت ف��روش س��ه روزه ۲۱9 هزار دلاری 
گام بر م��ی دارد. ف��روش محص��ول دیگ��ر آمازون، »س��التبورن« 
ب��ه کارگردانی »امرال��د فنل« و با بازی س��تارگان جوانش »بری 
کی��وگان« و »جیکوب الوردی« که دو نام��زدی گلدن گلوب نیز 
به دست آورده، از ده میلیون دلار عبور کرد. »موجودات بیچاره« 
ب��ه کارگردان��ی »یورگ��وس لانتیموس« ب��ا افزایش س��الن های 
س��ینمای نمایش دهنده این فیلم ف��روش خود را بالا برد و موفق 
ش��د نزدیک ب��ه ۵٠٠ هزار دلار بفروش��د و پیش بینی می ش��ود 

فیلم در س��ه روز نخس��ت اکران خود بیش از ی��ک میلیون دلار 
به دس��ت آورد. ای��ن فیلم با بازی »اما اس��تون«، »مارک روفالو« 
و »ویل��م دف��و« نامزد هفت جایزه گلدن گل��وب از جمله بهترین 
فیل��م کمدی یا موزیکال اس��ت. درام  »آ بیس و چهار« با عنوان 
»منطق��ه م��ورد نظر« ب��ه کارگردان��ی »جاناتان گلی��زر« که در 
جش��نواره کن درخش��یده بود و در فهرس��ت فیلم های منتخب 
بسیاری از مجلات و منتقدان حضور داشت ۵٨ هزار دلار فروخت 
 و انتظار می رود فروش س��ه روز نخس��ت فیلم به ۱۴۳ هزار دلار 

برسد.
 تمام��ی فیلم ها این هفته بی��ش از ٨٠ میلیون دلار فروختند که 
رش��د ۱۳ درصدی نسبت به هفته گذشته را نشان می دهد. هفته 
پیش تنها انیمیش��ن »پسرک و ماهی خوار« به کارگردانی »هایائو 
میازاکی« اکران گسترده ای داشت. به گزارش باشگاه خبرنگاران، 
این عدد در مقایسه با سال گذشته که فیلم »آواتار: راه آب« روی 

پرده سینما ها بود افت ۴٧ درصدی را تجربه می کند.

 رض��ا صفایی پور مع��روف به طوف��ان بازیگر 
پیشکسوت سینما عصر روز یکشنبه ۲۶ آذرماه 
در سن ٧۴ س��الگی پس از چندسال مبارزه با 
بیماری پارکینس��ون در منزل خود درگذشت. 
وی فعالی��ت خود را به صورت جدی در س��ال 

۱۳۴۲ آغاز کرد و به عنوان ورزش��کار بدل کار 
در فیل��م »ترس و تاریکی« محمد متوس��لانی 
حضور یاف��ت. »میرزا کوچک خ��ان« ، »فصل 
خاکستری«، »شکار در شب«، از آثار دیگر این 

هنرمند است.ایسنا 

»رای��ان رینول��دز« و »چانین��گ تات��وم« در 
فیلم با نام »فش��ار مصیبت« جل��وی دوربین 
می روند که داس��تانی خاص دارد. تیم ۲ نفره 
آرون و آدام ن��ی برای کارگردانی این اکش��ن 
منحصربه ف��رد که بهار آین��ده کلید می خورد، 
انتخاب ش��ده اند. در داستان »فشار مصیبت«، 
»رینولدز« و »تات��وم« در نقش ۲ برادر ظاهر 
می ش��وند که باید یک مش��کل اساسی را بین 
خ��ود حل کنن��د. یکی از این ۲ قب��ل از این، 
از کارآگاه��ان موف��ق اداره پلیس لس آنجلس 
بوده اند که بعد از بازنشس��تگی، به عنوان یک 
کارآگاه خصوصی فعالی��ت می کند... »برادران 
نی« فعلا مشغول انجام اصلاحاتی در فیلمنامه 
هستند، تا نظرات ۲ بازیگر اصلی فیلم در آن ها 
گنجانده ش��ود. فیلمنامه اصیل و غیراقتباسی 
فیل��م را این ۲ ب��رادر با هم نوش��ته اند. هنوز 

معلوم نیست »فش��ار مصیبت« را چه کمپانی 
یا شرکت فیلمسازی تولید خواهد کرد. در این 
میان، نام ۲ شبکه اینترنتی نتفلیکس و آمازون 
بیش��تر از بقیه سرمایه گذاران شنیده می شود. 
ب��ه گفته »رینولدز« فیلمنامه »برادران نی« از 
طراوت و تازگی خاصی برخوردار اس��ت که تا 
قبل از این مشابه آن در محصولات هالیوودی 
دیده نشده است. امیدوارم این فیلمنامه زمان 
س��اخت و روی پ��رده س��ینما هم ب��ه همان 
ان��دازه ای که روی کاغذ دیده می ش��ود جذاب 
باش��د و تماش��اگران را س��رگرم کند. ما این 
روزها نیازمند هوایی تازه در ژانر کمدی اکشن 
هستیم و فش��ار مصیبت می تواند ارائه کننده 
این نیاز باشد. »فش��ار مصیبت« برای نمایش 
 عمومی در پائیز س��ال جدید می��لادی آماده

 می شود./صبا 

کارگردان��ی  ب��ه  عی��ار«  »مهی��ار 
سیدجمال س��یدحاتمی مجموعه ای 
تلویزیونی اس��ت که ساخت آن برای 
شبکه دو س��یما از چندین ماه پیش 
آغاز ش��ده و قرار اس��ت نوروز و ماه 

 رمضان س��ال ۱۴٠۳ از این ش��بکه 
پخ��ش ش��ود. ای��ن روز ه��ا در یکی از 
لوکیشن های س��ریال در احمد آباد 
مس��توفی مش��غول تصویرب��رداری 

هستند./باشگاه خبرنگاران    

»ایزاب��ل آجانی« به ۲ س��ال حبس تعلیقی و 
۲۵٠ ه��زار ی��ورو جریمه نق��دی در دادگاهی 
در پاری��س محکوم ش��د. »آجان��ی«، یکی از 
معتبرتری��ن بازیگران زن فرانس��وی به دلیل 
اقام��ت دایم در پرتغال بین س��ال های ۲٠۱۶ 
تا ۲٠۱٧ برای اجتن��اب از پرداخت ۲۳۶ هزار 
یورو مالیات، واریز ۱۲٠ هزاریورو به حس��ابش 
در آمری��کا ب��دون اع��لام آن و مخفی کردن 
کمک مالی ۲ میلیون یورویی مجرم ش��ناخته 
ش��د. »اولیویه پاردو« وکی��ل آجانی که برای 
فیلم های »کامیل کلودل« و »داستان آدل ه« 
نامزد جایزه اسکار ش��ده بود، به ورایتی گفت 
»آجانی« این ادعاها را رد کرده و درخواس��ت 
تجدیدنظر خواهد کرد. در ماه اکتبر، دادستان  
مالی خواستار حکم تعلیقی ۱٨ ماهه علاوه بر 
۲۵٠ هزار یورو جریمه شده بود، اما در نهایت 

دادگاه مجازات بیش��تری ب��رای این بازیگر در 
نظر گرفت. وکی��ل وی افزود: »ایزابل آجانی« 
نتوانست در دادگاه شرکت کند و ما درخواست 
تغییر زمان برگ��زاری دادگاه را دادیم، اما آنها 
اجازه ندادن��د. تحقیقات در مورد کلاهبرداری 
مالیاتی در س��ال ۲٠۱۶ پس از ظاهر شدن نام 
»آجانی« در اس��ناد پاناما آغاز ش��د. »آجانی« 
همچنی��ن به دلی��ل مخفی نگه داش��تن صدها 
هزار دلار درآمدهای��ش از اکتبر ۲٠۲٠ تحت 
تحقیقات رس��می بوده اس��ت. این تحقیقات 
از ش��کایت توس��ط یکی از هم��کاران تجاری 
س��ابق وی در سال ۲٠۱۵ شروع شد. با وجود 
این ک��ه این بازیگر ۶٨ س��اله آش��فتگی های 
حقوقی مداومی در س��ال های اخیر داشته اما 
 همچن��ان در نقش های متعددی ظاهر ش��ده

 است./مهر

»سامر ابودقه« تصویربردار، روز جمعه هنگام گزارش بمباران قبلی 
مدرس��ه ای که به عنوان پناهگاه آوارگان در جنوب نوار غزه مورد 
اس��تفاده قرار می گرفت، بر اثر حمله هواپیمای بدون سرنش��ین 
جان باخت. الجزیره گفت: پهپادهای اس��رائیلی موشک هایی را به 
س��مت مدرسه ش��لیک کردند که »ابودقه« به جراحات مرگباری 
دچار شد و بررسی جزئیات این حادثه ممکن نبود. این شبکه در 
بیانیه ای اعلام کرد: »ش��بکه یک گروه کاری مشترک متشکل از 

تیم حقوقی بین المللی و کارشناس��ان حقوقی بین المللی تشکیل 
داد که به طور مشترک روند تشکیل پرونده جامع را برای ارائه به 
دادس��تان دادگاه آغاز خواهند کرد.« »ابودقه« بر اثر حمله هوایی 
اس��رائیل به نزدیکی مدرسه فرحانه در شهر خان یونس در جنوب 
ن��وار غزه مجروح ش��ده بود اما نظامیان اس��رائیلی اجازه اقدامات 
اولیه پزش��کی را ب��رای او ندادند و این فیلمب��ردار خبری پس از 
انتقال به بیمارس��تان جان باخت. »ابودقه« پس از مجروحیت بر 

اثر بمباران ارتش اس��رائیل درحالی در مدرسه فرحانه پناه گرفته 
ب��ود که آمبولانس ها ب��ه دلیل محاصره منطقه توس��ط نظامیان 
اسرائیلی موفق به انتقال به موقع او به بیمارستان نشدند. تیم های 
کمک های اولیه نیز برای س��اعت ها اج��ازه ورود به این منطقه را 
نداشتند. به گزارش ایسنا به نقل از گاردین، منابع محلی نیز اعلام 
کرده اند سه کارمند دفاع مدنی که مشغول مداوای آوارگان ساکن 

در مدرسه مذکور بودند هم طی بمباران اسرائیل جان باخته اند.

سخنگوی پزشکی قانونی لس آنجلس روز جمعه علت درگذشت 
»متیو پری« بازیگر س��ریال »فرندز« را »اثرات شدید کتامین« 
اعلام کرد. همچنین عوامل مؤثر در مرگ بازیگر »فرندز« غرق 
شدن، بیماری سرخرگ کرونری و اثرات بوپرنورفی بوده است. 
جسد ستاره ۵۴ ساله سریال »فرندز« در بیست و هشتم اکتبر 
در خانه اش در لس آنجلس پیدا ش��د. به گفته پزشکی قانونی، 

مرگ او تصادفی بوده است./ایسنا 

مستند »داس��تان بارانی« به نویس��ندگی و کارگردانی حسین 
نژادموس��ی و تهیه کنندگی مجتبی احس��انی و هاشم مسعودی 
ام��روز ۲٧ آذرماه همزمان با اولین روز از هفدهمین جش��نواره 
بین المللی »سینماحقیقت« در پردیس سینمایی چارسو رونمایی 
می ش��ود. »داستان بارانی« درباره مردی ست که زندگی اش را از 
راه صافکاری می گذراند اما مسایلی در گذشته او باعث شده است 

در شرایط روحی و جسمی حادی قرار بگیرد.../برنا 

»س��وگواره یاس«، ویژه برنامه ای به مناسبت 
ایام ش��هادت حضرت زهرا )س( اس��ت که به 
هم��ت کانون تئات��ر دین��ی اداره کل هنرهای 
نمایشی و با همکاری انجمن هنرهای نمایشی 
ایران، از ۲۵ تا ۲٧ آذر در محوطه باز تئاتر شهر 
در حال برگزاری است. ابوالفضل میرزااحمدی، 
تعزیه خوان پیشکس��وت شهرس��تان شهریار و 
عضو هیئت تعزیه قمر بنی هاش��م )ع( در این 
سوگواره با اجرای س��ه مجلس تعزیه »جنگ 
خن��دق«، »ش��هادت حض��رت زه��را)س(« و 
»جن��گ اح��د« حض��ور دارد. میرزااحم��دی 
درباره مجالس��ی که در »سوگواره یاس« اجرا 
می کند، گفت: »ما برای این برنامه، س��راغ دو 
مجل��س غریب تعزیه از جمله »جنگ خندق« 
و »جنگ اح��د« یا همان »ش��هادت حضرت 
حمزه« رفتیم. مجلس »شهادت حضرت زهرا 
)س(« را ه��م به دلیل ارتباط مس��تقیم با این 
ای��ام انتخاب کردیم.« ای��ن تعزیه خوان افزود: 
»مجل��س تعزیه »جنگ اح��د«، جزو مجالس 
دیدن��ی و غریبی اس��ت که ما س��ال ها پیش 
در محضر زنده یاد اس��تاد هاش��م فیاض آن را 
اج��را کردیم ام��ا در حال حاضر زی��اد خوانده 
نمی ش��ود. این مجلس به رشادت های حضرت 
حم��زه سیدالش��هدا و حض��رت عل��ی )ع( در 
جنگ احد اش��اره دارد. در این جنگ، شمشیر 
امیرالمومنی��ن می ش��کند و او بدون س��لاح و 
با دس��ت خالی ب��ه ادامه مب��ارزه می پردازد و 
بی��ش از 9٠ زخم برمی دارد. اینجاس��ت که از 
 جانب خداوند شمش��یری به ن��ام ذوالفقار به

 امام علی )ع( سپرده می شود.« او در واکنش به 
اینکه »چرا بیشتر از مجالس مرتبط با زندگی 
حضرت فاطمه )س( برای اجرا انتخاب نش��ده 
اس��ت؟«، پاس��خ داد: »مجال��س تعزیه زیادی 
مرتبط با زندگی حض��رت فاطمه )س( وجود 

دارد، ام��ا در محوطه باز تئاتر ش��هر که محل 
گذر بس��یاری از مردم اس��ت، نمی توان هرنوع 
تعزیه ای را اجرا کرد. با توجه به فضای اجرایی 
و مخاطب��ان، م��ا دو مجلس غری��ب »جنگ 
خندق« و »جن��گ احد« را انتخ��اب کردیم، 
چراک��ه مردم به مجالس��ی که بعُد نمایش��ی 
آن ها بیش��تر باش��د، علاقه نش��ان می دهند و 
ما باید به مخاطب نیز توجه داش��ته باش��یم.« 
میرزااحم��دی ادام��ه داد: »همچنین خواندن 
مجالس مرتبط با فاطمیه، زمان بیشتری برای 
آماده ش��دن گروه های تعزیه نیاز دارد، چراکه 
ای��ن مجالس در طول س��ال کمتر مورد توجه 
قرار می گیرند و برای برنامه های مناسبتی باید 
زمان و فرصت ب��رای پرداختن به آن ها وجود 
داشته باشد. علاوه بر این برخی از این مجالس 
در فض��ای باز قابلیت اجرای��ی کمتری دارند و 
 بهتر اس��ت در فضایی مانند حس��ینیه خوانده

شوند.«
 این تعزیه خوان پیشکسوت با تقدیر از مدیران 
هن��ری و فرهنگی توضیح داد: »خوش��بختانه 
طی س��ال های اخیر با توجه به علاقه و ارادت 
وزیر محترم وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامی 
و همچنی��ن مدیریت محترم اداره کل هنرهای 
نمایشی به خاندان پیامبر و همچنین هنرهای 
نمایشی ایرانی، تعزیه بیش از پیش مورد توجه 
قرار گرفته و این برنامه ها باعث ارتباط بیش��تر 
مردم با هنر تعزیه شده است.« به گزارش ایران 
تئاتر، او در پایان سخنانش گفت: »ما نیازمند 
حمایت بیشتر مدیران هنری هستیم. قطعا اگر 
فضای مش��خصی برای اجرای همیشگی تعزیه 
وجود داش��ته باش��د، می توان در طول س��ال 
ب��ه اجرای این هنر ایران��ی و دینی پرداخت و 
مخاطبان بیشتری را نیز با خود همراه خواهد 

کرد.«

فیل��م جدی��د »قاتلان م��اه کامل« س��اخته 
»مارتین اسکورس��یزی« ک��ه تاکنون در چند 
فهرست س��الانه از جمله نظرس��نجی ایندی 
وایر از ۱۵٨ منتقد بین المللی و جوایز س��الانه 
هیات ملی نق��د آمریکا به عنوان بهترین فیلم 
س��ال انتخاب شده، از س��وی انجمن منتقدان 
آن لای��ن فیلم نیوی��ورک نیز جای��زه بهترین 
فیلم س��ال را کس��ب کرد. این فیلم نخستین 
نمای��ش جهان��ی خ��ود را در می��ان تمجی��د 
منتقدان در جش��نواره کن امسال تجربه کرد 
و نم��ره س��ینمایی آن همت��راز با آث��ار موفق 
اسکورس��یزی از جمل��ه »رفق��ای خ��وب« و 
»رفتگان« اس��ت. ای��ن فیل��م ۲٠۶ دقیقه ای 
برگرفته از کتاب پرفروش غیرداس��تانی نوشته 
»دیوید گرن« با همین عنوان و فیلم نامه ای از 
»اسکورس��یزی« و »اریک راث« ساخته شده 
و روایتگر داس��تان قتل چندین نفر در منطقه 
نفت خیز اوس��یج در اوکلاهاما در دهه ۱9۲٠ 
اس��ت. در این فیلم »لئوناردو دی کاپریو« در 
نقش »ارنس��ت برکه��ات« ب��ازی می کند که 
خواهرزاده یک دامدار قدرتمند به نام »ویلیام 
هیل« ب��ا نقش آفرینی »رابرت دنیرو« اس��ت. 

»لیلی گلداس��تون« نیز در نقش همسر »دی 
کاپریو« بازی می کند. »قاتلان ماه کامل« یکی 
از ش��انس های اصلی اس��کار ۲٠۲۴ محسوب 
می ش��ود. اما در سایر بخش های جوایز انجمن 
منتق��دان آنلاین نیوی��ورک، جای��زه بهترین 
کارگردان��ی به کریس��توفر نولان ب��رای فیلم 
»اوپنهایمر« رس��ید و این فیلم جایزه بهترین 
بازیگ��ر مرد )کیلین مورف��ی(، جایزه مجموعه 
بازیگ��ران و جایزه بهترین فیلمبرداری )هویته 
فن هویتما( را هم دریافت کرد. فیلم »آناتومی 
یک سقوط« ساخته ژوستن تریه جایزه بهترین 
بازیگر زن )س��اندرا هولر(، بهترین فیلمنامه و 
بهترین فیلم بین المللی را از آن خود س��اخت. 
»داوینه ج��وی رندولف« جایزه بهترین بازیگر 
زن مکمل را ب��رای »به جاماندگان« و »مارک 
رافلو« جایزه بهترین بازیگر مرد مکمل را برای 
»آدم های بیچاره« گرفتند. به گزارش ایس��نا، 
جایزه بهترین مس��تند به »خاطرات ابدی« و 
جایزه بهترین انیمیش��ن ب��ه »مرد عنکبوتی« 
تعلق گرفت و »س��لین س��ونگ« ه��م جایزه 
بهتری��ن کارگردان اول را ب��رای »زندگی های 

گذشته« کسب کرد.

دو منتق��د معروف هالیی��ود ریپورتر، هر کدام 
فهرس��تی از فیلم های��ی را که ب��ه گمان آن ها 
بدترین فیلم های س��ال ۲٠۲۳ هستند معرفی 
کردند. »اوُن گیلبرمن« منتقد هالییود ریپورتر 
در فهرس��ت خود از ۵ فیلم بد س��ال ۲٠۲۳، 
فیلم »روح زده-)Ghosted(« با بازی »آنا دی 
آرم��اس« و »کریس اوانز« را در رتبه نخس��ت 
ق��رار داده اس��ت. این کم��دی رمانتیک که از 
وبسایت راتن تومیتوز نمره پایین ۲۶ درصد از 
۱۱۶ منتقد را دریافت کرده، داستان پسری را 
روایت می کند که پس از یک روز به طور کامل 
ارتباط�ش با یک دختر قطع می ش��ود ولی از 
جایی که عاشق او شده بود به دنبالش می رود 
و ط��ی حوادث عجیب و غریب دختر او را پیدا 
می کند و متوجه می شود که او یک شخصیت 
مهم است. در رتبه دوم بدترین فیلم های سال 
۲٠۲۳ ب��ه انتخ��اب این منتق��د فیلم معروف 
»اس��تروید سیتی« یا »شهر سیارکی« ساخته 
وس اندرسون قرار دارد که امسال در نخستین 
نمای��ش جهانی خود در بخش مس��ابقه اصلی 
جش��نواره ک��ن رونمایی ش��د. در رتبه س��وم 
 Your( »این فهرس��ت »جای تو یا جای من

Place or Mine( ب��ه کارگردان��ی »آل��ن 
براش مک کینا« قرار دارد که در آن بازیگرانی 
همچ��ون ریس ویترس��پون، اش��تون کوچر و 
جس��ی ویلیامز نقش آفرینی کرده اند. »مجیک 
 Magic Mike Last(-جادویی:آخرین رقص
 Heart of(-س��نگی »قل��ب  و   »)Dance
Stone(« ه��م رتبه های چه��ارم و پنجم این 

فهرست را به خود اختصاص داده اند.
»پیت��ر دبرو« دیگ��ر منتقد مع��روف هالییود 
ریپورت��ر هم فیلم »وینی دپو: خون و عس��ل« 
را به عنوان بدترین فیلم س��ال ۲٠۲۳ انتخاب 
 »)Carmen(-کرده و فیلم موزیکال »کارمن
ب��ه کارگردانی بنژامان میلپیه را که در س��ال 
۲٠۲۲ منتش��ر شد و نخستین بار در جشنواره 
بین الملل��ی فیلم تورنت��و ۲٠۲۲ به روی پرده 
س��ینما رفت در رتبه دوم قرار داده اس��ت. به 
گزارش ایس��نا، در رتبه های سوم تا پنجم این 
 The(-فهرس��ت هم فیلم  ابرقهرمان��ی »فلش
 »)Paint(-کمدی درام »نقاش��ی ،»)Flash
به نویس��ندگی و کارگردانی بریت مک آدامز و 
 Caligula: The(-کالیگ��ولا: آخری��ن کات«

Ultimate Cut(« قرار گرفته اند.

 »باربارا استرایسند« پنجاه و نهمین چهره ای شد 
که بالاترین جای��زه را به عنوان ادای احترامی از 
س��وی انجمن بازیگران دریافت می کند. جایزه 
یک عمر داستاورد زندگی انجمن بازیگران آمریکا 
که برای دس��تاوردهای ش��غلی و دستاوردهای 
بشردوس��تانه اه��دا می ش��ود، امس��ال »باربارا 
استرایس��ند« را به عن��وان دریافت کننده خود 
انتخاب کرد. این تجلیل در سی امین دوره اهدای 
جوایز سالانه انجمن بازیگران سینما از استرایسند 
صورت می گیرد که ش��نبه ۲۴ فوریه )۵ اسفند( 
در لس آنجلس برگزار می ش��ود. جایزه دستاورد 
زندگی انجمن بازیگران به بازیگری تعلق می گیرد 
که با آثارش از بهترین ایده آل های حرفه بازیگری 
حمایت  کرده اس��ت. این خواننده و هنرپیش��ه 
برنده ۲ جایزه اسکار، ۱٠ گرمی، ۵ جایزه امی، ۳ 
جایزه پیبادی و یک جایزه تونی و شماری جوایز 
دیگر است. »استرایسند« همچنین چندین فیلم 
از جمله »ینتل«، »شاهزاده جزر و مد« و »آینه 
دو چه��ره دارد« را کارگردان��ی کرده که همگی 

نامزد دریافت جوایز اس��کار شدند. »فرن درشر« 
رییس انجمن بازیگران از باربارا استرایس��ند به 
عنوان یک نماد و اس��تعداد بی نظیر یاد کرد که 
درخش��ش خود را در تار و پود صنعت سرگرمی 
بافت��ه و از اولین روزهایی که تماش��اگران را در 
برادوی مجذوب خود کرد تا نقش های فراموش 
نشدنی اش در فیلم های کلاسیک سینمایی مانند 
»دختر بامزه« و »س��تاره ای متولد شده است« 
با ش��خصیت هایش با اصالت زندگی کرده است. 
وی اف��زود: او ی��ک نماد عظیم ب��ا اخلاق کاری 
توقف ناپذیر اس��ت که در هر مرحله از سفر خود 
تکامل می یاب��د و برای میراث مان��دگارش از او 
تجلیل می کنیم. »استرایسند« ٨۱ ساله درباره 
ای��ن جایزه گفت: از زمانی که دختر جوانی بودم 
که در سینما لوو کینگز در بروکلین نشسته بودم، 
آرزو داش��تم یکی از آن بازیگرانی باشم که روی 
پ��رده می دیدم. به گزارش مهر به نقل از ورایتی، 
»استرایسند« به تازگی کتاب خاطرات خود را با 

عنوان »نام من باربارا است« منتشر کرده است.

با همت گروه هنری »لومینارت« و موسسه هنری »بلوم آرت« 
کشور هلند، نمایش��گاه مجازی هنرهای تجسمی با حضور ٧٠ 
هنرمند ایرانی و 9٠ اثر در رشته های نقاشی، عکاسی، مجسمه 
س��ازی، دیجیت��ال آرت، کالیگرافی، پتینه و صنایع دس��تی با 
کیوریت��وری مینا عالی پور هنرمند تجس��می از ۲۵ آذر افتتاح 
 شد و تا ۱ دی ماه علاقمندان از سرتاسر دنیا می توانند به شکل 

واقعیت مجازی از این نمایشگاه بازدید کنند./خبرآنلاین

»داستانبارانی«در»چارسو«

شبیهخوانینیازمندحمایتبیشترمدیرانهنریاست

»قاتلان«بهاسکارنزدیکمیشوند

فیلمهاییکهبهتراستنبینید

»باربارااسترایسند«جایزهمیگیرد

»سمفونیرنگ«افتتاحشد »کتامین«»پری«راکشت
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معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و تجارت از برنامه 
تولید خودروبرقی در ۶ خودروسازی کشور با همکاری شرکت های 
چینی خبر داد و گفت: باتری لیتیومی این خودروها در داخل تولید 

خواهد شد. 
معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت گفت: ۶ خودروساز کشور 
اعم از دو خودروســاز بزرگ و خودروسازان در بخش خصوصی بر 
اســاس برنامه راهبردی ۲۵ســاله میان ایران و چین با همکاری 

شرکت های چینی خودروهای برقی تولید می کنند. 
وی ادامه داد: اکنون ذهنیتی ایجاد شده که خودرو برقی آماده وارد 
می کنیم و فقط شبکه پشتیبان آن را در کشور ایجاد می کنیم، این 
در حالی است که ما نمی خواهیم صرفاً در حوزه خودروهای برقی، 
مونتاژکار یا صرفاً واردکننده باشیم، بلکه با یک برنامه مشترک قصد 
داریم خودرو برقی تولید کنیم و همین امر زمینه رقابتی و صنعتی 

شدن محصول را فراهم می کند. 
منطقی در خصوص ایستگاه های شارژ خودروهای برقی گفت: برای 
تامین انرژی خودروهای برقی در ایســتگاه های شــارژ، از ظرفیت 

نیروگاه های خورشیدی و بادی نیز بهره برداری می شود. 
معــاون صنایع حمل و نقــل وزارت صنعت، معــدن و تجارت در 
خصوص قطعات خودروهای برقی نیز گفت: برنامه ریزی شــده تا 
هزار شــرکت دانش بنیان قطعات خودروهای برقی را بسازند و در 
شمارگان )تیراژ( بالا اجزای مختلف آن را به صورت تخصصی تولید 

کنند. 

<کارخانهتولیدباتریلیتیومایجادمیشود
معاون صنایع حمل و نقــل وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
اکنون یک کارخانه برای تولید باتری لیتیوم توسط شرکت مپنا در 
حال ایجاد است که باید توسعه داده شود تا اقدام به ساخت باتری 

لیتیوم برای همه خودروسازان کند. 
وی به قراردادهای فناورانه کشــورهای پیشــرفته با چین اشــاره 
کرد و گفت: برخــی واردات خودرو برقی از چیــن را بدون توجه 
به راهبردهــای وزارت صمت مورد نقد قــرار داده اند در حالی که 
کشورهای پیشرفته هم با ســازندگان چینی قراردادهای فناورانه 

منعقد می کنند. به عنوان نمونه شرکت فولکس واگن آلمان اخیراً 
برای ایجاد یــک کارخانه باتری لیتیوم قــرارداد انتقال فناوری با 

سازنده چینی منعقد کرد. 
منطقی اضافه کرد: هر خودروســاز به صــورت راهبردی باید ۵۰ 
درصد قطعات کلیدی را تولید کند یا اینکه خودروسازان داخلی با 
سازندگان خارجی در قالب مرکز تحقیقات مشترک فعالیت کنند. 

وی با اشاره به اینکه از نظر طراحی محصول توانمند هستیم گفت: هم 
اکنون ۲ خودروساز بزرگ داخلی و خودروسازان خصوصی نمونه های 
خودروهای برقی تولید کردند. ضمن اینکه از ۱۰ سال پیش برنامه های 
خوبی در مپنا و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری در حوزه 
برقی سازی خودروها شروع شده و در بخش های تخصصی نیز توانایی 

خوبی داریم که باید از این ظرفیت بهره مند شویم. 
به گزارش مهر؛ معــاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با اشاره به سفر معاون اول ریاست جمهوری به چین تاکید 
کرد: بحث برقی سازی خودرو در قالب برنامه راهبردی ۲۵ساله انجام 

شده و به صورت همه جانبه پیگیری می شود. 

یک کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه لایحه بودجه ۱۴۰۳ اتکای 
خیلی بالایی بــه درآمدهای پایدار دارد، گفت: دولت و هم مجلس 
باید از تراز بودجه به شدت مراقبت کنند تا به سمت کسری بودجه 
ســوق پیدا نکند و تغییرات نمایندگان در بودجه نباید ســاختار و 
اســاس آن را به هم بریزد.  اصغر بالســینی در مورد لایحه بودجه 
سال آینده، اظهار کرد: کلیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ در شرایطی 
توسط مجلس رد شد که این بودجه دارای ویژگی های قابل توجهی 

است که در لوایح بودجه سنوات قبل مشاهده نمی شد. 
وی با بیان اینکه دولت امسال برای اولین بار به صورت مجزا درآمدها 
و هزینه های لایحه بودجه را به مجلس ارائه می کند، افزود: این اقدام 
منطقی است تا کسری بودجه در اقتصاد شکل نگیرد تا تبعات ناشی 
از کســری بودجه خصوصاً پولی شدن و تورم بعد از آن در اقتصاد 
ایجاد نشود، برای همین لازم است درآمدهای بودجه قابل اتکا باشد. 

<ایجاددرآمدهایموهومدربودجهسببکسریبودجهمیشود
این کارشــناس اقتصادی تاکید کرد: در سنوات گذشته بعضا این 
گونه بود که درآمدهای موهوم و غیر قابل تحققی در قوانین بودجه 
گنجانده می شد تا هزینه هایی که نمایندگان مجلس به دنبال انجام 
آن بودند، تامین شود. این درآمدهای موهوم و غیر قابل اتکا سبب 
بروز و ظهور کسری بودجه می شد که در نهایت آثار آن را در اقتصاد 

مشاهده می کردیم. 

<هزینههایبودجهبایدبراساسدرآمدهایواقعیباشد
بالســینی گفت: امسال دولت اعلام کرد که ابتدا درآمدهای بودجه 
باید به دقت بررسی و درآمدهای قابل اتکایی دیده شود و بعد از آن 
هزینه های مبتنی بر این درآمدها در بودجه گنجانده بشــود. وقتی 
درآمدهای بودجه به درســتی دیده شود، طبیعتاً هزینه هایی مورد 

توجه قرار می گیرد که ضروری و لازم است. 
وی با اشــاره به اینکه امســال، ســال برگزاری انتخابات مجلس 
شورای اسلامی است، تصریح کرد: طبیعتاً در چنین سالی تقاضای 
نمایندگان برای افزایش هزینه های مختلــف بودجه افزایش پیدا 

می کند. 
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: اگر این مســئله به دقت مورد 
توجه قرار نگیرد، می تواند دارای آثار ســوء گسترده ای خصوصاً در 
مورد کســری بودجه باشد. از این حیث این نگرانی وجود دارد که 
تقاضاهای گسیل شــده از سمت مجلس برای موضوعات مختلف 

سبب کسری بودجه شود. 

<دولتومجلسبایدازترازبودجهبهشدتمراقبتکنند
بالسینی گفت: مقام معظم رهبری به صراحت یک بار کسری بودجه 
را »امّالخبائث« نامیده بودند؛ وقتی چنین تعبیری وجود دارد یعنی 
هم دولت و هم مجلس باید از تراز بودجه به شــدت مراقبت کنند 
تا به ســمت کسری بودجه سوق پیدا نکند. در چنین شرایطی هر 

اقدامی که باعث بار مالی گسترده ای بر بودجه باشد، طبیعتاً سبب 
کسری بودجه خواهد شد. 

<اتکایدولتبهدرآمدهاینفتیدرلایحهبودجه۱۴۰۳کاهشیافتهاست
وی بــا تاکید بر اینکــه در لایحه بودجه ۱۴۰۳ اتــکای دولت به 
درآمدهای نفتی کاهش یافته است، اظهار داشت: لایحه بودجه سال 
آینده اتکای خیلی بالایی به درآمدهای مالیاتی و اساساً درآمدهای 
پایدار دارد تا بــه درآمدهای ناپایداری مثل درآمدهای نفتی که با 

نوسانات قیمت نفت دچار تغییر می شود. 
این کارشــناس اقتصادی اضافــه کرد: روی لایحــه ای که دولت 
می نویسد چه لوایح بودجه و چه سایر لوایح، کار کارشناسی عمیقی 
انجام می شــود اما اگر این لوایح در مجلس دچار تغییرات شــود و 
ساختار و اســاس آن به هم بریزد، طبیعتاً دیگر نمی توان اسم آن 
را لایحه گذاشت. این نکته بسیار مهمی است و همیشه این بحث 

وجود داشته است. 
به گزارش ایرنا؛ بالسینی توضیح داد: از این حیث باید مراقبت کرد 
تا چارچوبی که دولت به عنوان لایحه بودجه به مجلس تقدیم کرده، 
حفظ شود و اگر در مجلس تغییراتی صورت می گیرد؛ نخست باید 
مبتنی باشد بر اینکه به جای مطالبات محلی بتواند مطالبات ملی 
اقتصاد را پاسخ دهد و نکته دوم اینکه موضوع کسری بودجه هم به 

شدت مورد توجه کافی قرار داشته باشد. 
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معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی گفت: تا یک ماه و نیم دیگر 
پروژه ریلی ۱۶۲ کیلومتری رشت به آستارا آغاز می شود و تکمیل آن 

می تواند نقش عمده ای در کریدور شمال جنوب ایفا کند. 
شهریار افندی زاده در یک برنامه تلویزیونی با اشاره به پروژه های کلان 
وزارت راه و شهرسازی گفت: در وزارت راه و شهرسازی دو پروژه کلان 
وجود دارد یکی نهضت ملی مســکن با هدف ساختن چهار میلیون 
مسکن ظرف چهار ســال و موضوع دوم پروژه ایران راه یا به تعبیری 
پروژه ای که بتواند تقاطع کریدور شــمال به جنوب و شرق و غرب را 
متصل کند که ایران می تواند نقش عمده ای در این پروژه ایفا کند و در 
منطقه شکوفا بشود و یک ظرفیت بزرگ اقتصادی را برای کشورهای 

منطقه و همسایه ایجاد کند. 

<اهمیتطرحایرانراهبرایکشورهایمنطقهوجهان
وی با بیان اینکه وزیر راه و شهرسازی اردیبهشت امسال در اجلاس 
سه جانبه ایران، هندوستان و روســیه پروژه ایران راه را مطرح کرد، 
گفت: این پروژه می تواند ظرفیت بســیار زیادی را برای کشــورهای 
منطقه و کشورهای مهم جهان ایفا کند. ایران با ۱۵ کشور به صورت 
آبی یا خشــکی متصل اســت؛ همچنین کشــورهایی تحت عنوان 
کشورهای آسیای مرکزی داریم که در خشکی محصور هستند. با این 
پروژه تمام کشورهای آسیای مرکزی به راحتی می توانند به آب های 
آزاد متصل شوند. در کریدور شمال جنوب بحث روسیه به سمت ایران 
و هندوستان و بالاخص کشورهای آسیای مرکزی به کشورهای حوزه 
خلیج فارس و دریای عمان، مطرح اســت. از طرف دیگر محور شرق 
به غرب، چین به سمت اروپا می تواند نقش عمده ای را برای ظرفیت 

مهمی که در ایران وجود دارد ایفا کند. 
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی ادامــه داد: برای این هدف، 
سه کار عمده قرار شد انجام بشود؛ یکی پروژه های زیرساختی است، 
مســئولیت این کار با وزارت راه و شهرســازی اســت که پروژه های 
زیرساختی را برای این مســیر فراهم کند. در کریدور شمال جنوب 
پروژه های مهمی مطرح است و آن بحث محورهایی است که می تواند 
از شرق یا غرب دریای خزر باشد و همچنین پروژه هایی که می تواند 

در شرق ایران بین چابهار، زاهدان و سرخس و مشهد باشد. 
افندی زاده با طرح این پرســش که امروزه چرا در دنیا به کریدورهای 
ترانزیتی یا راهگذر ترانزیتی توجه می کنند؟ گفت: راهگذرها پایه ای 
هستند برای کریدورهای لجستیک، کریدورهای لجستیک به مراکزی 
می گویند که می تواند توزیع کالا را انجام بدهد، کریدورهای لجستیکی 
می توانند درنهایت تبدیل شوند به راهگذرهای تجاری و بعد می شود 
کریدورهای اقتصادی و بعد توســعه ای. برای همین تمام کشورهای 
دنیا که دنبال بسته های اقتصادی هستند، تلاش می کنند در موضوع 
حمل ونقل بــه بحث راهگذرها یا کریدورهــا بپردازند. راهگذرها در 
دنیا می تواند کشورها را به هم متصل می کند، منافع مشترک ایجاد 

می کند و در روان سازی و مسائل مختلف نقش دارد. 
وی با بیان اینکه ایران در دنیا بین کریدور شمال جنوب و شرق غرب 
یک تقاطع ایجاد کرده، افزود: ما پروژه های خیلی عمده ای را در ایران 
داریم که اگر با نگاه ترانزیتی به آن ها نگاه کنیم، اولویت های کشــور 
می شوند. ما مُدهای مختلف حمل ونقل داریم. به دلیل موقعیتمان و 
داشــتن بنادر در شمال یا جنوب، از حمل ونقل دریایی برخورداریم؛ 
بیــش از ۲۲۰ هزار کیلومتر راه را داریم که حــدود ۳۰ تا ۳۵ هزار 
کیلومتر راه های اصلی هستند؛ در بخش خشکی هم بحث حمل ونقل 
ریلی مطرح اســت. البته در بخش حمل ونقل ریلی اتصال پیوســته 
عمل می کند، یعنی قطار می تواند از مســیر ریلی بین کشــورهای 
مختلف حرکت کند، بازرسی ها به حداقل می رسد و سرعت می تواند 
به حداکثر خودش برســد، بنابراین به همین علت است که در ایران 

اولویت روی پروژه های ریلی گذاشته شده است. 

<پروژهرشت-آستاراازیکماهونیمدیگرآغازمیشود
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به پروژه رشت به 
آســتارا و عملیات اجرایی آن گفت: طراحی های این پروژه دارد تمام 
می شــود و از دولت روسیه برای این کار وامی گرفته شده و با توجه 
به موافقتنامه بین دو کشور، امیدواریم از ابتدای سال ۲۰۲۴ میلادی، 

یعنی حدود یک ماه ونیم دیگر این پروژه شروع شود. این پروژه ۱۶۲ 
کیلومتر اســت و حــدود ۳۰ تا ۴۰ درصد پل اســت و ما با تکمیل 
شدن این حلقه مستقیماً به جمهوری آذربایجان وصل می شویم، از 
جمهوری آذربایجان به روســیه و از روســیه به شمال اروپا؛ یعنی از 
شمال اروپا از طریق ریل به بندرعباس می آییم. این یعنی یک شبکه 
متصل شــده که می تواند نقش عمده ای را در کریدور شمال جنوب 

ایفا کند. 
افندی زاده با بیان اینکه پروژه رشت آستارا طبق برنامه پیش می رود، 
گفت: بعد از اینکه موافقتنامه در اردیبهشت ماه امضا شد، نزدیک به 
۸ ماه طراحی آن طول کشــید و ما طبق برنامه ای که داریم، تا پایان 
سال میلادی ۲۰۲۳ توافق اجرایی بین شرکتی که ایران معرفی کرده 
و شرکتی که روسیه معرفی کرده، صورت می گیرد و طراحی ها از سال 
بعد آغاز می شود. البته در این پروژه علاوه بر شبکه ریلی، تجهیزات و 
ناوگان هم در موافقتنامه وجود دارد. دولت روســیه هم به این پروژه 
خیلی علاقمند است، چون مسیری که انتخاب شده به نفع دو کشور 

است. 
وی با اشــاره به پروژه چابهار - زاهدان و یونســی- مشهد بیان کرد: 
چابهار بندری اســت که به دریای آزاد متصل است و می تواند با طی 
مسیر بسیار کوتاهی، به کشورهای آسیای مرکزی حتی افغانستان و 
کشــورهای دیگر متصل شود. این پروژه هم یکی از پروژه های کلان 
وزارت راه و شهرســازی اســت. از خود چابهار تا زاهدان حدود ۶۰۰ 
کیلومتر است که ۱۵۰ کیلومتر آن کاملًا افتتاح شده و ۴۵۰ کیلومتر 
دیگر ظرف یک سال و نیم تا دو سال آماده می شود. همچنین مسیر 
زاهدان به ســمت یونســی که راه آهن بافق به سمت مشهد را قطع 
می کند، حدود ۹۰۰ کیلومتر اســت که در خراسان جنوبی ریاست 
محترم جمهور کلنگ آن را زدند و آن هم جز پروژه های کلان وزارت 
راه و شهرسازی است، این مسیر بسیار کمک می کند که کشورهای 
آسیای مرکزی که کشورهای در حال رشد از نظر اقتصادی هستند به 

کشورهای حوزه خلیج فارس و دریای عمان وصل شوند. 

<توسعههمکاریهاباکشورهایهمسایه
معــاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی با تاکید بــر همکاری با 
کشــورهای همســایه بیان کرد: کشــور آذربایجان از طریق ایران 
می تواند به نخجوان وصل شــود، بنابراین یک پروژه ریلی از طریق 
آق بند به سمت جلفا وجود دارد و آذربایجان می تواند ترانزیتش را از 
داخل ایران عبور دهد و به نخجوان ببرد. پروژه بعدی شبکه ریلی را 
از طریق بندر کاســپین به رشت وصل می کند که امیدواریم تا عید 
تمام شــود، یعنی ما از طریق دریا حدود ۳۵ کیلومتر شــبکه ریلی 
داریم و بعد وصل می شــویم به رشت و رشت به شبکه ریلی کشور 
که بندرعباس اســت. شلمچه به بصره هم پروژه ای است که حدود 
۴۰ ســال است برای آن مذاکره می کنیم، این خط ریلی حدود ۳۵ 
کیلومتــر دارد و می تواند به راحتی ایران را به عراق وصل کند و بعد 

به سمت سوریه برود. 
افندی زاده درباره توســعه راه ها با کشور عراق بیان کرد: ما با کشور 
عراق سه پروژه داریم که دو تا از آن ها از قبل در برنامه بوده که یکی 
پروژه شــلمچه - بصره اســت و دیگری کرمانشاه به خسروی. پروژه 

دیگر، خط ریلی از سنندج به باشماق و اقلیم کردستان است. 
وی خاطرنشان کرد: در طرح جامع حمل ونقل که در حال تدوین است 

و امیدواریم ظرف چندماه آینده اولین نتایج آن ارائه شود، تقریباً بین 
تمام استان ها یا شبکه آزادراهی داریم یا شبکه بزرگراهی. تامین منابع 
شــبکه بزرگراهی جزو وظایف دولت است، در بحث آزادراهی طبق 
قانون مشــارکت بخش خصوصی برای سرمایه گذاری نیازمند است. 
تحول در حمل ونقل جاده ای جزو برنامه های آینده ماست، بالاخص 
توسعه به سمت غرب کشور و کشورهای ترکیه و کشور و پروژه های 
مختلفی هم برای این کار دیده شــده که باید در اولویت بندی تأمین 

منابع قرار گیرد. 
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی درباره نحوه سرمایه گذاری 
در پروژه های حمل ونقلی بیان کرد: وزارت راه قسمت فنی و اجرایی 
را بــه عهده دارد، تأمین منابع از دو محل می تواند اتفاق بیفتد، یکی 
از محل منابع دولتی و دوم از بخش ســرمایه گذاری بخش خصوصی 
است و ســرمایه گذاری خصوصی هم به دو قسمت تقسیم می شود، 
بخش داخلی و بخش خارجی. برای جذب ســرمایه گذاری خارجی، 
بســته هایی آماده شــده از طریق ســازمان ســرمایه گذاری، جذب 

سرمایه گذاری داخلی هم از طریق سازمان مدیریت انجام می شود. 

<تلاشبرایتوسعهناوگانریلیبااستفادهازتوانداخلوواردات
افندی زاده با بیان اینکه پس از موضوع زیرســاخت، موضوع نوسازی 
ناوگان اهمیت دارد، گفت: وقتی شــبکه را ساختیم، باید برای کامل 
شدن و توســعه ناوگان تلاش کنیم. در حال حاضر نزدیک به ۸۵ تا 
۹۰ درصد حمل ونقل ترانزیتی ما از طریق جاده اســت، ولی ما باید 
به سمت افزایش سهم حمل ونقل ریلی برویم، برای همین باید تعداد 
ناوگانمان در بحث ریلی بالاخص لوکوموتیو و واگن را افزایش دهیم. 
طبیعتاً از تولیدات داخل باید نهایت اســتفاده را کنیم و در کنار آن 
واردات انجام بدهیم. پیش بینی می کنیم در شبکه ریلی با کامل شدن 

این سیستم، می توانیم ظرفیت خوبی را ایجاد کنیم. 
وی با اشــاره به موضــوع حمل ونقل ترکیبی در دنیــا، اظهار کرد: 
اکنــون دیگر تنها به یک مُد توجه نمی کننــد و ما هم می توانیم از 
ظرفیت بنادرمان اســتفاده کنیم. در کنار این ها بحث های نرم افزاری 
مطرح اســت، یعنی عبور سریع کالا از مرزهای کشور. امروزه در دنیا 
پایانه ها فقط محل عبور هســتند و ما باید برویم به سمت استفاده از 
سیستم های الکترونیکی، یعنی وقتی کالا می خواهد توسط کامیون 
عبور کند، مدارکش از قبل باید چک شــده باشد و برای این کار نیاز 
اســت با تمام کشورها تفاهم نامه ها منعقد کنیم و تمام این اقدامات 
می تواند با هماهنگی و کامل شدن تجهیزات سخت افزاری انجام شود. 

<افزایشچشمگیرترانزیتکالاازابتدایسال
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی با تاکید بر موضوع تجارت 
به عنوان اقدام مهم دیگر، گفت: وقتی زیرســاخت ها آماده شد دیگر 
نقش تجارت مطرح اســت، یعنی ما باید مسیری را آماده کنیم که 
تجار از این موقعیت اســتفاده کنند و با اطمینان و امنیت و سرعت 
بالا و هزینه کم، کالایشــان را عبور بدهند. کما اینکه در هشت ماهه 
ابتدایی ســال ۱۴۰۲.۹. ۵ میلیون تن عبور کالای ترانزیت داشتیم 
که نســبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۱، نزدیک به ۳۰ درصد افزایش 
داشــته است و امیدواریم تا پایان ســال این عدد به ۱۳ تا ۱۳ و نیم 
میلیون تن برسد؛ البته در برنامه هفتم این عدد به مقدار ۵۰ میلیون 

تن هدف گذاری شده است. 
به گزارش مهر؛ افندی زاده با بیان اینکه ما در داخل کشــور سرمایه 
زیادی داریم؛ اما باید به آن ها جهت دهیم، گفت: ما باید کاری کنیم 
که ســرمایه گذاری بخش خصوصی در حمل ونقل شــکل بگیرد با 
تضمین هایی که دولت می دهد و با سودی که برای بخش خصوصی 
در نظر گرفته می شود. ما در حمل و نقل هنوز نتوانستیم این اعتماد 
را برای بخش خصوصی به صورت دراز مدت ایجاد کنیم، برای همین 
در وزارت راه و شهرسازی به دنبال ایجاد بسته های پیشنهادی هستیم 
که بتوانیم این اعتماد را با کمک دولت ایجاد کنیم و سرمایه گذاری 
بخش خصوصــی به خصوص دادن از طریق تســهیلات بانکی برای 
این کارها صورت بگیرد. این کار در دنیا هم انجام می شــود و بیشتر 
ساخت وســازها با بخش خصوصی اســت که البته آن ها سودشان را 

متناسب با سرمایه گذاری خودشان اخذ می کنند. 

آغاز طرح ریلی رشت - آستارا تا یک ماه و نیم آینده
صادرات

آب

مالیات

بورس

نائب رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
در واکنــش به خبر احتمال تحریم های امریکا 
علیه صادرات فولاد ایران گفت: صادرکنندگان 
در طول ســال ها تجارت در تنگنای تحریم ها 
بــه ترفندهای صادراتی مســلط هســتند و 
سیاســت های داخلــی بیــش از تحریم های 
خارجــی به صادرات فولاد ایران آســیب وارد 
می کند و قوانین تجارت با ظرفیت کنونی تولید 

فولاد همخوانی ندارد. 
انجمن تولیدکنندگان فــولاد ایران در خبری 
از درخواست اخیر سناتورهای آمریکایی برای 
تشــدید تحریم ها بر صادرات فولاد ایران خبر 
داده اســت. این خبر در حالی منتشر شده که 
تولید و صادرات ایران در ســال های اخیر رشد 
چشــمگیری داشته اســت. بنا بر آمار انجمن 
جهانــی فولاد، ایران در ســال ۲۰۲۲ میلادی 
۳۰ میلیون و ۶۰۰ هــزار تن فولاد تولید کرد 
و در همین حال صادرات فــولاد ایران در آن 
سال ۱۰ میلیون تن بود و البته ایران چشم انداز 
تولید ۵۵ میلیون تن فولاد را برای سال ۱۴۰۴ 
ترسیم کرده است. همه اینها گویای این است 
که فولاد صنعتی توانمند در اقتصاد ایران است 
و در پی همیــن توانمندی در جایگاه دهمین 
تولیدکننده بزرگ فولاد جهان قرار گرفته است. 
بــا این تفاســیر دور از انتظار نیســت که این 
صنعت همچون نفت و پتروشیمی در تیررس 

تحریم های امریکایی قرار بگیرد. 
مهرداد اکبریان، نائب رئیس کمیسیون معادن 
و صنایع معدنی اتاق صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران آسیب زا بودن این تحریم ها را بر صادرات 
فولاد ایران تایید می کنــد، اما در همین حال 
تاکیــد دارد کــه این صنعــت در حال حاضر 
بیش تر از سیاست های داخلی از سیاست های 

خارجی آسیب یده است. 
اکبریان در توضیح بیشــتر در این باره گفت: 
افزایش تولید فولاد در ایران با هدف توســعه 
صادرات به ویژه به کشورهای همسایه صورت 
گرفته زیرا این کشــورها اهداف توســعه ای و 

طرح های بازســازی پس از پایــان جنگ در 
منطقه را در پیش دارند. 

وی افزود: هر چند در کشــور چشم انداز تولید 
۵۵ میلیون تن فولاد در ســال ۱۴۰۴ ترسیم 
شده اما ظرفیت کنونی تولید تا ۷۵ میلیون تن 
پیش رفته و این در حالیست که مصرف واقعی 
فولاد در ایران ســالانه کمتر از ۲۰ میلیون تن 
است، بنابراین در این شرایط صادرات اهمیت 

بسزایی پیدا می کند. 
نائب رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی خاطرنشــان کرد: بــا این حال 
اکنــون صادرات فولاد ایران بیــش از اینکه از 
ســوی تحریم های خارجی آسیب پذیر باشد از 
قوانین داخلی آســیب می بینید؛ وضع عوارض 
۲۰ درصدی بر صــادرات مواد خام و نیمه خام 
که محصولات زنجیره فولاد را هم دربرمی گیرد 
و حدود یک هفته پیش ابلاغ شده، نمونه بارزی 
از قوانین داخلی است که سد راه صادرات شده 
اســت. بنابراین صادرکننــدگان بیش از اینکه 
برای سیاست های خارجی نگرانی داشته باشند 
دغدغه سیاست های داخلی را دارند که تولید و 
صادرات را در این صنعت از خود متاثر می کند، 
زیرا صادرکنندگان در طول ســال های تجارت 
در تنگنــای تحریم ها آموخته انــد که چگونه 
کالاهای خود را بــا ترفندهای گوناگون صادر 

کنند. 
وی اظهــار کرد: وضع قوانین صادراتی با ایجاد 
ظرفیت تولید ۷۵ میلیون تن فولاد در کشــور 
همخوانــی ندارد و وقتی چنین ظرفیتی ایجاد 
شده تلاش برای بازاریابی و توسعه صادرات باید 

مضاعف باشد. 
به گزارش ایلنا؛ به گفته اکبریان راهکار موجود 
در این شرایط حفظ روابط اقتصادی با شرکای 
سنتی همچون چین و عراق است. وی چین را 
اصلی تریــن مقصد صادرات فولاد ایران معرفی 
و تصریــح کــرد: موضعی که چیــن در برابر 
سیاست های آمریکا علیه صادرات فولاد ایران 
می گیرد در شرایط کنونی اهمیت زیادی دارد.

سخنگوی صنعت آب گفت: فاز دوم انتقال آب 
به دریاچه ارومیه تا پایان سال به بهره برداری 
می رســد و با احتســاب فاز اول پروژه، ۴۸۰ 
میلیــون مترمکعــب آب به دریاچــه ارومیه 

منتقل می شود. 
عیسی بزرگ زاده ســخنگوی صنعت آب در 
خصوص طرح های انتقال آب به دریاچه ارومیه 
گفــت: در فاز اول این طرح، ســد و تونل ۳۶ 
کیلومتری ساخته شد و در فاز دوم آن از یک 
رودخانــه دیگر به کمک بند و کانال، آب را به 

این دریاچه اضافه می کنیم. 
او افــزود: فاز دوم انتقال آب به دریاچه ارومیه 
کــه ۱۸۰ میلیــون مترمکعــب آب را انتقال 
خواهد داد تا پایان سال به بهره برداری خواهد 
رسید و با احتســاب ۳۰۰ میلیون مترمکعب 
فاز اول در مجمــوع ۴۸۰ میلیون مترمکعب 
ظرفیت انتقــال آب به دریاچــه ارومیه مهیا 

می شود. البته این ظرفیت در آینده بیشتر نیز 
خواهد شد. 

او درباره اثرگذاری این طرح در احیای دریاچه 
ارومیه گفت: این طرح در نوع خود برای بهبود 
وضعیت دریاچه ارومیه موثر بود، اما در ســتاد 
احیای دریاچه ارومیه، راهکار اصلی برای نجات 
دریاچه ارومیه، کاهش مصارف آب کشاورزی و 
کاهش بارگزاری ها از این حوضه عنوان شد. ما 
باید ۴۰ درصد میزان مصرف بخش کشاورزی 

را کاهش می دادیم و این راهکار اصلی بود. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ بزرگ زاده 
افزود: در راهبردهــای احیای دریاچه ارومیه، 
طرح های تامین آب تنها بخشی از کار بود که 
اقدامات زیرساختی و ســازه ای آن هم انجام 
شــده، اما اقدامات غیرسازه ای مانند مدیریت 
مصرف و تقاضا هم نقش زیادی دارند که باید 

مورد توجه قرار بگیرند تا دریاچه احیا شود.

عضو کمیســیون تلفیق بودجــه در مجلس با 
اشاره به افزایش ۴۲ درصدی درآمدهای بودجه 
به ویژه در بخش مالیاتی، گفت: دولت از محل 
ایجــاد مودیان جدید مالیاتی ایــن درآمدها را 

محقق خواهد کرد. 
بهروز محبی نجم آبــادی گفت: لایحه بودجه 
۱۴۰۳ دارای رویکرد واقع گرایانه است و دولت 
با توجه به تجربیاتش از بودجه های قبلی بنای 
کار را بر این گذاشته تا بودجه را واقعی ببندد. 

عضو کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار 
داشت: به عنوان مثال در حوزه درآمدهای نفتی 
ما شاهد کاهش اتکای بودجه به درآمدهای این 
بخش هستیم تا کســری بودجه در این بخش 

اتفاق نیفتد. 
وی افزود: از سوی دیگر دولت سعی کرده منابع 
بودجه ای خود برای امور جاری را از محل افزایش 
درآمدهای مالیاتی محقق کند که از محل ایجاد 

مودیان جدید مالیاتی این کار انجام می شود. 
محبی نجم آبادی خاطرنشان کرد: گزارشهای 
ارائه شــده توسط دولت از این امر حکایت دارد 
که دولت خواهد توانســت افزایش ۴۲ درصدی 
درآمدهای خود را کــه عموما از محل افزایش 

درآمدهای مالیاتی است، محقق کند. 
عضو کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار 
داشــت: دولت در دو ســال گذشته دو میلیون 
و ۵۰۰ هزار مؤدی جدید مالیاتی را شناســایی 
کرده ایم و شــاهد افزایش درآمدهای دولت در 

این حوزه بوده ایم. 
به گزارش ایرنا؛ وی افزود: همچنین دولت تنها 
بندهای درآمدی و هزینه ای را در لایحه آورده 
و بندهایی که شــامل احکام قانونی هستند در 
لایحه جداگانه ارائه می شــود و همین مسئله 
باعث می شــود کار تصویب بودجه در مجلس 

سریع تر انجام شود. 

سازمان خصوصی سازی اعلام کرده روز سه شنبه 
۱۲ دی ماه ۵۱ درصد از سهام شرکت فرهنگی 
ورزشی پرسپولیس و استقلال را عرضه می کند. 
فرآیند خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس که 
در سالهای اخیر مطرح شده قرار است در سال 
جاری به سرانجام برسد. سازمان خصوصی سازی 
به منظور حل مشکل مجوز حرفه ای سرخابی ها 
برای حضور در آســیا واگذاری ۵۰ درصد سهام 
این دو باشگاه را در دستور کار قرار داده است. 

برنامه این است تا امسال حداقل ۵۰ درصد سهام 
به اضافه یک سهم هر دو باشگاه پرسپولیس و 
اســتقلال واگذار شود. در آن صورت ایرادی که 
AFC برای مالکیت مشترک وارد کرده به طور 
کامل حل می شود. بنابراین تفکیک مالکیت این 

باشگاه ها در دولت منتفی شد. 
به تازگی اطلاعیه ای در سایت فرابورس درخصوص 
عرضه عمده سهام کنترلی شرکت های فرهنگی 
ورزشی پرســپولیس با نماد »پرسپولیس ۴« و 

استقلال با نماد »استقلال ۴« صادر شده است. 
در اطلاعیه مربوط به باشــگاه پرسپولیس آمده 
است: سازمان خصوصی سازی در نظر دارد تعداد 
۵۳۶۲۶۵۷۶۵۰ سهم معادل ۵۱ درصد از سهام 
شــرکت فرهنگی ورزشی پرسپولیس )سهامی 
عام( متعلق به وزارت ورزش و جوانان را به طور 
عمده، نقد و شرایطی از طریق بازار پایه فرابورس 
ایران به فروش برساند؛ تاریخ عرضه روز سه شنبه 

مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۲  تعیین شده است. 
به گزارش مهر؛ در اطلاعیه مربوط به باشــگاه 
استقلال نیز آمده است: سازمان خصوصی سازی 
در نظــر دارد تعــداد ۵۵۰۳۴۸۶۵۰۰ ســهم 
معادل ۵۱ درصد از ســهام شــرکت فرهنگی 
ورزشی استقلال ایران )سهامی عام( متعلق به 
وزارت ورزش و جوانــان را به طور عمده، نقد و 
شــرایطی از طریق بازار پایه فرابورس ایران به 
فروش برساند؛ تاریخ عرضه روز سه شنبه مورخ 

۱۴۰۲/۱۰/۱۲  تعیین شده است. 

اهمیت موضع چین در قبال تحریم احتمالی فولاد ایران
صادرکنندگان نگران سیاست های داخلی هستند

با بهره برداری از فاز دوم انتقال آب؛ 
۴۸۰ میلیون مترمکعب آب به دریاچه ارومیه منتقل می شود

عضو کمیسیون تلفیق بودجه: 

بودجه ۱۴۰۳ واقع گرایانه است
دولت روی درآمدهای مالیاتی حساب کرده است

عرضه سهام استقلال و پرسپولیس در روز ۱۲ دی

دولت بودجه سال ۱۴۰۳ را بر مبنای درآمدهای واقعی تدوین کرده است

عزم ۶ خودروساز کشور برای تولید خودرو برقی


